
NM.0002.4.2014 PRoToKoŁ NRLYI|2014
zLVlzwyczajnej Sesji Rady Miasta Sanoka

VI kadencji, która odbyła się w dniu 20.03.2014 r. od godz. 15@

do godz. 21@ w Sali Herbowej tut. Urzędu Miasta
pod przewodnictwem Wiceprzewodniczącego Rady Miasta

Pana Tom asza D ańczyszyn a

Na ogólną liczbę 21 Radnych w LVI zwyczajnej Sesji Rady Miasta Sanoka VI kadencji
udział wzięło wg listy obecności 17 Radnych,

1. Babiak Roman
2. Bętkowski Ryszard
3, Biega Jan
4, Bluj Maciej
5. Chytła Mariusz
6. Chrobak Andrzej
7. Dańczyszyn Tomasz
8, Daszyk Zbigniew
9, Drwięga Kazimiętz
10. Drwięga Maciej
1 1, Krynicki Józęf
12.Lęwandowski Piotr
13. Lisowska Teresa
14. Najsarek Rober1
15. Ryniak Adam
16.Tymoczko Henryka
I7 ,WoźniczakŁukasz

Nieobecni radni (nieobecność usprawiedliwiona):
1. Daszyk Zbigniew
2. Oberc Maria
3. Oklejewicz Jan
4. Pruchnicki Wojciech
5. Wydrzyński Wojciech

Przewodniczący Zarządów Rad Dzielnic obecni na LVI zv,llczajnej Sesji Rady Miasta Sanoka
VI kadencji.

1. Czerwiński Zbigniew
2. OryszczynStanisław
3. Osękowski Marian
4. Piegdoń Wojciech
5. Podulka Franciszek
6. Pllowany Edward
7. Szul Krzysztof

- Rada Dzielnicy Posada
- Rada Dzielnicy Błonie
- Rada Dzielnicy Wójtowstwo
- Rada Dzielnicy Olchowce
- Rada Dzielnicy Zatorzę
- Rada Dzielnicy Dąbrowka
- Rada Dzielnicy Srodmieście

Ponadto w LVI zwyczajnej Sesji Rady Miasta Sanoka udział wzięli: Burmistrz Miasta Pan dr
Wojciech Blecharczyk, Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz, Zastępca Burmistrza Pan
ziemowit Borowczak, sekretarz Miasta pan waldemar och, skarbnik Miasta pan kazimlerz
Kot, Naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i Planowanta Przęstrzennego Pani Marta



Kopacz, Naczelnik Wydziału Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Zarządzanta
Kryzysowego Pan Jacek Gomułka, Komendant Sftaży Miejskiej Pan Marek Przystasz.

Ad. 1.

otwarcie sesii.
Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn - otworzył LYI zv,llczajną Sesję Rady
Miasta Sanoka. Powitał On Wysoką Radę, Burmistrza, Zastępcow Burmistrza, Skarbnika
Miasta, Sekretarza Miasta, przedstawicieli Rad Dzielnic, przedstawicieli prasy oraz wszystkich
obecnych na Sesji Rady.

Na podstawie listy obecności stwierdził, ze na sali obrad jest odpowiednia ilość Radnych do
podejmowania prawomocnych uchwał,

Ad.2.
powołanie sekretarza sesii.
Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn powołał sekretarza Sesji, ktorym został
Radny Pan Łukasz Wożniczak.

Ad.3.
zapoznanie Rady z porzadkiem obrad
Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn poinformował, że program Sesji został
Radnym dostarczony' 

porzadek obrad;
1. Otwarcie obrad.
2. Powołanie sekretarza sesji.
3. Zapoznante Rady z porządkiem obrad.
4. Informacj a Przewodni czącęgo o złożony ch interpelacj ach.
5. Sprawozdanie Komisj t z działalności między sesjami.
6, Sprawozdanie BurmisttzaMtasta z działaIności między sesjami.
7, Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmiany uchwały budzetowej na

rok20l4, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.
8, Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmiany wieloletniej prognozy

finansowej miasta Sanoka, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

9, Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zamiany nieruchomości
oznaczonych jako działka nr I540l2 o pow. 0,0577 ha stanowiąca własność Gminy
Miasta Sanoka na działki nr 77815, nr 77816, rlr 77817, nt 77818 o pow. 0.0242ha
stanowiące współwłasność Marii Dziuban, Jacka Dziubana i Witolda Dzińana,
z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

10. Rozpatrzenie wniosku BurmistrzaMtasta w sprawie scalenia i podziału nięruchomości
połozonych w Sanoku, w rejonie ulicy Rzemieślniczej i ulicy Leszka Kawczyńskiego,
z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

1 1. Rozpatrzenie wniosku BurmistrzaMtasta w sprawie scalenia i podziału nieruchomości
połozonych w Sanoku w rejonie ulicy Kruczej, z ewentualnym podjęciem uchwały
w tej sprawie.

12. Rozpatrzenie wniosku BurmistrzaMtasta w sprawie nadania nazw ulicom w Dzielnicy
Wójtowstwo w Sanoku , z ewentLlalnym podjęciem uchwńy w tej sprawie.

13. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie przyjęcia programu opieki nad

zwierzętami bezdomnymi oraz zapobteganiu bezdomności zwierząt na terenie Gminy
Miasta Sanoka na rok ż0I4, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.



14. Rozpatrzenie projektu uchwały dot. zmiany uchwały w sprawie stref płatnego
parkowania, wysokości stawek opłat i opłat dodatkowych oraz sposobu ich pobierania.

15. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmian w podziale na stałe

obwody głosowania na terenie miasta Sanoka, z ewentualnym podjęciem uchwały
w tej sprawie.

16, Sprawozdanię Komendanta Straży Miejskiej z działalności Strazy Miejskiej za 2013
rok,

17. Interpelacje.
18. Wolne wnioski izapytanta,
19. Zamkniecie obrad sesji.

Wprowadzano następujące uwagi do porządku obrad:

1) Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz zgłosił wniosek pilności o wprowadzenie do
porządku obrad sesji projektu uchwały zmienialącego uchwałę w sprawie trybu t rozliczanta
dotacji dla niepublicznych przedszkoli i innych form wychowania przedszkolnego oraz trybu
i zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania.
Uzasadnienie: Regionalna lzba ObrachuŃowa sugeruje wykreślenie z uchwały ust. 3

o brzemieniu: ,,Do czasu uchwalenia budzetu Gminy Miasta Sanoka na dany rok budzetowy ,

dotacja przekazywana jest w wysokości obowiązującej w roku poprzednim" oraz ust. 4
o brzmieniu: ,,Wyrównanie dotacji następuje w miesiącu następującym po przyjęciu budzetu
przez Radę Gminy, z wyrównaniem od miesiąca stycznia danego roku budzetowego""

Za wnioskiem głosowało 15 Radnych, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.
Wniosek uzyskał akceptację Radnych. Projekt uchwały zostaje wprowadzony jako pkt. 19

porządku obrad.

2) Przewodnicząca Komisji Finansowo - Gospodarczej Pant Teresa Lisowska w imieniu
Komisji zgłosiła wniosek o następującej treści: ,,wprowadzić na sesji Rady Miasta przed pkt.

7 porządku obrad informację Pana Burmistrza dotyczącą biezącej sy,tuacji szkoł miejskich
oraz struktury sieci szkolnej planowanej w Sanoku w najbltższych latach."

Za wnioskiem głosowało 15 Radnych, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.
Wniosek uzyskał akceptację Radnych. Poryższa informacja zostaje wprowadzony jako pkt.7
porządku obrad,

3) Zastępca Burmistrza PanZiemowit Borowczak zgłoslł wniosek o wprowadzenie punktu do
porządku obrad sesji Rady Miasta dot, informacji o mozliwościach pozyskania
dofi nansowania środkó w zewnęttznych na inwestycj e.

Dodał, ze informacji udzieli firma doradcza, która w tym zakresie takie inwestycje prowadzi.

Za wnioskiem głosowało 15 Radnych, głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie było.
Wniosek uzyskał akceptację Radnych. Poryższa informacja zostaje wprowadzony jako pkt.
10 porządku obrad.

porzadek obrad po zmianach ;

1. Otwarcie obrad.
2. Powołanie sekretarza sesji.
3. Zapoznanie Rady z porządkiem obrad.
4, Informacj a Przewodni czącę go o złożony ch interpelacj ach.



5. Sprawozdanie Komisji z dztałalności między sesjami.
6. Sprawozdanie BurmistrzaMiasta z działalności między sesjami.
7, Informacja Burmistrza Miasta dotycząca bieżącej sytuacji szkół miejskich oraz

struktury sieci szkolnej planowanej w Sanoku w najbltższych latach.
8. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmlary uchwały budzetowej na

rok20l4, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.
9. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmiany wieloletniej prognozy

finansowej miasta Sanoka, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie,
10. Informacja o mozliwościach pozyskania dofinansowania środków zewnętrznych na

inwestycje.
1 1. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zamlany nieruchomości

oznaozonych jako działka rt l540l2 o pow. 0,0577 ha stanowiąca własność Gminy
Miasta Sanoka na dziaŁki nr ]7815, nr 77816, nr 77817, nr 77818 o pow. 0,0242 ha
stanowiące współwłasność Marii Dziuban, Jacka Dziubana i Witolda Dziubana, z
ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

12,Rozpatrzenie wniosku BurmistrzaMiasta w sprawie scalenia i podziału nieruchomości
połozonych w Sanoku, w rejonie ulicy Rzemieślniczej i ulicy Leszka Kawczyńskiego,
z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

13. Rozpatrzenie wniosku BurmistrzaMiasta w sprawie scalenia i podziału nieruchomości
połozonych w Sanoku w rejonie ulicy Kruczej, z ewentualnym podjęciem uchwały
w tej sprawie.

74.Rozpńrzenie wniosku BurmistrzaMiasta w sprawie nadania nazw ulicom w Dzielnicy
Wójtowstwo w Sanoku, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

15. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie przyjęcia programu opieki nad
zwtetzętami bezdomnyml oTaz zapobieganiu bezdomności zwierząt na terenie Gminy
Miasta Sanoka na rok 2014, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

16. Rozpatrzenie projektu uchwały dot. zmiany uchwały w sprawie stref płatnego

parkowania, wysokości stawek opłat i opłat dodatkowych oraz sposobu ich pobierania.
17. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmian w podziale na stałe

obwody głosowania na terenie miasta Sanoka, z ewentualnym podjęciem uchwały
w tej sprawie.

18. Sprawozdanię Komendanta Sttaży Miejskiej z działalności Straży Miejskiej za2013
rok.

19. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta dot. zmiany Uchwały w sprawie trybu
irozltczania dotacji dla niepublicznych przedszkoli i innych form wychowania
przedszkolnego oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania,
z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

20. Interpelacje.
21. Wolne wnioski l,zapytanta.
22. Zamkniecie obrad sesji.

Ad.4.
Informacia przewodniczacego o złożonvch interpelaciach.
Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn poinformował, żę wpłynęła jedna

interpelacja, która odczyĄana zostanie w pkt. 20 porządku obrad sesji.

Ad.5.
sprawozdanie komisii z działalności miedzv sesiami.
Komisja Finansowo - Gospodarcza - odbyła dwa posiedzęniaw okresie między sesjami, na

ktorych opiniowane były projekty uchwał będące w porządku obrad sesji. Ponadto zajmowała



się pismami kierowanym i przez Pana Burm istrza i

Komisja Infrastruktury Miejskiej - odbyła dwa
których omówione zostaŁy wszystkie projektu
Wieloletni Plan Inwestycyj ny.

Przewodnicząaęgo Rady do Komisji.

posiedzenia w okresie między sesjami, na
uchwał, jak równiez wstępnie omówiła

Komisja OświaĘ, Kultury, Sportu i Turystyki - odbyła jedno posiedzenie w okresie
między sesjami, na którym sprawdzone zostały pod względem formalnym wnioski
o ptzyznanie Nagrody Miasta Sanoka.

Komisja Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego - odbyła jedno posiedzenie
w okresie między sesjami, na którym zostały omówione wszystkie projektu uchwał będące
w porządku obrad sesji. Ponadto Komisja podjęła decyzję, zę w dniu 25 marca br. o godz.
16.00 odbędzie się posiedzenie Komisji, na które zaproszeni zostali Komendant Straży
Miejskiej, Komendant Powiatowej Policji w Sanoku, Przewodniczący Rad Dzielnic,
Burmistrz oraz Radni celem omówienia bezpieczeństwa publicznego w mieście Sanoku.

Komisja Zdrowia i Pomocy Społecznej - nie obradowała w okresie między sesjami.

Komisja Rewizyjna - aktualnie pracuje w Zespołach roboczych i realizuj e przyjęty na ten
rok plan prac, jest na etapie wstępnym do prac przygotowawczych do absolutońum za 2073
rok.

Ad.6.
sprawozdanie Burmistrza z działalności między sesiami.
Sprawozdanie z wydanych zarządzeń stanowi załącznIk do protokołu.

Burmistrz Miasta Pan Wojciech Blecharczykprzedstawił sprawozdantę z działalności między
sesiami:

,,20 lutego - Uczestniczyłem w kolejnym spotkaniu z głównym inwęstorem obiektu, który
powstaje przy ultcach Daszyńskiego i Jagiellońskiej. Inwestycja postępuje do przodu, choć
realizowana jest z opóźnieniem, gdyż zaszła konieczność studniowania wielką ilością
elementów wzmacniających strukturę gleby, ponad 100 studni. Jak przewiduje umowa
z wykonawcą I etapu, obiekt w stanie surowym ma zostaó oddany do 20 kwietnia br,, zaś
gotowy do końca październtka. Na tym etapie trwa cały czas komercjaltzacja obiektu, znajdą
tutaj miejsce różne branżę sieciowe, markowe sklepy. Duży procent powierzchni będzie
dostępny równiez dla lokalnych kupców pod ich działalnośc. Obecnie złożony jest wniosek
Przez inwestora o wydanie pozwolenia na budowę na tunel, do nas z kolei wpłynął ze
Starostwa wniosek o przeprowadzęnia procedury decyzji środowiskowej niezbędnej w tym
momencie do wydania pozwolenia na budowę dla tegoz tunęlu.

27 lutego Uczestniczyłem w Sanockim Domu Kultury w ,,Pokazie Talentów"
zotgantzowanym przęz Gimnazjum Nr 2. Pragnę zaznaczyć, że w kilku sanockich szkołach są
organizowane podobne przeglądy. Dodatkowo wpłynął do nas wniosek, aby wybrani,
utalentowani uczniowie sanockich szkół mieli mozliwość zuprezentowania się podczas
Światoweg o Zjazdu Sanoczan. Oczywiście , przegląd ten zostanie wprowadzony do-programy
zjazdu.

3 marca - Zauważalny jest wzrost zainteresowania obrotem nieruchomościami w naszym
mieŚcie. Coraz częściej odwiedzają mnie i moich współpracowników inwestorzy, ktorzy



opierając się na analtzach własnych, firmy Colliers, czy też innych, upatrują Sanok jako
miasto mogące twotzyc potencjał w ofercie usługowej, handlowej, nawet dla 150 tyś.
populacji miasta i regionu. Nie chodzi tutaj wyłącznie o sprzedaż gruntów, ale tak jak
w przypadku Wierchów o zmianę, czy dzierżawę, a także o py.tania dot. terenów potencjalnej
strefy ekonomicznej i lokalizację nowych inwestycji. Pragnę Państwa poinformować, ze
musimy wykorzystać ten moment i stworzyc możltwość lokalizacji obiektów, kompleksów,
ktore będą kolejnym ptzykładem zmięniania się naszego miasta jako ważnego ośrodka
regionalnego dającego szansę inwestorom, dającego pracę i konkretne korzyści dochodowe
dla miasta Sanoka. Ja ze swej strony, rozmawiając z rożnymt osobami, będę stwarzał warunki
i wnioskował o stworzenie lokalizacji w naszym mieście, wielkich miastotwórczych
inwestycji, bo jest to zgodne z moją- ufam nasząkoncepcją dania szansy rozwoju Sanokowi
na każdym poziomie zycia gospodarczego. Po raz kolejny chcę powiedzieć, że gospodarka
nieruchomościami i wykorzystanie tych mozliwości to szansa na wzrost gospodarczy miasta,
na zmlanęj e go wizerunku, na T ozszęIzenie oferty miasta.

4 marca - Wysoka Rado, wspólnie ze współpracownikami spotkałem się z młodymi
hokeistami, ktorzy w tegorocznej Ogolnopolskiej Olimpiadzie Młodzieży w Sportach
Zimowych, zdobylt dla naszego miasta kolejny medal - bręowy. To wazne osiągniecie
,,młodego sportu". Podobne spotkania organizujemy z łyżwiarzami szybkimi dla których
sezon ten był bardzo udany. Chcę Państwa radnych poinformować, że dostrzegamy sukcesy
nie tylko sanockich młodych sportowców. Juz w nalbllższym czasię zorganizujemy spotkanie
z uczniami sanockich szkół podstawowych i gimnazjów, laureatami konkurów
przedmioto!\rych, ktorych uhonorujemy za ich osiągnięcia. Posiadamy pełną tchbazę danych
i czekamy tylko na zakończenie edycji koŃursów, które jeszcze trwają a w ktorych to
młodzi sanoczanie mają jeszcze szansę.

8 marca - Uczestni czyŁem w wielkiej imprezie sportowej organizowanej ptzez sanocki klub
karate, czyli w Mistrzostwa Polskich Południowej Karate. Pragnę w tym miejscu
podziękować głównemu organizatorów, Panu Henrykowi Orzechowskiemu za świetnie
przy gotow aną Impr ęzę i po gratul ować sukc e s ów or ganizacyjnych i sportowych.

13 marca - Wspólnie z obserwatorem z Rady Miasta Panem Adamem Ryniakiem wziSem
udziŃ w kolejnym walnym zgtomadzeniu Związku Miast Polskich, podczas którego
gospodarzom miast i obserwatorom przedstawione zostały sprawozdania rocznę oraz plany
Zwtązku na rok bieżący 2014. Powziętych zostało kilkanaście uchwały związanych
z funkc.jonowaniem Zwięku Miast, poparciem w róznych staraniach i w tymze spotkaniu,
jak dwa Tazy w roku, uczestniczyliśmy.

17 marca - UczestniczyŁem w uroczystościach wręczenia sztandaru dla Gimnazjum Nr 4,

która odbyła się podczas dorocznego święta szkoły. Posiadanie sztandaru to naturalna kolej
rzęazy po nadaniu kilka lat temu szkole im. 6 Pomorskiej Dywizji Piechoty. Uroczystość
zaszczyclli swoją obecnością ltcznte przybyli goście m.in. przedstawiciele podkarpackiego
kuratora oświaty, reprezentanci szkoł, związkow kombatanckich, todzice, nauczyciele,
uczniowie. Jako Burmistrz miałem okazję i w imieniu swoim i Państwa - Rady Miasta
Sanoka złożyć gronu pedagogicznemu oraz uczniom serdeczne gratulacje w tym jakże

ważnym dla szkoły dniu.

Wysoka Rado, Panie Przewodniczący, regularnie organizujemy spotkania robocze dot.

Swiatowego Zjazdu Sanoczan. Zbteramy kolejne ofeńy do programu, a tŃże uzgadniamy
częśc zwianą z funkcjonowaniem Komisji Finansowej Zjazdy, kierowanej przezPanie: Zoftę



Chybiło i Ewę Rogacz oIaz Uniwersytet Trzeciego Więku, jako partnera tego

przedsięwzięcia, Program Ąazdu cały czas jest modyfikowany. Jesteśmy przekonanl, że

Światowy Zjazd, czyli 3 dni święta Sanoka t Ziemi Sanockiej będzie to wydarzenie
niepowtarzalne, z wieloma atrakcjami jak teatry uliczne, plenery malarskie, koncerty, pokazy,
prezentacje dorobku sanockich artystów, lłorzy osiągnęli sukces w kraju i za gtanlcą aktorzy
to zaprezentują program w koncercie ,,Sanoczanie dla Sanoczan". Arlur Andrus ze swoim
zespołem w piątek 20 częrwca da koncefi, z którego dochod chce przeznaczyc na stypendia
dla sanockich uczniów Szkoły Muzycznej I i II stopnia wskazanych przez Dyrekcję tejze

szkoły. Przęd świętami wielkanocnymi zorganizĄemy spotkanie całego komitetu
i wszystkich zdeklarowanych do pomocy organizacji zjazdu, jest to juz ponad 100 osob.

Zgłaszająsię do nas następni chętni do współpracy. To dowód, że coraz lepiej rozumiana jest

idea organizacji zjazdu, jako chęć pokazania miasta, Iudzi tu zyjących, tym ktorzy przyjadą
zkraju i za granicy, Podczas zjazdu premierę będzie miał równteż ręallzowany przęz
sanoczanina Gtzegorza Gajewskiego film ,,Sanok". Zlazd będzie rejestrowany i powstanie
ztego materiał pozjazdov1l, a Telewizja polonia - mąąca patronat generalny nad imprezą -
przeprowadzi relację z tego Wdarzęnia.
Wysoka Rado, z więlkim żalęm i niepokojem muszę Państwa poinformować, że grupa

młodych ludzi zrzeszonych w organizacji, której nazry nie wymienię, odnosi się do

organizacji zjazdy bardzo krfiycznie, podając bzdurne kontrargumenty, nie rozumieją idei
organizacji tego typu spotkania. Jako organtzatorzy Swiatowego Zjazdu nie jesteśmy przecież
pierwsi, a miasta ktore przed nami przeprowadzlły takie zjazdy, zrobtły to dla żyjących
mieszkańców, dla kultywowania pamięci, pokazania dorobku, jednym słowem dla
zwiększeniapottzeby utozsamiania się z miejscem rodzinnym, z miejscem nauki tżycta.Tym
bardzięi dziwi mnie fakt, ze ci młodzi Ludzie tak bezkrytycznte przyjmują wszystko, co
nastawieni skrajanie negatywnie do mnie i do miasta, do Rady Miasta równiez, dorośli
zasiewają w ich głowach, głosząc nienawiść, wrogość i antypatię. To rzecz smutna, żę na

forach internetowych jest mowa o ,,sanockim majdanie" cytuję, który podczas zjazdu planują
zorganizowac - tojest przerażająceDrodzy Państwo, to nie jest ich pomysł, to jest pomysł ich
patronów. Zostawię to bez dalszego komentarza,

Wysoka Rado, od pewnego czasu pojawiają się sygnały ze strony radnych odnośnie
funkcjonowania sanockiej oświaty - szkół podstawowych i gimnazjow - w obecnej

strukturze. Ptzyznam, żę nię wiem czemu słuzą tego typu głosy, gdyż przypominam sobie
tutaj wielokrotnie płomienne wystąpienia niektórych radnych, ktorzy obecnie funkcjonującą
strukturę lważali za optymalną i przekonywali, żę nię na\eży jej zmieniać. Dzisiaj chciałbym,
abyście Państwo poznali moje zdanie, ale nie tylko na kilka miesięcy przed wyborami, lecz
zdante które zawsze reprezentowałem, Mianowicię uważam że obecna sięć szkół jest zasadna
dla demografii Sanoka, dla poszczegolnych dzielnic, dla rodziców, a przede wszystkim
wszystkich uczniów. Nie bez znaczęnia jest fakt, żę w naszych szkołach, choó liczba
oddziałów spada, powinniśmy utrzymać wszystkie placówki i pomagać im jak tylko mozna,
wspierać dyrekcję, utrzymywać miejsca pracy dla nauczyctel1 czy tęż w miarę potrzeb
tworzyć nowe, Uważam, ze dalece nierozsądne jest rozpoczynanie dyskusji właśnie teraz, na
kilka miesięcy przed wyborami, raz żę to nic nie zdecyduje, bo przeciez procedura
likwidacyjna trwa nawet ż lata, to jedynie wszystkie zainteresowane strony powinny
dokładnie przeanalizowac sytuację i wyciągnąć z tego wnioski. Nasza oświata jest
bezpteczna. choć zdaję sobie sprawę z tego, ze brakuje pieniędzy na remonty. Poszczególni
dyrektorzy, dbają o swoje placówki, myślą tez o ich rozwoju. To jest rzęcz naturalna i my też
rozwoj ten powinniśmy wspierac, Arozwój to i nowe oddztaŁy, pomoce dydaktyczne, dobrze
przygotowana kadra, dobra współpraca z rcdzicaml, z oTganem prowadzĄcym, a także, jak



wprzypadku np, Gimnazjum Nr 2, potrzeba budowy sali gimnastycznej, Ten pogląd i ja
podzielam.

Wysoka Rado, pragnę zachęcic Państwa i wszystkich mieszkańców Sanoka do
oddania głosu na sanoczankę Annę Nowakowską w ogólnopolskich plebiscycie ,,Rak. To się
leczy". Pani Ania jest założycielką i prezesem Stowarzyszenia na Rzęcz Walki z Chorobami
Nowotworowymi ,,Sanitas", działalącego w naszym mieście. Od początku pomagamy Pani
Ani i wszystkim wolontariuszom zlzęszonym. Wraz z cztęrema innymi osobami została
nominowana do tytułu ,,Człowiek niosący nadzieję". Chyba nlkt z nas nie ma najmniejszej
wątpliwości, że zashlguje na ten tytuł. W związku z povllższym zachęcam do oddania głosu
na Panią Anię. Mozna to zrobić jeszcze do 26 marca.

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, odsyłam do Państwa pamięci bardzo dużo
problemów, zktórymt borykaliśmy się przegrywając jako miasto, Kilka miesięcy temu doszło
do likwidacji, na skutek decyzji ewidentnie politycznej, Oddziału Celnego w naszym mieście.
Chce Państwa poinformować, żę znovu działania politycznie, bezsensowne, idiotyczne,
nieprzemyślane, skrajnie negatywne, skierowane do naszego miasta, procedują w kierunku
likwidacji w naszym mieście Straży Granicznej. Tylko od września zlikwidowano 50 miejsc
pracy, przekazano tereny wokoł byłej jednostki, teraz dzieli się nowe działki, Chciałem
Państwa poinformowaó, że będę występował do wszelkich, jak w poprzednim przykładzie,
instytucji, osób prawnych, ftzycznych, o to zeby właśnie teraz, nie tylko ze względu na
tradycję wojskowości w Sanoku, ale logikę i zasadność funkcjonowania tej organizacji, tej
jednostki w Sanoku, po prostu pozostawić.
Mało tego Drodzy Państwo. Powiedziałem, że od jakiegoś czasu, kilka tygodni, zaczyna
atmosfera w naszym mieście, pewnie i nie tylko, batdzo zaogniać się i pojawiają się róznego
rodzaju sygnały, akcję zaniepokojonych sanoczan, i dzisiaj pojawia się następny wniosek o to
aby zlikwidować w naszym mieście Straz Miejską.Przestrzegam przed takimi inacjonalnymi
pomysłami, przesttzegam przed tym co b1,1rzy porządek, zakŁoca bezpieczeństwo docelowe.
Chcę Państwu powiedzieó, że sprawozdania policji, sprawozdania właśnie Strazy Miejskiej
i Strazy Granicznej, dają dowód tego, że te trzy instytucje dbają wspólnie o porządek
w naszym mieście. Ieżeli wniosek taki faktycznie wpłynil, a z tego co wiem to tak, jest to
choroba która postępuję. Nie godzę się z tym. Jest to tylko i v,ryłącznie dalej dowódtego, że

pieniactwo, ze zblizająca się atmosfera tego co kończy się zawsze kadencją czyli wybory,
w ludzkich umysłach zasiewają niepokój i złe zachowania. niesprzyjające pracy,
niesprzyj aj ące funkcj onowaniu miasta.

Wysoka Rado, wbrew opinii forsowanej przęz niektóre środowiska, sytuacja

finansowa miasta jest stabilna. Podobnie jak inne samorządy miasta Sanoka weszło w roku
bteżącym w okres przejściowy zwtązany z zakonczęniem projektow unijnych 2007 - 2013
i przygotowuje się do skorzystania z programów i źrodeł finansowania planowanych
inwestycji dostępnych w nowym okresie programowania. Ponadto trwają intensywne prace
projektowe dot. Inwestycji miasta nalata2014 -2020. Mimo to w bieżącym roku w budzecie
miasta jest zaplanowane i będzie realizowane wiele inwestycji. Rok poprzedni był trudnym
okres w związku z ogólnopolskim kryzysem odczuwalnym także przęz inne samorządy,
jednak i z tej trudnej sl.tuacji wyszliśmy bezsprzecznie obronnąręką.
Bteżący rok zapowiada się lepiej, o czym świadczy chociażby poprawa sytuacji na rynku
nieruchomości. Obrot nieruchomościami komunalnymi jest rzeczą naturalną w sferze
gospodarki miejskiej. Miasto pomnaża swój majątek poprzez inwestycje czerpiąc potrzebne

na to dochody m.in. zę sprzedaży, zamlan, dając możliwość prywatnym inwestorom
zagospodarowanie działek, terenów - wystarczy popatrzeć na Śródmieście, wskazaó można
kilka takich, to nie tylko poprawa estetyki, ale wymierne efekty podatkowe,to też miejsca



pracy. Gmina nie możę prowadzic działalności gospodarczej, a więc jakiekolwiek

łziałalności wykraczającej poza jej kompetencje. Zaptsane w ustawie o samorządzie

gminnym, w gospodarce nieruchomościami, w gospodarce finansowej samorządu, jest ona

niemozliwa z mocy prawa. Gospodarka majątkiem odbywa się w sposób przemyŚlanY

i planowy, przykładowo zamiana stadionu Wierchy pozwoli na stworzenie odPowiednich

waruŃów dla klubu sanockiego Stal, który do nas taki wniosek popierający przedsięwzięcle

napisał, ktory da etapowo nam szansę wybudowania nowego stadionu. Jezeli faktycznie

wiett<i inwestor, ktory do nas dotarł podpisze umowę i złoży do nas wniosek o zamianę,

musimy to wykorzystać. Inwestycja - 80 mln. netto, 350 miejsc pracy, hotel sieciowy, kino

cztęrosalowe, zespoł sklepów. Obliczony jest rowniez podatek z nieruchomoŚci, który moze

wpływać od takĘ kubatury i podatek z PIT, który jest wyliczony na podstawie iloŚci

potencjalnych osób tam zatrudnionych, jest to dodatkowy milion zŁotych rok w rok.

Ńaszą aspiracją jako władz Sanoka, moją aspiracją jest rozwoj miasta, tak aby spełniał

aspiracje mieszkańców dot. nowoczesnych i fuŃcjonalnych obiektów, a swoją atrakcyjnoŚcią

nie odbiegał odliczących się ośrodków. Dzisiaj obserwujemy, ze wielu mieszkańców Sanoka

na zakupy jeździ do innych ośrodków, głównie do Rzeszowa. Musimy dołożyc wszelkich
starań aby towary dobrej jakości i w atrakcyjnej cenie mogli nabywać równiez w naszym

mieście. Niebagatelnym jest fakt, iz powstanie takich obiektow spowoduje wzrost miejsc

pracy, co potwierdzająv,ryltczenia firmy Colliers. I nie ma co się obruszać, że będzte to praca

w sklepach, bo dla osób, które nie mają środków do życtakażda pTacajest na wagę złota.

Mamy jednak nadzieję, ze powstanie nowych obiektow obsługowych, handlowych spowoduje
jeszcze większą dbałość pracodawców i pracowników, co w pelspektywie ptzełoży się na

poprawę warunków płacy i pracy. Jak podaje Colliers, inwestycje typu komercyjnego

pociągają w następnym okresie czasu od 3 do 5 lat inwestycje typu produkcyjnego, jest to

następstwo wyliczalne, które funkcjonuje w całym świecie. Wzrost koŃurencyjnoŚĆ będzie

sprzyjał poprawie jakości i róznorodności asortymentu w istniejących placowkach

handlowych, jak to miało miejsce w innych miastach, w których powstały już galerie,

kompleksy jako bezsprzęcznię elementy miastotwórcze. Dodatkowo powstaną tak niezbędne,

miejsca parkingowe, Część tych miejsc będzie objęta strefą płatnego parkowania, ale wŚród

nich znajdą się takze oznakowane miejsca ptzęznaczone dla niepełnosprawnych, z których

będą mogli korzystac bezpłatnte. Oczywiście zdajemy sobie sprawę, ze po powstaniu

kompleksów nie ustrzezemy się zagęszczenia ruchu w okresach wzmozonych zakupów, nP.

wokresach przedświątecznych, ale jest to naturalne zjawisko występujące wę wszystkich
miastach z powodu, którego nie przewiduje się przebudowanie istniejącego układu

komunikacyjnego. Warto dodać, ze planowane inwestycje drogowe zmierzajądo. odciązenia
ruchu w centrum miasta, a nie kumulowania go tam. Chłonność komunikacyjna Środmieścia
w obszarach planowanych i realizowanych inwestycji mabardzo duże rezerwy,

Na forach internetowych pojawiają się ostatnio dziwne stwierdzenia dotyczące
przyna|eżności partyjnejwładz spółek podlegających miastu czy ichradnadzorczych, Pragnę

wyjaśnić, ze we władzach społek pracują osoby przygotowane zawodowo, z wieloletnim
stażem, budzące zaufanie moje i moich współpracowników, czy|i Zgromadzenta
Wspólnikow, zgodnie z kodeksem społek handlowych. Osoby te muszą posiadać
odpowiednie uprawnienia wydawane pIzęz Ministra Skarbu oraz wieloletnie doświadczenie,
Przynależnośó partyjna jest ich prywatną sprawą a mnie kompletnie nie interesuje.

Ostatnio modne stało się porównywanie Sanoka z innymi miastami np. z Krosnęm czy
Rzeszowem w kwestii cen taryf wodnych i ściekowych, Pragnę jeszcze raz podkreślić, iz nie
można dokonywać porównania wprost cen z jednego miasta z cęnaml z miast ościennych nie
znając specyfiki przedsiębiorstw, zakresu usług i ilości odbiorców. Takie porównania niczego
nie wnoszą a stwarzająjedynie mętlik u mieszkańców i tworządużądozę przekłamań. Gdyby
w Sanoku \iczba odbiorców usług, a tym samym sprzedaż ilościowa była zb|tżona do innych



miast to wówczas zarówno ceny wody i ścieków, jak i opłata abonamentowa były podobne
nP. jak w KroŚnie, a nawet ntższe. Najprościej jest porównywać się do tych co mają lepiej nie
zadając sobie trudu aby przeanalizowaó wszystkie okoliczności mające wpływ na taki a nie
innych stan rzeczy. W Polsce są miejscowości, w których ceny wody i ścieków są wyzsze
aniżelt w Sanoku i to znacznie, tam dokonując porównań zapęw:nę przedstawi aj% np, Sanok
jako te które ma niższe ceny. Są tez miejscowości, w których ceny są w zasadzie podobne jak
w Sanoku. Tam gdzte sąceny niższe to albo mamy do czynienia z większymi aglomeracjami,
gdzie wielkość sprzedaży i llośc odbiorców jest nieporównywalnie wyższa niz w naszym
mieŚcie, lub tez wartość inwestycji nie wynosiła więcej niż kilka milionów złotych, a jest też
mnóstwo takich gdzie w ogole nie realizowano inwestycji lub ichrealizacja prowadzonabyła
PrZeZ gminy same, ale w ktorymś momencie, co podkreśla Minister Środowiska, co
podkreślają juz Fundusze,będąpłacić kary umowne, tych których nie będziemy płacić my, bo
się skończyły okresy przejściowe. W naszym przypadku największy, & w zasadzię jedyny
wpływ na wzrost ceny miały koszty amortyzacji i podatku od nieruchomości związane ze
Środkami trwałymi wybudowanymi w ramach projektu oraz odsetki od obligacji
przychodowych wyemitowanych w celu sfinansowania własnego wkładu. Pragnę podkreślić,
ze przedsiębiorstwo nie zawyżaŁo kosztów taryfowych, a zostały one rzetelnie skalkulowane
zgodnie z obowiązującymi przepisami.

WciĘ te same osoby powracają do ,,wyświechtanego" tematu parkingu na starym
lodowisku, więc pragnę przypomnlec, że był to parking nię na 80, a na 60 miejsc. Po
wybudowaniu Areny Sanok pozostał teren, którym musiał nadal zarządzać MOSiR, a ten nie
posiadał środków na dodatkową ochronę tego terenu (płyta lodowiska oraz budyŃi pozostałe
po klubie hokejowym stały się nielegalnym miejscem noclegowym bezdomnych). MOSiR
próbował wydzierżawić płYę np. pod parking dla KH Sanok oraz dla Stali, jednak kluby nie
dały rady prowadzic tego rodzaju działalność. Od połowy 2007 roku płyta została
wdzięrżawiona prywatnej firmię z adnotacją że umowa będzie obowiązywała do czasu
ogłoszenia przetargów w zakresie zagospodarowania terenu, na którym znajdował się
parking. Nalezy pamiętać, że w tym czasie toczyły się postępowania sądowe dotyczące
kwestii własności pomiędzy Towarzystwem Gimnastycznym ,,Sokół" a Gminą Miasta
Sanoka. Miasto zadecydowało, że parking będzie ogólnodostępny dla mieszkańców, zaś od
poniedziałku do piątku od godz. 9.00 do 17.00 MOSiR wydzierżawlł ten teren podmiotowi,
ktory na własny koszt dokonał zmian umozliwiających pobieranie opłat zgodnie
zzarządzeniem nr 5lż006, Istotą było zagospodarowanie terenu na tyle aby zabezpieczyć
mienie, które tam się znajdowało. Miasto nie kierowało się zasadamt komercyjnymi
w sytuacjach zapewnienia vqlższego celu publicznego, takim była możIiwość zorganizowania
jak największej ilości miejsc parkingowych w okresie modernizacjiPlacu Św. Michała otaz
przyległych ulic.

Łatwo jest również stawtac zarzut rzekomego zatnldniania emerytów ptzeze mnie
w podległych miastu jednostkach, nie wiedząc, jakie są tego podstawy. Otóż żadne przepisy
dotyczące zasad zatrudniania pracowników samorządowych, oświatowych, instytucji kultury
czy też innych, jednoznacznie nie nakładają na pracodawców obowiązku zwalnianta tej grupy
pracowników wraz zuzyskaniem ich uprawnień emerytalnych. Nie ma w Urzędzie Miasta ani
w naszych placówkach osób, które biorą świadczenia emery,talne i dodatkowo są zatrudnione,
jest to nieprawda, są osoby, które uprawnienia uzyskały ale mają dalej status pracownika.
Oznaczato, że jeżelt pracodawcauzna ich dalsząprzydatność do realizacji określonychzadań
to ma prawo kontynuowac zatrudnienie. Mitem jest bezrefleksyjne powtarzanie, że ci
pracownicy zabierająmiejsca pracy młodym ludziom. Nie na tym powinna polegać polityka
państwa, którego rolą jest przeciwdział,anię bezrobociu - by przeciwstawiać się i skłócać
rożnę grupy wiekowe, czy zawodowe, ale na tym by kierować wystarczające tam środki,
gdzie zostaną one efektywnie wykorzystane. I tu ponoszę konsekwencje tych błędow, właśnie
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państwa błędow, nie dbającego o młodych ludzi, nie dającego żadnych szans, jak np. to co
dzieje się na Słowacji, w Estonii, na Litwie, czyli takich uwaruŃowań prawnych, gdzie

młodzi ludzie kończąc jakąś placowkę oświatową, czy uzyskując jakikolwiek dyplom, ale
status absolwenta , mĄą2-|etnię gwarancje stażu, a pożniej nawet do 2,5 lat można v,ydŁużyÓ

tęn okręs dzieląc koszty tego półrocznęgo dodatkowego zatrudnienia na pracodawcę i Skarb
Państwa, O duzym znaczenhl dla systemu ekonomicznego kazdego państwa i potencjale tych
pracowników przekonały się juz wysoko rozwinięte kraje, twotząc dla pracodawców zachęty
do kontynuacji ich zatrudnienia. Moja polityka w tym zakresie polega nie na bezkrytycznym
i niehumanitarnym odbieraniu ludziom prawa do pracy, lecz na tworzeniu nowych miejsc
pracy dla młodych i dawaniu im szansy naprzygotowania zawodowe, co rokrocznlę czynlęw
ramach prawa przęz organizowante staży, prac subsydiowanych, otwartych naborów, robót
publicznych i wszelkiej innej pomocy udzielanej im na miarę mozliwości.
Proszę Państwa, jesteśmy nleraz świadkami, ci którzy odwiedzają chcą tutaj uzyskać jakieś
informacje, radni, ktorzy pracują widząże często pomagamy ludziom, wszystkim, ktorzy tu
przychodzą. Uruchamiamy z Sekrętarzęm Miasta w miarę mozliwości jak największa ilość
staży, największa ilość róznych mozliwych form zatrudniania dla młodych. Często Uruąd
Pracy nie daje nam takiej szansy, ale gdzieś pojawia się światełko w tunelu, bo tworzą się
tóżnę programy unijne, ktore taką mozliwość stwarzają programy do 25 lat, powyzej 25 lat,
50+ itd. Po prostu chcemy pomóc. Dalej powta:zam, co wielokrotnie juz z tego miejsca
mówiłem, ilość pracownikow w lJrzędzie Miasta się nie zmięnla od lat 12. Nie będę
przytaczał żadnych instytucji w mieście i regionie, gdzie ilości te wzrastają cyklicznie
i zupełnie na innych zasadach,
W podległych miastu jednostkach ilość pracowników z uprawnienia emerytalnymi jest
znikoma i nie ma żadnego negatywnego wpływu na rynek pracy. Przeciwnie, biorąc pod
uwagę ich fachowość i odpowiedzialności stanowią istotny składnik jakościowy kadry
pracowniczej we wszystkich zakładach po dle gaj ących miastu.

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, w poniedziałek nasza drużyna wywalczyła co
najmniej II miejsce w Mistrzostwach Polski w Hokeju, W tą sobotę będzie walka juniorow,
będziemy dalej walczyc o to, czy to z drużyną Oświęcimia, czy to z drużyną Tychów,
o medal. Co będzie nam dane wywalczyć, zobaczymy. Proszę Państwa, klub fuŃcjonuje na

dobrych zasadach, miasto jest w spółce w tym klubie. Chciałbym, abyście Państwo więdzieli,
ze wszystko co Ciarko oraz PBS BaŃ Sanok robi na zasadzie funkcjonowania spółki jest

przejrzyste, klarowne i miasto tez jest w tej społce.Przerażającą jest treść interpelacji, którą
Państwo dzisiaj usłyszycie. Mam nadzieje, że obecność tutaj Dyrektora Delekty, i wysłucha
Pan Dyrektor tego co będzie się tu dzisiaj działo przy odczytaniu tej interpelacji, ze wspólnie
z Panem Leszkiem Wo.jtasem, wspólnie z Panęm Ryszardem Ziarko i wszystkimi, którzy
odpowiadają za sukcesy i problemy sanockiego sportu hokejowego, ze odniesiecie się do
tych oskarzeń. Brakuje mi słów, ale tręść Państwo usłyszycie. To straszne co się zaczyna
dziac, dajcie sobie Państwo chwile jeszcze, dopiero marzecjest."

Ad.7.
Informacia Burmistrza Miasta dotvczaca bieżacei sytuacii szkół mieiskich oraz
struktury sieci szkolnei planowanei w sanoku w naibliższych latach.
Zastępca Burmistrza Pana Marian Kurasz poinformował, żę w roku ż0I3l20I4 do szkół
podstawowych uczęszcza2173 uczniów, uczy się w 91 oddziałach, równiez jest 8 oddziałów
,,0" i to jest 183 uczniów, Razem w szkołach podstawowych przebywa 2356 uczniów w 99
oddziałach . Liczba nauczycieli szkół podstawowych wynosi 216. W rozbiciu na poszezęgolne
szkoły jest to:
- w szkole podstawowej Nr 1 jest 526 uczniów w 2I oddziałac,h t 46 lczntow w klasie ,,0"
w 2 oddziałach
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- w szkole podstawowej Nr 2 jest 535 uczniów w 22 oddziałach
- w szkole podstawowej Nr 3 jest 359 uczniów, 15 oddziałow otaz l oddział ,,0",
- w szkole podstawowej Nr 4 jest 606 uczniów w 23 oddziałach i J4 uczniow w klasie ,,0"
w 3 oddziałach
- w szkole podstawowej Nr 6 jest 141 uczniów w 7 oddziałachi 40 uczniów w klasie ,,0" w 2
oddziałach
- w szkole podstawowej Nr 7 jest 32 uczniów w 3 oddziałach.
W gimnazj achuczy się 1302 uczniów w 48 oddziałachtj,:
- w gtmnaĄum Nr I jest374 uczniów w 13 oddziałach
- w gimnazjum Nr 2 jest 329 uczniów w 12 oddziałach
- w gimnazjum Nr 3 jest266 uczniów w 10 oddziałach
- w gimnazjum Nr 4 jest 333 uczniów w 13 oddziałach.
W gimnazjach jest zatrudnionych 132 nauczycieli. Razem nauczycieli jest 348. W podziale
na stopnie awansu zawodowego:
- 255 nauczycieli uzyskało stopień dyplomowanego
- 75 nauczycieli uzyskało stopień mianowanego
- I7 nauczycieli uzyskało stopień kontraktowego
- 1 stazysta
Prognola demograJiczna na następne lata:

. szkoły podstawowe

Dla porównania w tym roku jest w szkołach podstawowych 2173 uczniów, ale już w roku
szkolnym 201412015 będzie 2295 uczniow, czyli I22 uczniow więcej. Jest to związane ztym,
że 6-Iatkt urodzone w I połowie roku idą do szkoły podstawowej. W dalszych latach
201512016 tych uczniów będzie 2454, awięc o kolejne 159 uczniów więcej. Przewiduje się,
żę wztośnte ltczba oddziałow do 98. W roku 201612017 będzie tych uczniów 2458 w 99
oddziałach. Prognozy demograficzne są bardzo dobre, 1 września 2014 odejdzie zę szkoł
podstawowych 1,7 klas, a przyjdzie 19 klas. 1 września 2015 odjedzię 15 klas, a przyjdzie 20
klas. W roku 2016 odjedzie 13 klas, aprzyjdzie 14 klas. W kolejnych 3 latachjest podobnie.

o Gimnazja
W roku szkolnym 20I3l20I4 jest 1302 uczniów, w 20l4l20l5 będzie 1319 uczniów,
w20l5l2016 będzie 1310 uczniów, więc równiez jest tendencja wzrostowa, ale trzęba
pamiętać, jak bardzo zwiększą się klasy w szkołach podstawowych i kiedyś w następnej
kolejności przejdądo gimnazjum, więc nie ma zagtożenia, że tych dzięci będzie coraz mniej,
Finanse.
W 2013 roku na szkoły podstawowe i gimnazja zostało plzeznaczonych 30.887,824 zł. przy
czym subwencja wyniosłą2l.991,889 zł.,udział Gminy Miasta Sanoka to 8,895.934 zł.
Plan na 2014 rok to 30.590.615 zł., poki co subwencja wynosi 21,807 .086 zł,, ale w trakcie
roku składane są rózne wnioski na rezerwę 04, na odprawy emerytalne i tak jak w roku 2013
na odprawy emerytalne dodatkowo otrzymaliśmy 234.000 zł., to w tym roku może być
podobnie, czyli udział miasta przewidywany, bez dodatkowych dotacji będzie wynosił
8.783.529 zł. Prognozy te z roku na rok się sprawdzają, Budżet jest analizowany dogłębnie
co najmniej raz w miesiącu, po tym jak spływaj ąze szkoŁ sprawozdania i doskonale wiemy
gdzie ewentualnie jest zagrożenie. Nadal przypominamy dyrektorom poszczegóInych szkół
o niezbędnych oszczędnościach, a\e też żeby nie było to kosztem uczniów, Żadna złotowka
nie zostaje zmarnowana, bo dzięki takiemu działaniumoglibyśmy ztego budzetu przeznaczyó
sporąkwotę na pomoc dla MOPS.
W szkołach podstawowych i w gimnazjach z kwoty 30.887.824 zł,kwota28.425.225 zł, jest
przeznaczona na płace i jest to stały element, bo zatrudnienie nauczyciela nie zależy od tego
ile będzie szkol, tylko od tego ile będzie dzieci, a skoro przewiduje się, ze ta liczba dzieci
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będzie wyższa, więc to będzie stały niezbędny element. Srednio 92Yo przeznaazamy na Płace,
praktycznie w gimnazjach zostaj e 6Yo na pozostałe tzęczy .

Ń roku 20|Il20I2 urlopów zdrowotnych było 22, w kolejnych latach wprowadzono
ograniczenia skięrowania do Komisji i w tym roku jest tylko 6 nauczycieli przebywających na

urlopach zdrowotnych.
planowclna struktura szkół.
Jest tendencja wzrostowa, jest stabilność budzetu, są niezbędne oszczędnoŚci i taka siatka

szkół jest na dzień dzisiejszy właściwa, więc nie ma sensu planować innej i zaburzac tego

cyklu, zńaszcza, ze jest rok przed wyborami, a jak wiemy w programach niektórych partii są
jasne zapowiedzi, że jak partia dojdzie do władzy będzie reforma, ale ta kluczowa, czyli
powrót do klas 8 i liceów ogólnokształcących 4-letnich. Wszyscy chyba popierają tą reformę,

bo ona jest właściwa, bo to co się stało, że z 8 klas i 4 klasowych liceów zrobiło się 6 klas

w szkole podstawowej i 3 klasy gimnazja,jest porazką. Gdyby wrócono do starego systemu

byłby to duzy sukces, przede wszystkim dla uczniów i ich rodziców.
Biezącym tematem jest również przyjęcie do szkoł 6-1atkow, Jest to tęmat kontrowersyjny,

ciągle przejawia się w mediach, również pytają o to rodzice. Szkoły są przygotowane do

przyjęcia 6-1atkow i to nie od dziś, bo gdy brakowało miejsc w przedszkolach to 6-1atki były
kierowane do szkół i tych oddziałów jest bardzo wiele. Poza tym w ramach plogramu

,,Radosna szkoła" szkoły podstawowe ottzymały place zabaw wewnętrzne i zewnętrzne, w SP
Nr 3 nie udało się tylko zewnętrznego. Do każdego kompleksu zewnętrznego i wewnętrznego
miasto wydało po 100.000 zł. Dodatkowo realizowaliśmy program indywiduallzacja
nauczania w klasach I-III sanockich szkoł podstawowych i tutaj oprócz przygotowania
merytorycznego nauczycieli, równięż pozyskaliśmy wiele atrakcyjnych, na bardzo wysokim
poziomie pomoce, w tym także tablice interaktywne, Mamy przygotowane sale, sprzęt i są
przygotowani nauczyciele, a tam gdzie są jeszcze niedobory tj. cyklinowanie parkietu,

uzupełnienie niektorych części sprzętu, czy pomocy naukowych, równiez zaplanowane jest to

w budzecię i w miarę mozliwości będziemy to robić. Poza tym w tym tygodniu został
ogłoszony nabór wniosków do rezenzry oświatowej i ten wniosek jak gdyby pozwala na

umięszczenie takich puŃtow jak m.in. małe remonty sprzętu właśnie pod kątem tych 6-

latków, więc taki wniosek teżprzygotowujemy.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Danczyszyn otworzył dyskusje w tym punkcie.

Radny Pan Maciej Drwięga nawiązując do sprawozdania Burmistrza Miasta odnośnie
pojawiających się głosów z Rady Miasta, żę radni jakby rzekomo chcieli likwidacji szkoł,
stwierdził, że pterwszy raz słyszy, że takie głosy pojawiały się z Rady. Stwierdził, ze wydaje
mu się, ze takim największym propagatorem zmiany sieci szkolnej zawszę był jeden

znalbliższych współpracowników Pana Burmistrza - Pan Skarbnik, ktory przy rożnych
okazjach mówił, żeby jednak coś ztymzrobic, bo oświata pochłania wiele wydatków i ze
tego nie powinno się chować, tylko powinno się o tym rozmawiać. Rozumie, że te
pojawiające się, niekiedy głosy, o tym ze jest taki pomysł, żeby w Sanoku tworzyc zespoły
szkół, jest po prostu niepotrzebnym straszeniem mieszkańcow, uczniów, bo nie ma takich
pomysłów.

Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz poinformował, że uważajau iz w tym momencie nie
ma potrzeby zmieniania sieci szkół.

Radny Pan Andrzej Chrobak poinformowń, że z pewnym optymizmem patrzę w przyszłośc
po słowach Zastępcy Burmistrza, aczkolwiek zastanawia go to, ze Sanok jest taką ,,ziełoną
!\ryspą'' na mapie Polski, bo pamięta opracowania, które czylń, mówiące, ze Polska będzie
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Systematycznie jednak wymierać i pamięta dokładnie datę 2070 rok gdzie przewiduje się, ze
będzie 21 mln. Polaków z 38 mln. Być moze zapaśćjest w jakiś innych miejscach Polski, a u
nas jest raj,

Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz poinformował, że przedstawił fakty. Dane były
liczone w ten sposób, ze braliśmy ilość dzieci urodzonych w danym roku i odejmowało się
mniej więcej średnio 80 osób w danym roku. Jest to jak najbańziej realne.

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu, w związku z czym prowadzący posiedzenie
zamkn$ dyskusje w tym punkcie.

Ad.8.
Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta dot. zmiany uchwah budżetowei na rok 2014.
z ewentualnvm podieciem uchwały w tei sprawie.
Skarbnik Miasta PanKazimierz Kot przedstawił dwie uchwały zmieniające plany finansowe
na rok 2014.Istotne elementy tych dwoch zmian są następujące:
- jest to ujęcie w planie finansowym budzetu i wieloletniej prognozy finansowej istotnego
przedsięwzięcia w zakresie gospodarki nieruchomościami. Jest to ujęcie finansowe w zakresie
zmlany prawa własnoŚci nieruchomości Wierchy na uzytkowanie wieczyste stadionu przy ul.
Strózowskiej,
- wprowadzenie w wieloletniej prognozie finansowej w pozycji rok 2013 danych
o wykonaniu budZetu, w zakresie projektu fuŃcjonowały tam dane planistyczne, teraz są
wprowadzone dane rzeczywiste,
- ujęcie w planie budzetu projekt dot. modernizacji sieci energetycznej SOWA.
Zmtana budzetu spowoduje w sumie wzrost planu dochodów o kwotę 7.099.898 zł. Dochody
wzrosną w sumie o 1 .1I7 .966 zł., natomiast zmniejszą się o kwotę 18.068 zł. To zmniejszenie
to jest korekta subwencji oświatowej, gdyż w wyniku przedstawienia danych z zakresu
wykonania budZetu nastąpiły korekty ustalenia subwencji dla poszczególnych samorządów,
więc zmniejsza się tą kwotę zarowno po stronie dochodów jak i wydatków. Najistotniejszą
pozycją w dochodach jest zbycie prawa własności tytułem wymiany na nieruchomości przy
ul. StróZowskiej, jest to kwota planowana, przewidywana wstępnie na7 mln. zł. Na pozostałą
kwotę zwiększenia dochodów składają się dwie pozycje, mianowicie projekt kontynuowany
z roku ubiegłego pn. ,,Poprawa efektywności energetycznej obiektów oświatowych
w Sanoku", jest to dotacja w kwocie 114.000 zł., oraz projekt pn. ,,Czas na aktywność
w Gminie miejskiej Sanok" w kwocie 3.966 zł. - jest to kwota która w ramach realtzacji tego
projektu w roku ubiegłym byŁazvrrocona, a w tym roku zostałaprzywrócona.
Mając takie korekty w zakresie dochodów zwiększa się w sumie wydatki o kwotę 8.582.544
zł,, czyli jest to więcej jak wzrost dochodów na co składa się pożyczka na projekt
modernizacji sieci energetyczne SOWA w kwocie L464,578 zł.,ktora zostaje wprowadzona
do planu, ponieważ relacje w zakresie wieloletniej prognozy finansowej pozwalająna taki
wzrost zadłużenta w roku 2014. W korekcie planu wydatków istotne jest to, że poza
rozdziałęm Pomoc społeczna gdzie tązwiększoną kwotę projektu ptzęznacza się na paragrafy
bieżące, całe pozostałe korekty planu wydatków są to paragrafy inwestycyjne, majątkowe.
Jest to wynik tego, że pozyskane środki z zakręsu wymiany nieruchomości, tez inwestycyjne,
też dochody majątkowe, nie możnaprzęznaczyć na wydatki biezące.
Zwtększa się wydatki budzetowe w następujących działach:
-W dziale Transport lłącznośc zwtększa się plan wydatków o kwotę 1.043.000 zł,zczego
893.000 zŁ. to sąśrodki w rozdziale Drogi publiczne gminne na zadanię przebudowy schodów
i chodnikow w mieście, otaz kwota 150.000 zł. przeznaczorua na wykonanie i montażwiat
przystaŃor,vych.
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-W dzialę Gospodarka mieszkaniowa, na paragrafie wydatki na zakupy inwestycyjne
jednostek budzetowy wprowadza się kwotę 3.500.000 zł. z przeznaczeniem na zamlanę,
nabycie prawa uzytkowania wieczystego nieruchomości przy ul. Strózowskiej (Stadion). Jest
to kwota planowana, maksymalna, która moze ulec zmianie.
-W dziale Działalność usługowa wprowadza się kwotę 240.000 zł. z ptzeznaczeniem na
inwestycj e na cmęntarzach.
-W dziale Oświata i wychowanie wprowadza się kwotę 114.000 zł. na wydatki inwestycyjne
jednostek budzetowych tj. projekt pn. ,,Poprawa efektywności energetycznej obiektów
oświatowych w Sanoku".
-W dziale Pomoc społeczna wprowadza się kwotę 3.966 zł, na projekt pn. ,,Czas na
aktywność w Gminie miejskiej Sanok" - jest to zwrot dotacji,
- W dziale Gospodarka komunalna i ochrona środowiska w zakresie oświetlenia ulic, placów
i dróg wprowadza się kwotę pożyczki na wydatki związane z zadantęm ,,Modernizacja
oświetlenia ulicznego na terenie miasta Sanoka" oraz zwlększa się środki na wydatki
inwestycje w zakresie budowy oświetleń w kwocie 300.000 zł. W rozdzialę Usuwanie
skutków klęsk zywiołowych zwiększa się środki o kwotę 774.000 zł., co zabezpteczy pełny
wkład własny do zadania związanego z zabezpieczeniem skarpy. W dziale Pozostała
działalność w zakresie wydatkow majątkowych zwtększa się kwotę 213.000 zł. na
dokumentację projektową budowy drogi wzdłuz torów ,,Śródmiejskiej" i Dzielnicowych
Centrów Kultury,
- W dziale Kultura ftzyczna w zakręsie wydatków inwestycyjnych wprowadza się kwotę
870.000 zł. z ptzeznaczęnięm na przebudowę stadionu miejskiego przy ul. Strózowskiej, która
umozliwiłaby fuŃcjonowanie tego obiektu - kwota 800.000 zł., oraz na budowę Skate -

parku - kwota 70.000 zł.
Jak w każdej zmianię budzetowej występują zmiany w zakresie istniejących juz planow, są to
przesunięcia wydatków, niektóre wynikają z potrzeb jakie zaistniały już na etapie reallzacjt
planu budzetu tj.
- przesuwa się kwotę 3,500 zł. z działu Leśnictwo 500 zł. oraz z dziŃu Gospodarka
komunalna i ochrona środowiska oczyszczanie miast i wsi 3.000 zł. do działu
Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przecivnpożarowa na wydatkt związane z uttzymanie
Ochotniczej Strazy Pozarnej.
- przesuwa się kwotę 500.000 zł. w ramach działu Oświata i wychowanie z rozdziału Szkoły
podstawowe do rozdziału Gimnazja na wydatki inwestycyjne z plzęznaazęniem na budowę
Sali gimnastycznej przy GimnaĄum Nr - etap I.

- przesuwa się w ramach działu Pomoc Społeczna kwotę 24.000 zł. na wkład do projektu pn.

,,Czas na aktywność w Gminie miejskiej Sanok".
- przesuwa się kwotę 15.900 zł. z działls Gospodarka komunalna i ochrona środowiska do
dziafu Administracja publiczna - są to wydatkt związane z funkcjonowaniem Zespołu
gospodarki odpadami, koszty które są pokrywane w stosunku do działań zabezpteczanych
przez SPGK tj. media i prace pracowników oddelegowanych ze spółki SPGK.
Skarbnik poinformował, że istotną sprawą jest to, lZ budżęt miasta Sanoka do teraz był
budzetem zrownoważonym, dochody były rowne wydatkoffi, w tym momencie natomiast
wprowadzając pożyczkę w kwocie I.464.578 zł. ottzymujemy budzet deficytowy i pożyczka
będzie finansowała ten deficyt. Drugą istotną sprawą jest zmniejszenie się spłat kredytu
w roku 2014, mianowicie udało nam się wynegocjowac z bankiem ING prolongatę spłaty
kredytu i taką samąprolongatę uzyskamy j ęszcze z bankiem PKO BP. W sumie spłaty spadną
w roku 2014 na kwotę 570.000 zł. i o tą kwotę koryguje się spłaty roku 2014. W sumie
kredy,ty zaciągane w tym roku wynio są3 .452.638 zł. w tym pożyczka i kredyt na spłatę.
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Skarbnik zgłosił autopoprawkę do projektu
brzmienie: ,,z tytllłu pożyczkt zaciągniętej na
miasta Sanoka w kwocie I.464.578".

uchwały, mianowicie § 9 pkt. 3 otrzymuje
sltnansowanie planowanego deficytu budżetu

Projekt uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy Jinansowej miasta Sanoka (pkt. 9
porządku obrad sesji).
Skarbnik omowił również w przedmiotowym punkcie obrad sesji projekt uchwały w sprawie
zmlany wieloletniej prognozy finansowej miasta Sanoka. Poinformował, że istotną sprawa
jest wprowadzenie do wieloletniej prognozy finansowej w wierszu rok 2013 danych już
wykonanych. W wyniku wprowadzenta tych danych w zakresie dochodów wydatków, sum
przychodów, nastąpiła równiez zmiana wskaźników tych, które zapewniają nam realizację
relacji ustalonych ustawą o finansach publicznych. Oczywiście te relacje znacznie mogłoby
się pogorszyć, bo wykonanie jest zawsze niżej od planu, szczególnie w sltuacjach
newralgicznych jak dochody, czy niektóre wydatki. Sytuację ratuje w znacznej mietze,
w zasadzie w całości, zwiększenie dochodów z tlĄułu zamiany nieruchomości tj. ,,Wierchy"
na stadion przy ul. Strózowskiej. Dochód z tego §rtułu pozwala zwiększyć relacje w zakresie
stosuŃu sumy spłat do dochodów, w ręzultacię zachować relacie wskaźnikowę z art. ż43,
Nalezy zwrocic uwagę, co jest bardzo istotne, na str. 6 WPF, gdzie te wskaźniki są podane
i w roku 2014 ten wskaźnik jest zabezplęczony o 0,0IYo, co świadczy o jednym, że w tym
momencie nie mozemy pozwolić sobie na dodatkowy kredl.t w tym roku oraz nie mozemy
zwtększac wydatków bieżących z jakichkolwiek dochodów. Wydatki bieżące będzie można
skorygować jedynie poplzęz przesuwanie z innych wydatków bieżących, Porównując
kolumny 9.6 i 9.6.7 można zauważyó, ze kolumna 9.6.I jest gorsza, jest to prawa strona
wzoru i są to dane już wykonane. Teraz juz porównując aktualne dane wykonane do
wynikających z potrzeb spłat kredYow widać, ze w kolejnych latach ta relacja się poprawia.
Prolongata kredytow nie powoduje problemów płatniczych w kolejnych latach, poniewaz
mozliwości spłaty będą i będą lepsze jak w roku bieżącym, czyli te prolongaty czy
konsolidacje nie spowodowały jakiegoś zagrożenia w zakresie realizacji założęń
perspektywtczny ch w zakresie całej prognozy wieloletniej.
W samej uchwale wieloletniej prognozy finansowej są dwa zapisy, mianowicie o zmianie sum
przedsięwzięć i są to te kwoty, które zostały wprowadzone w zmianie budzetu w związku
z korektą dwoch projektów, czyli ,,Poprawa efektywności energetycznej obiektów
oświatowych w SanokIL" oraz,,Czas na aktywność w Gminie miejskiej Sanok".

Komisja Finansowo Gospodarcza pozl.tywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej
uchwały. Przewodnicząca Komisji dodŃ,a, że ta duża zmtaną w której uzyskuje się7 mln. zł
po stronie dochodów ze sprzedaży majątku, zamiany majątku, została w całości ptzeznaczona
na wydatki majątkowe, inwestycyjne. Przy opiniowaniu i omawianiu budzetu na rok 2014
wszyscy mowili o tym, że wskaźnik 8% nikogo nie zadawala, więc jest to szansa na wydanie
na inwestycje pieniędzy uzyskanych ze sprzedaży, zamiany, w związku z czym ta rcIacja na
pewno będzie się poprawiać. O tym mówiono również przy opiniowaniu budzetu, jeżeli
sytuacja i koniunktura gospodarcza się poprawi i będziemy pozyskiwać dochody ze sptzedaży
majątku powinno się je wowczas pIzęznaczaó v,ryĄ.ącznie na wydatki majątkowe i tak się stało.
Stąd opinia pozytywna.

Komisja Infrastruktury Miejskiej pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusję w tym puŃcie.
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Radny Pan Roman Babiak poinformował, że pomysł sprzedaży stadionu Wierchy o pow. ok.
2,27 ha na galerię czy sklep wielkopowierzchniowy od samego początku, czyli od 2008
budził negatywne emocje, zarówno u Radnych Rady Miasta, jak tez u mieszkańców. Próba
forsowania za wszelką cenę na terenie zalewowym na Błoniach z gory była skazana na
niepowodzenie, zresztą co się potwierdziło. Jeżę|t miasto chciało pomóc piłkarzom Stali
Sanok to mogło spłacić hipotekę jaka ciĘyła na majątku Stali, wygasió zarząd oraz
skomunalizować bardzo atrakcyjne 5 ha gruntu i była dobra wola ze strony Zaruądu Stalt,
zeby się tutaj dogadać.Dzisiaj tak naprawdę rodzi się pytanie - kto naprawdę robi interes na
zamianię tych dwóch obiektów? Na pewno nie miasto Sanok i na pewno nie Stal Sanok, nie
piłkarze, Rodzi się następne pytanie - za ile tak naprawdę ta działka została zakupiona i na
jakich warunkach? Bo na pewno nie za tyle ile kiedyś możnabyło przeczltać w Tygodniku
Sanockim. Ile miasto juz poniosło kosztów i ile jeszcze poniesie z tytułu, chociażby zmiany
Studium uwarunkowań i kieruŃów zagospodarowania oraz zmiany miejscowego planu
zagospodarowania ptzestrzennego? Przypomniał, ze w pierwszej wersji wyceniona działka na
Wierchach zostałana |7 mln. zł. Jego zdaniem jest to próba przypodobania się kibicom Stali
przed wyborami samorządo}\rymi. Pieniądze z zamiany zostały już rozdysponowane, na
budowę nowego stadionu przy ul. Strózowskiej została przeznaczona kwota 800.000 zł., .1est
to kropla w morzu pottzeb, nad resztą będzie musiała się pochylić juz nowa Rada Miasta
w nowej kadencji. Nie będzie Wierchów, nie będzie stadionu z zamiany tych obiektów.
Radny odniósł się równiez do budowy sali gimnastycznej przy GimnaĄum Nr 2 . Stwierdził,
że zgadza się w tej kwestii z Burmistrzęm Miasta, ponieważ taka sala jest potrzebna, na
merytorycznych Komisjach był rownież za budową tej sali, ale w związku z tym rodzi się
pytanie - w jakim jest obecnie stanie technicznym budynek Gimnazjum Nr 2 i czy
ewentualnie przewidywane są środki na remont? Żeby nie doszło do takich paradoksów, ze
będziemy mieli nowoczesną salę gimnastyczną przy Gimnazjum Nr 2, a budynek będzie
wymagał kapitalnego remontu - czy to zostało przewtdziane? Czy prawdą jest, ze jest spory
odsetek uczniów spoza miasta Sanoka, ajeżeli tak, to czy byŁaby możliwość zwrocic się do
władz ościennych gmin o wsparcie finansowe przy budowie tej sali gimnastycznej?

Radny Pan Robert Najsarek poinformował, że bardzo szanuj radnego Romana Babiaka, aIę za
bardzo nie wierzy temu co słyszy. Jężęli dzisiaj mamy szansę pozyskać 80 mln. zł netto
inwestycji, zktórych kiedyś będziemy czerpaó podatki, dzięki którym będą miejsca pracy,
jeżelt mamy szansę uporządkować sprawę stadionu, bo obecne umiejscowięnie stadionu
piłkarskiego, powoduje przy kazdym mecz:tl, żę dużę jednostki policji często paralizują albo
utrudniają ruch i dzięki temu mozna wybudować ten stadion na obrzężach, gdzie będzie
można w doskonały sposob zabezpteczyć bezpieczeństwo ludzi, jeżelijest na to szansa, to
dziwi go wypowiedź radnego Romana Babiaka. Radny jest obydwoma ręka za tą inwestycją.
Dzięki tej zmianie budzetu będziemy mogli zrealizowac dużo inwestycji, a m,in, właśnie tą
salę gimnastyczną. O tę salę gimnastyczną starali się niektórzy radni, szczegolnie Burmistrz
Miasta bardzo długo, pisząc wiele razy różnę projektów, które niestety były odrzucane.
Dzisiaj Pan Burmistrz podjął trudną decyzję, że w końcu dosyć czekania, liczenia, tylko
musimy sami zacząc to robić. Radny uważa, że ptzedmiotowy projekt uchwały zasługuje na
poparcie,

Radny Pan Andrzej Chrobak poinformowała, że temat Wierchów ciągnie się długie lata,
dlatego właśnie, że na początku obiecywano nam, ze stadion Wierchy zostanie sprzedany za
17 mln. zł,,i obiecywano jeszcze bonus 8 mln. zł, więc tazem była to suma 25 mln. zł., co
można znalęźć w protokołach odpowiedniej sesji i jest to prawda. Czy Burmistrz nie uważa,
ze to jest jego porażka, że z 25 mln. zł. mamy do uzyskania raptem 7 mln. zł., z czego do kasy
miejskiej wpłynie 3,5 mln. zł.? Jęst to drobna część tego co powinno do tej kasy miejskiej
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wpłynąć, suma 25 mln. zł. mlaŁa byc. Teraz do kasy miejskiej wpłynie 3,5 mln. zł. i z tej
kwoty nie widzi żadnej inwestycji kluczowej, która by zmieniała oblicze tego miasta
w sposób radykalny, tylko rozmienia się te pieniądze na drobne. Odnośnie Stali Sanok, to
Rada Miasta wielokrotnie wyciągała rękę w kieruŃu pomocy klubowi, co jest tez
udokumentowane na kilku co najmniej sesjach. Pan Burmistrz w swoim sprawozdaniu
mówił, że już nawęt obliczył podatki jakie będą wpływać do kasy miejskiej z racji
wybudowanej inwestycji na Wierchach - Radny ma nadzieje, że tych pieniędzy jeszcze
Burmistrz nie wydał.
Odnośnie budowy sali gimnastycznej to kiedy była uchwalana uchwała dot. budowy sali
gimnastycznej przy Gimnazjum Nr 2 chodztło wowczas o projekt, w którym miasto miało
uzyskać 30oń pieniędzy z funduszy unijnych. W tym momencie jeżeli przegłosujemy
przedmiotową uchwałę skazujemy się na finansowanie sali gimnastycznej vłyłącznie ze
środkow własnych. Z całym sercem jest za budową sali gimnastycznej, ale niech to będzie
finansowane równiez ze środków zewnętrznych.
Odnośnie nowych miejsc pracy w galerii, która ma powstać na Wierchach to rueczywiście
w Sanoku buduje się bardzo wiele, ale niestety są to wyłącznie obiekty handlowe i pracują
tam ludzie za 1000 zł. miesięcznie, więc nie wie czy o takąpracę dla sanoczan nam chodzi.
Kupcy zHaIt Targowej mowią ze jest im bardzo ciężko, a m.in. z powodu tego, że powstał
w Sanoku nowy Market Chiński, który prawdopodobnie rozłoży drobny handel sanocki.
Radny zwroclł się równiez z prośbą do Burmistrza Miasta, aby pamiętał o Szkole
Podstawowej Nr 1, w szczegolności podstawową rzecząjest ocieplenie tego budyŃu,

Radny Pan Łukasz Woźniczak poinformował, że nie jest tak optymistycznie nastawiony jak
radny Robert Najsarek, poniewaz brakuje mu jednej uchwały, mianowicie uchwały
o zamlanlę tych nieruchomości. Radny zwrocił się z pytaniem, kiedy ewentualnie mogłoby
się ziścić to, że Rada będzie vqlrażała zgodę na zamianę tych nieruchomości? w jaki sposób
te dwie inwestycje, czyli budowa sali gimnastycznej i nowy stadion, zostaną sfinansowane?
Rozumie, że jakby radny Robert Najsarek realtzował inwestycje prywatną miałby najpierw
biznes plan i całe finansowanie zabezpieczone, żeby rozpoczynać inwestycje, a miasto moze
ma, ale nie widać tego na ten moment, więc prosiłby o przedstawienie odpowiedzi na
povryższe pytania.

Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz udzięltł odpowiedzi na pytania radnych. Odnośnie
nakładów na budynek Gimnazjum Nr 2 to wymaga on remontu i będziemy się do tego
ptzymrcrzać, tylko że możęmy tutaj skorzystać właśnie ze środków zewnętrznych. Mamy
szansę uzyskać 30Yo dofinansowania z totalizatora sportowego, również na budowę sali,
dzięki poparciu takżę Pana Marczałka Tadeusza Ptóro. Natomiast w następnym roku
pojawiają się programy związane z termomodernizacjąi to nie jest jak się okazuje budynek
zabykowy i tez będzie mozna z tego programu skorzystać, zwłaszcza że wiele takich
budynkow użyteczności publicznej zostało w Polsce wykonanych, więc najlepsze są wtedy
proporcje. Odnośnie zbięranie pieniędzy z innych gmin na budowę sali to jest to mało
prawdopodobne, bo każda gmina wykonuje swoje zadania i woli zrobic coś na swoim terenie.
Pozatym nie powinno się zapominać o tym, że uczeń moze sobie wybrać szkołę dowolnie i to
nie miasto dokłada do ucznia tylko za uczniem tdzte subwencja. Odnośnie szkoły
podstawowej Nr 1 to oczywiście,że cały czas myślimy o termomoderntzacjt tej szkoły, ale
chcemy to zrobić z udztałem środków zewnętrznych, Został złożony juz projekt, który nie
został rozsttzygnięty i będziemy się od tego odwoływać, ale jeżeli nawet z tego projektu nie
skorzystamy to będą ogłaszane w ramach RPO i na pewno z tego skorzystamy, więc prędzej
czy poźniej ten budynek zostanie wykonany.
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Burmistrz Pan Wojciech Blecharczyk odpowiadając radnemu Łukaszowi Woźniczakowi
poinformował, że dzisiejszy wniosek jest to uchwała planowa, natomiast teraz jak inwestor
podpisze z obecnym współwłaścicielem stadionu na ulicy Strózowskiej i będzie juz jedynym,

to dopiero od niego wpłynie do miasta wniosek o zamianę. Stanie się to w momencie kiedy
Stal, kiedy dwóch wspołwłaścicieli Wczyszczą hipoteki, co jest tęraz procedowane,
i wniosek, który w kwietniu, moze nawet do końca marcapowinien wpłynąć.
Burmistrz odniósł się równiez do innych wypowiedzi radnych stwierdzając, że rozmawiamy
tutaj o pewnej filozofii myślenia. Radny Andrzej Chrobak mówi o 3,5 mln. zł. dę facto
pieniędzy, które uzyskamy za zamianę Wierchow. Jak można w ten sposób patrzec na

matematykę bardzo prostą przecież uzyskujemy 5 ha terenu za określoną wartością przy ul.
Strózowskiej, bo nie jest to sprzedaż. jest to zamlana z dopłatą dla miasta różntcy kwoty 7

m|n. zł. minus negocjowane w dalszym ciągu wartości z klubem i wspołwłaścicielami.
Natomiast wartość ta, której zamiana podlega, czyli 7 mln. zł., a 5 ha jest majątkiem
fizycznym, Na Wierchach powstanie duzy kompleks, miastotwórczy, będzie tam sieciowy
hotel, czterosalowe kino, Sciągamy do miasta póki mozna i póki ktoś chce z namt rozma-wiać
i wszyscy powinni tym sposobem iść, aby ściryać to miasta wszystko co jest mozliwe.
Odniosł się również do wypowiedzi radnego Andrzeja Chrobaka, który mówił, ze Burmistrz
rozdał już pieniądze zpotencjalne podatku od nieruchomości i podatku PIT cząstkowego.
Burmistrz stwierdził, żę nię powinno się mówić w ten sposób, poniewaz to będzie naliczanę
w momencie kiedy inwestycja będzie zgłoszona do uzy,tkowania.

ZastępcaBurmistrza PanZiemowit Borowczak odniósł się do wypowiedzi radnych. Odnośnie
pytania radnego Romana Babiaka dot, ptzeznaczęnia tylko 800.000 zł, na stadion na ul.
Strozowskiej to odpowiedź jest krótka - bo tyle jesteśmy w stanie w tym roku wydać, nie ma
sensu przęznaczać większej kwoty skoro i tak byśmy ich nie wydali. Mamy plan moderntzacjt
tego stadionu i na ten rok jesteśmy tyle w stanie wydać jeżelt pozyskamy ten stadion na
początku drugiego półrocza i na pewno te pieniądze posłuzą do tego, aby od następnego lata
drużyna mogła tam grac. Odnośnie wyceny w kwocie 17 mln zł. to nigdy takiej wyceny nie
było. WycenabyŁa na kwotę 8.900.000 zł" tylko, ze w pierwszym ptzetargu w 2010 roku
rueczywiście te Wierchy były probnie wystawionę za cęnę 11 mln. zł, ale to była
dwukrotność wyceny. Wycena nię miała nic wspólnęgo z tą wartością ktora była. Tych
ptzetargów było 6 i w ostatnim przetargu doszliśmy do kwoty 6,5 mln. zł, ale teren ten nie
znalazł nabywcy, w zwtązku z czym przy tej zamianię wydaje się, ze jest to rozsądna cena
rynkowa, tymbańziej, że zamieniając się na terenprzy ul. Strózowskiej 5 ha, to ten teren jest

więcej wart ntż będzie ten przedmiot zamiany wyceniony, dlatego jest to korzystne dla
miasta. Odnośnie pytania radnego ŁukaszaWożniczaka dot. sposobu finansowania inwestycji
to przy budowie sali gimnastycznej będziemy korzystać z pieniędzy zevłnętrznych. Dzisiaj
w budzecie zapisuje się I etap, czyli jest to budowa wszystkich częśct podziemnych, łączntk
podziemny z budyŃu obecnego i oczywiście wszystkie roboty ziemne tj. odwodnienie,
przełożenie gazu. W przyszłym roku zostanie zrobiony II etap tego, a może i dwa kolejne.
Chcieliśmy tą inwestycj ęrozłożyó natrzy lata, w I etapie fundamenty, w II etapie stan surowy
zamknięty, w III etapie wykończenie budynku i oddanie do uzytku, ale jest to kwestia
dofinansowania, bo jeże|i dostaniemy dofinansowanie to będziemy w stanie dokończyć to
w jednym roku. Odnośnie stadionu to na tyle ile jesteśmy w stanie te pieniądze wydać teTaz,
żeby przystosować ten stadion w ogóle do gry, to jest nasz główny cel na rokż0I4 -2015.
Natomiast, zeby mówić o stadionie tym docelowym, czyll, rozbudowanym, to musimy zacząc
od stworzenia projektu, najpierw koncepcji, póżniej projektu i chcemy przenieść tę koncepcję,
która była na Błoniach, poniewaz te miejsca pod względem ukształtowania niewiele się roznią
i wreszcie zlęcic projekt techniczny, który na pewno potrwa kilka miesięcy i być moze w II
połowie 2015 r, będziemy gotowi, żeby jtlż przeprowadzić tądocelową inwestycję stadionu,
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Rowniez inwestycja ta zostanie etapowana, tak żeby nie była ucięIiwa w kolejnych
budzetach dla miasta, bo na pieniądze zevłnętzne nie ma co liczyc. Ze względu na to, ze jest
tam do wykorzystania budynek klubowy to trybuna nie musi już być budowana z tak dużym
zapleczem z jakim była planowana wczęśniej, w zasadzie będzie to zaplecze wyłącznie
zwodnicze, czyli szatnie, natryski, toalety dla zawodników i kibiców, natomiast ta cześó
klubowa pozostanie w budyŃu, w który dzisiaj się znajduje, a który chcemy poddać
generalnej modernizacji, i m.in. w cenie 800.000 zł. jestrozpoczęcie tej modernizacji.

Radny Pan Roman Babiak potwierdził, że pierwsza wycena stadionu Wierchy była na kwotę
17 mln. zł.,poźntej była na 16,5 mln. zł,

Burmistrza Pan Wojciech Blecharczyk zwrocił się do Naczelnika Wydziału Pani Marty
Kopacz o przyniesienie wyceny stadionu.

Radny Pan Roman Babiak kontynuując stwierdził, że natych 5 ha miała powstać Castorama,
w zwlązku z tym zwroclł się z pytaniem - za ilę naprawdę zostało to zakupione od Stali?
Można było ten obiekt 5 ha nabyć naprawdę za rozsądną cenę od Stali i pomóc tym
sposobem, ewentualnie póżniej to sprzedać. Natomiast w 21 osobowej Radzie Miasta 10
radnych, pożniej tylko 9 było za budową stadionu dla Stali, ale na obiektach Wierchy na 2,2I
ha, oprocz tego 2,5 tyś. mieszkańców też było przeciwko sprzedaży, Ubolewa nad tym, że
Pan dr Wojciech Blecharczyk przez tak długi okres sprawowania władzy nie nauczył się
odrożniac sali lekcyjnej w II LO od Sali Herbowej w Urzędzie Miasta i poucza radnych, nie
po raz pierwszy robi to zradnym Maciejem Drwięga, Burmistrz może mówić wszystko i jego
słowa sązawszę prawdą pomimo ze na sesji jest 20 puŃtów i radny nie zgadza się z jednym
to wtedy jest wszystko brzydkie,

Burmistrz Pan Wojciech Blecharczyk ad vocem stwierdził, żę ma satysfakcję tego, że uczył
w II LO, ale luki nie da się w wykształceniu, w takcie, kulturze po prostu tak zyskać. Radny
obraca się według swojej nienawiści, prózności i dezinformacji szerząa to wszystko.
Burmistrz dodał, ze myśli miastem, myśli o rozwoju miasta, a radny Roman Babiak myśli
swojąnienawiścią iniczym więc, dalej się trzyma ziemiopłodów, płodozmianów i nic więcej.

Radny Pan Robert Najsarek zwracając się do radnego Andrzeja Chrobak stwietdził, że
czasamt tak manipuluje tymi faktami, żeby przypomnieć jak to w paźózierniku czy we
wrześniu krzyczał, ze miasto jest baŃrutem, teraz opowiada przedziwne rzeczy, również
mówi, ze jest cały czas za budową sali, a nie mozna tego odczuć, bo zachowuje się jakby był
przeciw budowie. Dodał, że ta salajest dla dzieci uczących się w gimnazjum, ktore nie mają
ani boiska, ani sali. Jest to jedyne gimnazjum w Sanoku, które nie ma sali i nię wie dlaczego
ntektorzy radni są tak przeciwni i wyszukĄąprzerożne rzęczy, zeby tylko spowodowaó aby
nie rczpocząć tej inwestycji. Mało tego, dziwi się, ze radny Andrzej Chrobak nie wie, ze to
jego marszałęk z PIS powiedział, że będzie wszystko robił aby pomóc i dofinansować tą
inwestycję.

Radny Pan Andrzej Chrobak ad vocęm stwierdził, że gdyby radny Robert Najsarek częściej
bywał na Komisjach, na Sesji i nie spóźniał się to by wiedział...

W tym momencie prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn zwrócił uwagę radnym,
żeby zadawali merytoryczne pytania dot. zmiany budzetu, a nie prowadzili prywatne
dyskusje.
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Radny Pan Andrzej Chrobak kontynuując stwierdził, żę wrc iżMarszŃek Tadeusz Pioro jest

za budową sali gimnastycznej, natomiast chciał uzyskać od Pana Burmistrza Wraźne
potwierdzenie prostego faktu, że nie będzie to budowa sali gimnastycznej tylko i vnryłącznie ze

środków miejskich, ale równteż ze środków zev,nętrznych i takie zapewnie od Pana
Burmistrza uzyskał.

Burmistrz Pan Wojciech Blecharczyk przedstawił wycenę stadionu Wierchy: 2008 r. -
8.472.000 zł. , rok 20II - 9.082.000 zł., rok 2013 * 9.082.000 zł., aktualna wycena pod
zamianę7 mln. zł,DodaŁ, ze nigdy nie było kwoty 17 mln. zł.

Radny Pan Łukasz Woźniczak zwróctł się z pytaniem do Skarbnika Miasta - transakcja do

miesiąca czasu moze zostac sfinalizowana, a Qo ewentualnie w przypadku gdyby nie do

doszło do transakcji, skąd wówczas znajdziemy pieniądze?

Skarbnik Pan Kazimierz Kot odpowiedział, że wszystkie dane, etap negocjacji z oferentem
wskazują na to, żę nte ma opcji, że będzie nie wykonana ta operacja zamtany, żeby ją
wykonać musimy najpierw zaplanować. Sam plan jest zawszę pewnym ryzyktem, zakładamy
że będzie wykonany, ale wszelkie rozmowy, kontakty i uzgodnienia mówią że ta transakcja
na pewno dojedzie do skutku,

Radna Pani Teresa Lisowska stwierdziła, ze odnośnie wyceny stadionu, to rynek, gospodarka
gruntami, koniunktura gospodarcza dyktują ceny i to zaiŃęresowany inwestor przyszedł
z określoną kwotą który chce zainwestować zabardzo duzą kwotę w obiekt, ktory da efekty
ekonomiczne, rozłożone w przeciągu iluś tam lat. Zdumiewa równiez wypowiedź, że z tak
duzej kwoty pieniędzy jak 7 mln. zł. przeznacza się na jakieś drobne inwestycje. Czy
rozpoczęcie budowy stadionu na ul, Strozowskiej i budowy sali gimnastycznej przy
Gimnazjum to nie jest kluczowa inwestycja? Czy przebudowa chodnikow w mieście to
właśnie te inwestycje, na które społeczeństwo nie czeka? Do tej pory właśnie radny Andrzej
Chrobak zarzucał, żę takie kluczowe inwestycje w centrum miasta są realizowane typu
rewitalizacja Placu Św. Michała) czy parking wielopoziomolvy azapomina się o dzielnicach,
o chodnika ch. Czy ta kolejna inwestycja pn. SOWA , gdzie są spodziewane ogromne korzyści
z oszczędności energii to nie są kluczowe inwestycje?

Radny Pan Maciej Drwięga poruszył kilka kwestii, Odnośnie modernizacji stadionu na ul.

Strozowskiej to co będzie zbteżnią czy tam zostanie, czybędzie w jakiś sposób odnowiona?
Kolejna kwestia dotyczy dojazdu do stadionu - jezeli tam faktycznie przeniósłby się stadion,
odbywałyby się meczę to z ul. Strózowskiej na ul. Lipińskiego będzie jeden wielki korek,
ałącznlk sprawy nie rozwiązuje, więc powinno się zadbać aby na ul. Lipińskiego pojawiły się
światła w okolicach Autosanu,bo trzebaiużtęraz o tym myśleć, tymbardziej, ZeLiptńskiego
jest przebudowywana i jest tworzony plan.
Odnośnie budowy Skate- parku to dobrze, że pozycja taka pojawiła się wbudzecie, bo tyle
obietnic ci młodzi ludzie usłyszeli z rożnych stron, a nic się nie robiło. Zwrócił się
z pytaniem , czy kwota 130.000 zł. jest v,rystarczająca? Dodał, ze na pochwałę zasługuje to, ze
taki projekt Skate-parku uzgadniany jest z młodymi |udżmi.
Odnośnie realtzacji drogi śródmiejskiej to rozumie, że rusza od dokumentacji, aIe uważa, że
jest to trochę wymuszanę pIzęz projekt dworca multimodalnego. ZwroctŁ się z pl,taniem, co
będzie dalej z dworcem PKS na ul. Lipińskiego?
Odnosząc się do kwestii budowy sali gimnastycznej zvnócił uwagę, że w tej chwili trwa jedna
wielka dyskusja o budowanej hali powiatowej przy I LO gdzie mówi się, ze tę 30oń
dofinansowania to jest mało, że 70Yo które będzie pochodztc z budZetu wewnętrznego jest
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porażk% więc powinniśmy mieć to na uwadze i nie iść podobnym torem, że te 30Yo
wrystarczy.

Burmistrz Pan Wojciech Blecharczyk stwierdził, że przy I LO jest jlż sala,jest tam budowana
druga sala. Na sale gimnastycznąprzy Gimnazjum staramy się o dofinansowanie iw zasadzie
juz jest ptzesądzona decyĄa taka, że tą |l3 z Ministerstwa Sportu będziemy na liście
priorytetowej, Natomiast gdybyśmy chcieli pójść w jakiś rodzaj ekologii przy sali to
dodatkowo moglibyśmy wystąpić do Funduszu Wojewódzkiego o rodzaj dofinansowania.
Mozemy jeszcze próbować dodatkowo z jakiś rezerw typowo wojewódzkich, i o tpn tez
rozmawiamy. Każdy rodzaj dofinansowania do tej 2,5 mln. inwestycji ma zasadność. Dzisiaj
toczy się dyskusja, niestety podzielone są zdania budować, nie budowaó, zasadne, nie
zasadne, a może tą szkołę zlikwidować. Dzisiaj jest opcja rodziców, dyrekcji, uczniów
i duzych sponsorów, ktorzy tez deklaruj ąudziŃ w jakimś fragmencie budowy tej inwestycji,
firma Automet i firma Ciarko, a pieniądze dodatkowe będziemy szukac skąd się tylko da,

Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz dodał, żę nię ma innego programu, z którego
mozemy korzystać tylko ten z dofinansowaniem 1/3 z Ministerstwa.

Zastępca Burmistrza Pan Zięmowit Borowczak odniósł się do pytań radnego Macieja
Drwięgi. Odnośnie biezni to będzie ale dopiero w tym głownym projekcie ujęta. Fizycznie ta
biężniajest i na pewno będziemy starli się jązachować i odtworzyć. Odnośnie dojazdu do
stadionu, to ul. Strózowska jest drogą powiatową a ul. Lipińskiego drogą krajową więc nie
chciałby się wypowiadać w imieniu Powiatu ani Generalnej Dyrekcji. Jakiś czas temu jeden
z inwestorów zlectł przygotowanie koncepcji na swój koszt połączenia ul. Kawczyńskiego, od
skrzyzowania ul. Kawczyńskiego z ul. Strożowską do ul. Lipińskiego, na tyłach cmęntarza
t zakładu energetycznego połączenia takiej ulicy i też na tyłach stadionu. Nie wyszło to do
żadnych dalszych prac projektowych, skończyło się tylko na koncepcji, ale jesteśmy w stanie
do tego powrócić jeżeli znalazłyby się środki i byłoby to nie tylko dobre rozwią_zanie dla
Posady, alę także dla kibiców Stali. Stwierdzlł, że stadion na Wierchach jest usadowiony
w duzo golszym komunikacyjnie miejscu, pod względem przede wszystkim miejsc
parkingowych, których tam prawie w ogóle nie ma, natomiast przy ul. Strozowskiej będzie
łatwiej te miejsca znaleźc. Pomysł tego, żeby światła na ul. Lipińskiego wróciły na
skrzyżowanie pod Autosanem jest jak nĄbardziej zasadny, bo przede wszystkim jest to
bardzo niebezpieczne skrzyżowanie. Natomiast cały czas opracowujemy MPZP ,,Lipińskiego
III" i chcemy w planie naprostować ul. Strózowską tak, żeby w przyszłości mozna była tą
Strózowską przebudować, żeby mogła wybiegać na wprost ul. Beksińskiego, co by ułatwiło
poruszanie się po tym skrzyżowaniu, ale na to potrzeba ezaslu i pieniędzy.
Odnośnie skate-parku to te dodatkowe pieniądze będą w zasadzie na dodatkowe wyposazenie
tego. Po spotkaniach ztymi młodymi ludźmi i z projektantami mamy juz pełnąwiedzę, jak to
funkcjonuje i wychodzimy na przeciw tym potrzebom, zeby to był obiekt fuŃcjonalny i tani.
Najwazniejsze jest, że tęn skate-park będzie rozwojowy, cŃy czas będzie można go
rozbudować.
Odnośnie rcalizacji drogi śródmiejskiej to tzeczywiście te pieniądze są potrzebne na
dokończenie projektowania. Cały czas rozmawiamy z właścicielami gruntów, których jeszcze
nie mamy wykupionych, być moze uda się jeszcze tych parę gruntów wykupić, tak żeby
zblizac się juz do realizacji. Przede wszystkim dzisiaj rozpoczęliśmy projektowanie korektora
ściekowego, który jest tam niezwykle potrzebny,jest to wniosek od mieszkańców wszystkich
domów i właścicieli terenów, co też.jest wliczone w tą kwotę.
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Odnośnie dworca PKS na ul, Lipińskiego to nię zna dalszych losów, jest to teręnem prywatny
spółki Arriva. Z tego co wie to spółka zamięrza przenieść tam swoją siedzibę, natomiast nie
stać ich na modernizację i przebudowę tego terenu.

Radny Pan Jan Biega odnosząc się do kwestii stadionu stwierdził, ze swęgo czasu była
propozycja aby zostaŁ wykorzystany stadion na terenie Państwowej Wyższej Szkoły, jest tam

boisko z częściąbiezni. Zwroctł się z pytaniem, czy coś wiadomo w tym temacie? Dodał, żę

teren jest w dobrym miejscu i na cęle rekreacyjne z bieżnią skocznią moze być
wykorzystywany.

Sekretarz Miasta Pan Waldemar Och odpowiedział, że teren ten został pIzez Straz Graniczną
zwrócony Skarbowi Państwa, z kolei Skarb Państwa skomunalizował na rzęcz Powlatu
zprzęznaczeniem na budowę siedziby Starostwa Powiatowego, natomiast jak będą się dalej
plany toczyć to są rożnę pomysły. W kazdym razie jest to teren rezerwowy na budowę
siedziby.

Radny Pan Andrzej Chrobak odnosząc się do wypowiedzi radnej Teresy Lisowskiej
stwierdził, że mowiąc o kwocie 17 mln. zł. to ntę mówił o wycenię tylko o zapewnieniach
Pana Burmlstrza, ze jest firma, która jest zainteresowana terenem, chce ten teren kupić za 17

mln., do momentu wybudowania stadionu teren Wierchów jest nie ruszany, a za 17 mln. zł.
ten inwestor buduje dla miasta stadion, była mowa równiez o bonusie dla miasta 8 mln.
Mówiąc natomiast o inwestycjach kluczowych miał na myśli coś takiego co naprawdę
zmieniło by oblicze tego miasta, np. strefa przemysłowa, powstanie kolejki, ktora miałaby
przebteg z Zamku do Skansenu, zagospodarowanie brzegow Sanu w całości i w pełni -
ściezki rowęrowę, miejsca rekreacyjne, prawdziwe kąpielisko. Jezeli chodzi o inwestycje
w centrum miasta to rzeczywiście tych inwestycji jest nadmiaT, na Błoniach jest tez nadmiar,
natomiast inwestycja parkingu wielopoziomowego to jest bubel, jest to trudny obiekt do
parkowania. Odnośnie miejsc parkingowych przy ul. Zwirki i Wigury to tam spokojnie
mieści się kilkadziesiąt, jak nie 100 samochodów, obok są tez parkingi wokół budyŃu
PTTK, więc wcale nie jest tak ź|ę jeżeli chodzi o parkowanie w tym miejscu, Radny popiera
to co powiedział radny Jan Biega, bo rzeczywiścię na!ężałoby się dogadać z Powiatem, jest

wspaniałe boisko, ktore mogłoby spełniać funkcję boiska treningowego po drugiej stronie ul.
Żwirkt i Wigury i jakby v,yłączyó ul. Zwirki i Wigury t zrobtc miejsca parkingowe to moze
udałoby się te Wierchy zachować, bo jest to o wiele lepsze miejsce dla kibiców i sanoczanntż
odległa ul. Strózowska.

Radna Pani Teresa Lisowska stwierdziła, że nie oczekuje żadnych odpowiedzi od radnego
Andrzeja Chrobaka, zostały tylko takie pl.tanie powiedziane do przemyślenia. Dodała, żę
powinniśmy rozmawiać o projekcie zmiany budzetowej, o wpisanych tam zadantach. Radna
będzie głosować zazm|anąbudzetu i wszystkimi tymi zadantaml

Radny Pan Adam Ryniak zwrócił się z pytaniem do Burmistrz odnośnie pozycji w projekcie
uchwały - Montaż wiat przystankowych 150.000 zł. - czy w ramach tych środkow
mieszkańcy Wójtowstwa mogą ltczyć na montaż dwóch wiat przystankowych przy uI.
Sadowej przy przedszkolu oraz na końcu ulicy Sadowej przy Archiwum?

Zastępca Burmistrza Pan Ziemowit Borowczak odpowiedział, żę jest wielkie
prawdopodobieństwo, ale nie gwarantuje, że akurat tam staną nowe wiaty, poniewaz nowe
wiaty chcemy ustawić przede wszystkim na tych przystankach, na ktorych jest największy
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ruch, czylt głównie Sródmieście, ale będą przenoszone wiaty, te które teraz funkcjonują na
Srodmieściu, po liftingu na poszczęgólne dzielnice.

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu w zwlązku z czym prowadzący posiedzenie Pan
Tomasz Dańczyszyn zamknf, dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projektu
uchwały dot. zmiany uchwały budzetowej na rok 2014, z uwzględnieniem autopoprawki.

Do odczytanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zasttzeżęń.

Za przyjęciem Uchwały Nr LYIl443lI4 głosowało 13 Radnych, 2 Radnych było przeciw,
1 radny wstrzymał się od głosu.

Uchwała zostala podj ęta.

Ad.9.
Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmianv wieloletniei prognozy
finansowei miasta sanoka" z ewentualnvm podieciem uchwały w tei sprawie.
Projekt uchwały został omówiony w pkt. 8 porządku obrad sesji.

Komisja Finansowo Gospodarcza pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej
uchwały.

Komisja Infrastruktury Miejskiej pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusję w tym punkcie.

Nie było chętnych do zabrania głosu w związku z czym prowadzący posiedzenie Pan Tomasz
Dańczyszyn zamknfl dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projektu uchwały
w sprawie zmlany wieloletniej prognozy finansowej miasta Sanoka.

Do odczl.tanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzeżęń.

Zaprzyjęctem Uchwały Nr LVI/444II4 głosowało 13 Radnych, głosów przeciwnych nie było,

3 Radnych wstrzymało się od głosu.

Uchwała została podjęta.

Ad.10.
Informacia o możliwościach pozyskania dofinansowania środków zewnetrznvch na
inwestvcie.
Pan Wojciech Konat, Współwłaściciel i Prezes Spółki Dekada Inwestycje i spółki Grupy
Dekada poinformował, że poproszono go o przedstawienie mozliwej koncepcji finansowania
inwestycji. Jest to szczegolna koncepcja i jest bardzo istotna z punku widzenia Wieloletniej
Prognozy Finansowej budzetu, szczegolnie w kontekście tego co powiedział Pan Skarbnik,
a mianowictę zwroctł uwagę, żę wskaźniki limity nadwyzki operacyjnej, czyli wskaźnik
wynikający z art. 243 ustawy o finansach publicznych jest bardzo napięty. Z puŃtu widzenia
finansoweg o sprzedaż nieruchomości bardzo istotnie poprawia te wskaźniki. W związku
ztym, ze te wskaźniki są napięte, czyli nie można zwiększyć wydatkow bteżących bez

zwiększenia w odpowiedniej proporcji dochodów biezących, należy poszukiwać innego

sposobu finansowania niezbędnych inwestycji w mieście. Są dwie inwestycje, o których teraz
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rozmawlai% a mianowicie inwestycja polega na budowie budynku komunalnego za kwotę ok.

3.5 mln. zł., oraz 1,5 mln. zł. na projekt budowy basenu, czyltłącznie 5 mln. zł.
Pan Wojciech Konat poinformował, że to co proponuje jego firma jest to metoda zwana ,,buy
sell back". Polega na tym, ze finansowanie takiej inwestycji odbywa się bez większego
wpływu na wskaźntki zadłużenia i na wskaźniki związane z aft. 243 ustawy o finansach
publicznych. W normalnej drodze finansowania kredytem bankowym koszt tego

finansowania są to odsetki, które stanowią część wydatków bieżących, a których nie wolno
tuszać, W zwiękl z tym proponuje się transakcję, ktora będzie w pełni wydatkiem
inwestycyjnym. Pan Wojciech Konat od razu zastrzegł, ze kwota finansowania będzie
stanowiła zobowiązanie miasta, tak samo jak inne środki dłlżne, nie będzie wchodziła
wkwotę długu, a jej obsługabędzie wydatkiem inwestycyjnym. Transakcja musi byóbardzo
transparentna. Transakcja polega na tym, że ftrma wybrana w konkursie, powiększa kapttał
zakładowy społki Park Wodny o 5 mln. zł. i te pieniądze zostaną przęznaczone na ww.
inwestycje, następnie te udziały firma odsprzeda miastu po cenie, ktorej zakuptła, natomiast
płatność za tę udziały będzie w okresie poźniejszym rozłożona odpowiednio w czasie
i oczywiście w zależności od czasu rozłożenia tej płatności będą dodatkowe płatności.
Te dodatkowe płatności są praktyczne tożsame z tym co miasto musiałoby zapŁacic zakredyt.
Ptzykładem ww. transakcji jest m.in. finansowanie przebudowy stadionu w Zabtzu na kwotę
duzo wyzszą. Trunsakcja wymaga oczywiście podjęcia dwóch uchwał przez Radę Miasta.
Pierwsza uchwała dot, zgody Rady Miasta Sanoka na to, aby Pan Burmistrz podwllższył
kapitał zakładowy społki komunalnej, w tym przypadku Parku Wodnego o kwotę 5 mln. zł.,
przy czym to podwyzszenie musi nastąpić z vuryłączeniem plawa poboru, tzn. musi być
dopuszczony jakiś podmiot zevlnętrzny. Następnie Wmaganajest druga uchwała dot, zgody
Rady Miasta na odkupienie tych udziałów od spółki, ktora wcześniej je obejmie. Dlatego, ze
jego firma nie jest zaintercsowana tym, żeby posiadac udziały w spółce komunalnej Park
Wodny tylko ich celem jest finansowanie, a nie zarządzanie. Po uzyskaniu zgody Rady
Miasta i po uchwaleniu stosownych uchwał, ze względu na transparentność powinien zostać
ogłoszony koŃurs. Akurat taka forma finansowania, tak samo jak emisja obligacji nie
wymaga trybl zamówień publicznych, natomiast jakaś forma konkursu powinna być.
Następnie po wyborze podmiotów, które realizujątaką transakcję, negocjowane są umowy,
koszt f,tnansowania i podpisywana jest tzw. umowa inwestycyjna. Ta umowa inwestycyjna
mówi o tym, ze inwestor zobowiązuje się do podwyższenia kapitału zakładowego spółki,
społka zobowiązuje się do przeprowadzenia podwyższęnia kapitału, złożęnia wniosku do

Krajowego Rejestru Sądowego, a miasto zobowiązuje się do poźniejszego odkupu tych
udziałów. Następnie spółka składa wniosek do sądu rejestrowego o podwyższenie udziałów,
po podwyższeniu te udziały są sprzedane, tak zeby miasto było I00% właścicielem społki.
Pan Wojciech Konat zaznaczył, ze jest to bardzo istotne, zeby jego itrma jako inwestor nie
mtałaryzyka operacyjnego zarządzania spółkąPark Wodny. Dodatkowo będzie wymagane
pełnomocnictwo od miasta, że gdyby miasto nie chciało odkupić tychudziałów to będą mieli
prawo je sprzedać, czasem miasto wymaga odwrotnego pełnomocnictwa i oczywiście takie
pełnomocnictwo dostaje, ale z ich punktu widzenia ta opcja jest nieprawdopodobna, bo nie
jest ich celem posiadanie udziałow w zadnej spółce komunalnej. Tak więc na koniec dnia
miasto jest 100% właścicielem spółki, ktora jest zasilona w dodatkowe pieniądze, która nie
ma zadłużęnia, która zwiększa swoją atrakcyjnośc rownteż dla banków, która przeprowadza
inwestycje i cały czas jest własnością miasta. Natomiast to co oni mają to zobowiązanie
miasta do tego, że zate udziały w przyszłośct zapłacl To powoduje, ze miasto moze szybciej
realizować inwestycje, a szybsza realizacja inwestycji jest to tańsza reaItzacja inwestycji,
i koszt ltnansowy takiej transakcji jest porównywalny z kosztem kredytu bankowe. Ponadto
może być tutaj zapewniona odpowiednia karencja w spłacie i kapitału, i odsetek częgo nie są
w stanie zapewnić baŃi. Tutaj odsetki jako takie formalnie nie występują bo jest to wzrost
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wartości udziałow, w związku z czym takiego obowiązku nie ma, a gmina może mieć oddech
w tym, żeby zebrać środki, a w kolejnych latach finansowanie w okresie spłaty nawet do lat
15 nawet, Oczywiście wszystko zależy od WPF, budżetu, sytuacji finansowej miasta.

Burmistrz Miasta Pan Wojciech Blecharczyk zvłrocił się z prośbą do Pana Wojciecha Konata
o przedstawienie przykładow, gdzie w tym mechanizmie inne samorządy w Polsce
realizowŃy swoj e inwestycj e.

Pan Wojciech Konat poinformował, że pierwszym przykładem jest stadion w Zabrzu. W tej
chwili rozmawtająz cztęrema samorządami, jeden z medialnych jest to Środa Wielkopolska,
ktory w poniedziałek ogłosi konkurs na wybór podmiotów, który będzie f,rnansował w tej
koncepcji budowę hali widowiskowo - sportowej. Rozmawiająteż z kilkoma powiatami,
właścicielami szpitali, dlatego ze jest to ogromny rynek, powiaty mająbardzo duży problem
z finansowaniem inwestycji szpitalnych, które muszą byc zrealizowane do ż016 roku zgodnie
z Wmogami unijnymi. Jest kilka gmin, które są bardzo zaawansowane w tych rozmowach,
chociażby jedna z gmin ościennych.

Radna Pani Teresa Lisowska zwtoclła się z pytaniem, co na to Ministrowo Finansów? Jest to
obejście w tej chwili ustawy o finansach publicznych, wygodne dla miasta, bo nie obciąa
wskaźnika art.243, w takiej sl.tuacji granicznej jest wiele samorządów. Po drugie, co na to
banki? Ucieka znakomi§ ,,kąsek" w postaci kredytów dla samorządów, które są pewnym
płatnikiem.

Pan Wojciech Konat poinformował, że Mintsterstwo Finansów zna tąkonstrukcję, zresztątą
konstrukcję jakby równiez uchwaliło rozporządzeniem, które pewne inne konstrukcje miało
włączyc do długu , natomiast rząd powołń tęraz Polskie Inwestycje Rozwojowe, a Polskie
Inwestycje Rozwojowe jest to nic innego jak powielenie tego mechanizmu. Polskie
Inwestycje Rozwojowe za plenlądzę zbatlku z BGK finansują udziały, równiez inwestycji
samorządowych, czyli robią to w podobny sposob. Jest to mechanizm wykorzystywany
równiez pTzęz wŁadze centralne, możę nie zupełnie w takiej samej formie ale przynajmniej
jeśli chodzi o zasady i idee. Pan Wojciech konta dodał, że jeżeli chodzi o baŃi to pracował
równiez w bankach i innych instytucjach finansowych, które finansowały czy finansują
samorządy, jest to ogromny rynek, natomiast to nie do końca jest tak, żębaŃt zainteresowane
są finansowaniem wszystkiego i wszystkich. Banki od czasu kryzysu bardzo duzą wagę
przywiązĄą do sytuacji finansowej gminy, powiatu, wojewodztwa i to nie jest tak, że
przechodząnakażdę wezwanlę, nakażdy przetarg, Ostatnio w jednej z gmin żaden bank nie
przystryił do przetatgu tylko firmy paru pożyczkowę. Pan Wojciech Konat poinformował, ze

opracował kilka programów naprawczych np. program nwIawczy gminy, która przy
przychodach czy dochodach bteżących 10 mln. zł. ma zobowiązania 30 mln, zł.I to nie jest

kwestia tego w jakiej formie to są zobowiązania, bo zobowiązania ttzeba spłacaó, a bardzo
dokładnie sprawdzani są kontrahenci, gminy, miasta, powiaty, które chcą finansowaó.
Największym wymaganie jego firmy jeśli chodzi o samorząd, jest przekonanie, że samorząd
staó na inwestycje i ze samorząd ma zdolność to spłaty, wszystko jedno pod jakim tlułem
zobowtązanie jest, to, że wchodzi w wskaźnik, nie wchodzi w wskaźnik to jest rzecz
poboczna. Akurat w Sanoku zdarzyło się tak, ze Sanok chcąc sfinansować inwestycje, którą
powinien zrealizować szybciej, a nie czekaó kilka lat z budową np. budynku komunalnego,
chce ztealizowaa tą inwestycj ę tetaz, w tym roku , w związku z tym potrzebuje innej formy
finansowania, a|e są równiez inne formy finansowania, które wchodzą do zadłużenia, to moze
być kredyt bankowy z umową wsparcia np. lotnisko w Modlinie czy lotnisko w Lublinie i jest

wiele innych inwestycji, które były f,rnansowane takim kredytem. Kredyt bankowy z umową
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wsparcia jest to kredl.t dla społki, obciĘa spółkę wtedy, a wsparciem jest to, że miasto
zobowiązuje się do kapitalizowania tej społki i dokapitalizowuje ją od TazLl, można
powiedzieć, ze jest to gwarancj a, ale z punktu widzenia formalnego to nie jest gwarancja.

Pan Wojciech Konta dodał, żę nte obawia się o banki, zresztąjego firma współpracuje
zbatkami i tak naprawdę te kwoty, które przeznaczĄą dla samorządów, to są na tyle duze

kwoty, żę bez finansowania baŃowego tego się nie da robić i dlatego to finansowanie jest

porównywane z kredytem baŃowym. Gdyby nie było to finansowanię z banków, byłoby to
finansowanie duzo droższe, a więc mniej opłacalne dla miasta.

Radny Pan Robert Najsarek zvnrocił się z pytaniem, a co w przypadku gdy umowa jest zwarta
na 15 lat z podpisaniem opcji, ze miasto to wykupuje, a spółka Dekada nie sprzeda to nikomu
innemu tylko miastu i nagle zdarza się sltuacja, ze spółka bankrutuje, przychodzi komornik
i wystawia to na sprzedaż, co wówczas?

Pan Wojciech Konat odpowiedziń, żę taka sy.tuacja nie moze mieć miejsca, dlatego że jako
inwestor sprzedają te udziały od razu, czyli podwyższają kapitał udziałowy spółki, wpłacają
pieniądze, Prezes spółki zgłasza wniosek do Sądu Rejestrowego, następnie te udziały,
podwyzszenie kapitału jest rejestrowane i od ruzu to sprzedaj ą czyli własność udziałów jest

w mieście, to miasto ma im oddać pieniądze zatę udziały, a nie odwrotnie, W związku z tym
nawet gdyby była taka sy.tuacja, to żadnego roszczęnia do miasta nie ma tylko wręcz
odwrotnie, ktoś ma toszczęnie do miasta. Natomiast z punktu widzenia technicznego społka
tozltcza się z bankiem finansującym. Spółka jest tylko wehikułem banku i tak naprawdę na
koniec tego okresu po sprzedaży udziałow to miasto ma oddać pieniądze nie nam jako spółce,
tylko baŃowi.

Radny Pan Robert Najsarek stwierdził, że jeżeli w połowie okresu 1S-letniego dojdzie do tego
roszczęnia i bank będzie rościł, a miasto nie będzie w stanie tego spłacić, to co wówczas?

Pan Wojciech Konat odpowiedziń, że w połowie okresu 15-leteniego w ramach tych umów
bank moze zażądac wcześniejszej spłaty jeśli miasto będzie niewypłacalne. Jeśli miasto
będzie regulowało swoje zobowtązania bank nie będzie mogł wypowiedzieó tych umów
izażądaó wcześniejszej spłaty, to miasto może wcześniej spłacić. 15 - letni okres spłaty jest

dlatego, żeby był to jak najdłuższy t nĄbardziej komfortowy okres dla miasta, natomiast
ttzeba ne gocj owa ć opłaty za w cześniej szą spłatą .

Radny Pan Andrzej Chrobak zwracając się do przedmówcy stwierdzlł, że jeżeli dobrzę
zr ozumiał to za ich podmi otem fi nans owym stoi bank.

Pan Wojciech Konat odpowiedział, że tak, Pozatym, że są współautorami tego instrumentu,
oczywiście instrumentów jest duzo, ale ten jest najbardziej przejrzysty, ztozumtały
i transparentny. Nie chciałby, żeby póżniej w dyskusji radnych był podnoszony argument
sprzedaży majątku komunalnego, bo tu nie ma żadnej sprzedaży majątku komunalnego, są to
nowe pieniądze, które wchodzą do społki, nie ma nowego zadłużęnta. tylko jest
zobowtązanie, które trzeba spłacić i spółka ma pieniądzę na inwestycje. Finansują tak
naprawdę dwie inwestycje poprzez tę spółkę. Dlaczego nię bank? Dlatego, że przy 5 mln. zł,,
a jest to naprawdę nie duza kwota w porównaniu do tego co rozmawiająz innymi miastami,
żeby bank zainwestował w udzińy bezpośrednio to musi zębrać Radę Nadzorczą
akcjonariuszy, ktorzy muszą wydać zgodę na inwestycje banku kapitałową. Bank woli
współpracowaó z nimi, gdzie ich kredytuje i ma zv,ykły kredyt, a oni udzielają finansowania
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takiej sPółki, stąd mając finansowanie z baŃu mogą zaofęrowaó wspólnie z bankiem,
dofinansowanie na tanim poziomie.

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu, w związku z czym prowadzący posiedzenie Pan
Tomasz Dańczyszyn zamknfi dyskusje w tym puŃcie i ogłosił przerwę od godz. 17S do
godz. 18D.

Po przerwie.

Ad.11.
Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zamianv nieruchomości
oznaczonvch iako działka nr 1540/2 o oow. 0.0577 ha stanowiaca własność Gminy
Miasta działki nr 7 42 ha
stanowiace współwłasność Marii Dziuban. Jacka Dziubana i Witolda Dziubana.
z ewentualnvm nodieciem uchwałv w tei sprawie,
Naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i PlanowaniaPrzestrzennego Pani Mańa Kopacz
Poinformowała, że przedstawiany projekt uchwały dot. vvyrażenia zgody przęz Radę Miasta
na zamianę nieruchomości stanowiącej własność Gminy Miasta Sanoka, położonej w Sanoku
obr. Sródmieście, oznaczonej jako działkanr I540l2 o pow, 0,0577 ha na działki o rr 77815,
77816,7]817,778l8 o pow. 0,0242 ha, położone w tym samym rejonie, będące własnością
Marii Dziuban, Jacka Dziubana i Witolda Dziubana. Dla terenu, na którym połozone są
nieruchomości obowiązuje miejscowym plan zagospodarowania przestrzennego pn. ,,Jasna -I" zatwierdzony Uchwałą Rady Miasta Sanoka z dnia 3 kwietnia 2008 r. Zgodnie
z obowtązującym planęm działka gminna 154012 położona jest w obszarze oznaczonym
symbolem 1MN, czyli terenv zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej. Natomiast działki
onr 77815,7]816,77817,77818 połozone są na obszarze symbolu lKDW i częściowo na
tęrenie 1MN. Dokonanie przedmiotowej zamiany jest niezbędne do uregulowania stanu
prawnego działek wydzielonych pod drogę wewnętrzną oznaczoną symbolem IKDW.
Uzyskanie przez gminę własność dziaŁki nr 77817 i nr 77815 pozwoli na uruchomienie
w przyszłości sprzedaży działek gminnych, które zostały w tym rejonie wydzielone zgodnie
zplanem i które zgodnie ztym planem posiadają dojazdzaplanowany zptzedmiotowej drogi
KDW. Zamiana nieruchomości następuje w trybie bezprzetargowym co wynika z art.37 ust.
2 ustawy o gospodarce nieruchomości. W przypadku nierównej wartości zamienionych
nieruchomości stosuje się dopłatę, ktorej wysokość jest równa rożnicy wartości zamienianych
nieruchomości. Zgoda na zamianę, której stroną zamiany jest Gmina Miasta wymaga
Uchwały Rady zgodnie z art. 18 ust. 2 pkt.9lit. a ustawy o samorządzie gminnym. Poniewaz
w przedmiotowej sprawie powierzchnia dzińki gminnej jest większa, dopłata wynikająca
zróżntcy wańości zamienianych nieruchomości przysługiwac będzie Gminie Miasta Sanoka.
Koszty związane z ptzedmiotowązamianą takie jak opłaty za podział, za v,rykonanie wyceny
gruntów oraz koszty aktu notarialnego ponoszone są w odpowiednich częściach po
rozliczentu przęz wszystkich uczestników postępowania, czylt gminę i trzech
współwłaścicieli działki, która wchodzi do zamiany,

Komisja Finansowo Gospodarcza pozytlłvnie zaopiniowała projekt przedmiotowej
uchwały.

Komisja Infrastruktury Miejskiej pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusje w tym puŃcie.
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Nie było chętnych do zabrania głosu, w związkll z czym prowadzący posiedzenie zamknął

dyskusję w tym puŃcie i przystąpił do odczytania projektu uchwały w sprawie zamtany
nieruchomości oznaczonych jako działka nt I540l2 o pow. 0,0577 ha stanowiąca własność

Gminy Miasta Sanoka na dzińki nr 77815, nr 77816, nr ]7817, nr 77818 o pow. 0,0242 ha

stanowiące współwłasność Marii Dziuban, Jacka Dziubana i Witolda Dzlubana,

Do odczy,tanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzeżeń.

Za przyjęciem Uchwały Nr LVI/445/14 głosowało 14 Radnych, głosów przeciwnych
i wstrzymujących się nie było.

Uchwala zosta|a p odj ęta.

Ad.12.
Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie scalenia i podziału nieruchomości
położonvch w sanoku. w reionie ulicy Rzemieślniczei i ulicy Leszka kawczyńskiego.
z ewentualnvm podieciem uchwałv w tei sprawie.
Naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i Planowania Przestrzennego Pani Marta Kopacz
poinformowała, że przedstawiany projekt uchwały dot. zatwierdzęnia dokonanego scalenia
i podziału gruntów połozonych w dzielnicy Posada w rejonie ul. Rzemieślniczej i ul. Leszka
Kawczyńskiego. W dniu 4 września 2012 roku Rada Miasta Sanoka w związku z wnioskami
złożonymi przez właścicieli gruntów podjęła uchwałę w sprawie przystąpienia do scalenia
i podziału nieruchomości połozonych w tym rejonie. Przedmiotowe nieruchomości znajdują
się w granicach obowiązującego miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego pn.

,,Robotnicza * I". Na podstawie powyzszej uchwały została wykonana geodezyjna

dokumentacja projektowa scalenia i podziału nieruchomości. Projekt niniejszej uchwały Rady
Miasta zgodnie z przepisami ustawy o gospodarce nieruchomości zostŃ wyłozony do

publicznego wglądu w siedzibie Urzędu Miasta w Sanoku od 21 listopada 2013 r. do 12

grudnia 2013 r. W okresie wyłozenia projektu do wglądu nie wpłynęły żadne wnioski, uwagi
ant zastrzezenia od uczestników scalenia. Podjęcie uchwały w sprawie scalenia i podzińu
nieruchomości wyłozonych w Sanoku, obręb Posada umozliwi racjonalne i zgodne z zapisaml
obowiązującego na tym terenie miejscowego planu zagospodarowanie działęk, Zgodnie
zMPZP teren jest pTzęznaczony pod zabudowę mieszkaniową zieleń urządzoną oraz drogę

wewnętrzną. Scaleniem i ponownym podziałem na działki budowlane zostało objętych 10

dzińęk o łącznej pow.0,7076 ha. Na tym terenie było 7 działek gminnych o pow. 0,3816 ha

i3 działki będące własnością osób fizycznych, W wyniku podziału scalonych działek
powstało 5 nowych działekprzeznaazonych pod budownictwo mieszkaniowe, w tym 2 działkt
budowlane na działkach Gminy Miasta Sanoka Ę, działka o nr 3347 i działka o rt 3346 każda
o pow. 7 ar. Na własność gminy przeszły z mocy prawa równiez dzlaŁka nr 3351, która
stanowi drogę wewnętrznąi przez ktorą będzie odbywał się dojazd do działek wydzielonych
oraz działka nr 3350 o pow. 0,1882 ha, która w MPZP przeznaczona jest pod zieleń
urządzonąi stanowi pas gruntu od strony potoku Dworzysko oraz znajduje się pod liniami
energetycznymi wysokiego napięcia. DziaŁki przejęte prze gminę z mocy prawa powstały
z gruntów uczestników scalenia i w myśl zapisu art. 106 ustawy o gospodarce, Gmina Miasta
Sanoka będzie zobowiązana wypłacić odszkodowanlę za tę dztałkt na rzęez uczestników
scalenia" Dotychczasowy wąski i długi kształt działęk pochodzący jeszcze z okresu rolniczego
przęzrLaczenia tych gruntów uniemożliwiał realizację racjonalnie zaprojektowanego zespołu
zabudowy wraz z drogami dojazdowymi. Scalenie tych nieruchomości pozwoli właśnie na
poprawienie struktury przestrzennej poprzęz stworzenie regularnych kształtów nowych
działęk, Na gruntach objętych uchwałą o scaleniu i podziale nieruchomości konieczna jest
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budowa nowych urządzeń infrastruktury technicznej tj. sieci wodociągowej, sieci kanalizacjt
sanitarnej i deszczowej oraz drogi utwardzonej o długości ok. 135 m. Szacunkowy koszt
wykonania tego to jest minimum 300 tyś. zł. Zgodnie z art. 107 ustawy o gospodarce

nieruchomościami osoby, które otrzymały nowe nieruchomości wydzielone w wyniku
scalenia, sązobowiązane do wniesienia naTzecz gminy opłaty adiacenckiej w wysokości do

50oń wzrostu wartości tych nieruchomości w stosuŃu do wartości nieruchomości dotychczas
posiadanych. Opłata adiacencka z ĘĘilu scalenia i podziału jest ustalana w drodze decyĄt
Burmistrza Miasta Sanoka. W przedmiotowym postępowaniu, w związku z koniecznoŚcią
wypłat odszkodowańza grunty przejęte pod nowe drogi i zięIęn proponuje się w § 4 ust. 1

projektu uchwały, stawkę procentową opłaty z tytliu scalenia i podziału nieruchomoŚci

w wysokości 45%, Przy takiej stawce w końcowym rozrachuŃu, czyli po wypłacie

odszkodowań i po uzyskaniu opłat z decyzji adiacenckiej wpływ na konto gminy byłby
w wysokośct 4,855 zł.

Komisja Finansowo Gospodarcza pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej

uchwały.

Komisja Infrastruktury Miejskiej pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

Komisja Ochrony Srodowiska i Porządku Publicznego pozytywnie zaopiniowała projekt

przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusję w tym punkcie.

Nie było chętnych do zabrania głosu w związku z czym ptowadzący posiedzenie zamknął

dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projektu uchwały Miasta w sprawie

sóalenia i podziału nieruchomości połozonych w Sanoku, w rejonie ulicy Rzemieślniczej

i ulicy Leszka Kawczyńskiego.

Do odczytanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzeżęń.

Zaptzyjęciem Uchwały Nr LVI/4 46114 głosowało 15 Radnych, głosów przeciwnych nie bYło,

1 Radny wstrzymał się od głosu.

Uchwała została podjęta.

^

Ad.13.
Roznat Burmis lenia i

hwSan W z ewent rem w tei

sprawre.
N".r.rrrk Wydziału Geodezji, Architektury i Planowania Przestrzennego Pani Marta Kopacz

poinformowała, że przedstawiany projekt uchwały dot. zatwierdzenia dokonanego scalenia

ipodziału nieruchomości. W dniu 4 września 2012 roku Rada Miasta Sanoka Podjęła
Uihwałę o przystąpieniu do scalenia i podziału nieruchomości położonych przy ulicY

Kruczej. Teien pń"rnu"rony do scalenia znajduje się w granicach obowiązującego

miejscówego planu zagospodarowania przestrzenrlego pn. ,,Krlcza _ I". Na podstawie

powyzszej-uchwały została wykonana geodezyjna dokumentacja projektowa. Projekt uchwałY

wraz z dokumentacją był wyłozony do publicznego wglądu i w okresie wYłozenia nie

wpłynęły żadne.r*ugi ani zastrzężenia od uczestników scalenia. Podjęcie uchwałY w sPrawie

scalania- i podziału nieruchomości połozonych w tym rejonie takze umozliwi racjonalne
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i zgodne z zapisami obowiązującego na tym terenie miejscowego, planu zagospodarowanie
działek. Zgodnte z zaprsaml MPZP teren przeznaczony jest pod zabudowę mieszkaniową
zdopuszczeniem podziałuna działkt o powierzchni w granicach od 7 do 12 ar. Scaleniem
i ponownym podziałem na działkt budowlane objętych zostało 5 dziaŁęk, w tym 2 dziaLkt
gminne, obszar na długości ok. l70 m w terenie zamkniętym pomiędzy istniejącą ul. Kruczą
iprojektowaną drogą publiczną klasy KDD, teren o łącznej pow, 0,5814 ha. Podjęcie tej

uchwały umozliwi prawidłowy dostęp drogowy, zarówno do nowo wydzielonych 3 działek
prywatnych, jak i do 2 nowych dzińęk gminnych. Y wyniku scalenia Gmina Miasta Sanoka
otrzymała 2 działki tj. działkę nr ż544 o pow. 817 m' oraz działkę nr ż540 o pow. 0,1060 ha.

Na własność gminy przeszły równiez z mocy prawa działki nr 2538 stanowiącą drogę

wewnętrzną w terenie, otaz działka, która w planie jest przeznaczona na drogę KDD
dojazdową która stanowiłaby komunikacj ę, za tymi pierwszym terenami od ul. Kruczej. Za
grunty przejęte z mocy prawa na rzecz gminy, Miasto będzie zobowiązane wypłacić
odszkodowania na rzecz uczestników. Na tych gruntach, które zostały objęte uchwałą
o scaleniu i podziale nieruchomości takze konieczna będzie budowa nowych urządzeń
infrastruktury technicznej, czyli sieć wodociągowa, sieć kanalizacji santtarnej, deszczowej
i oczywiście droga utwardzona. Chociaż teren ten jest w bezpośrednim sąsiedztwie
zuzbtojonąw media komunalne ul. Kruczą to jednak zagospodarowanie działęk pod budowę
wymagać będzie, jlżna samym początku, dość duzych nakładów ze strony miasta zuwaglna
przebtegprojektowanej drogi dojazdowej w głębokim ok. 2 m obnizeniu terenu, który tworzy
wąwóz. Takzę zgodnie z art. I07 i w tym scaleniu osoby, które otrzymały nowe działki będą
zobowiązane do wniesienia na rzecz gminy opłaty adiacenckiej w wysokości do 50% rcżntcy
wartości. Opłata ustalana jest w decyĄi Burmistrza Miasta Sanoka. W przedmiotowym
postępowaniu w związku z koniecznością wypłat odszkodowań za grunty przejęte pod nowe
drogi oraz wypłatą na Izęcz jednej osoby odszkodowania, rekompensaty za ntęmożnośc
wydzielenia działkt budowlanej, ze względu na to, żę osoba do scalenia weszła
zpowierzchnią I49 ffi2, d trudno z takiej powierzchni wydzielić działkę budowlaną więc
trzeba za tę powierzchnię zapłació. Proponuje się aby stawka procentowa opłat z tytułu
scalenia i podziału wynosiła maksymalną wysokość, czyli 50%. Przy takiej stawce

wkońcowym rozrachunku gmina i tak będzie zobowiązana wypłacić na rzecz uczestników
scalenia kwotę ok. 8.150 zł.

Komisja Finansowo Gospodarcza pozy.tywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej
uchwały.

Komisja Infrastruktury Miejskiej pozy.tywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

Komisja Ochrony Środowiska t Porządku Publicznego pozytywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusje w tym punkcie.

Nie było chętnych do zabrania głosu w związku z czym prowadzący posiedzenie zamknął
dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczl.tania projektu uchwały w sprawie scalenia
i podziału nieruchomości połozonych w Sanoku w rejonie ulicy Kruczej.

Do odczltanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzeżeń,

Za ptzyjęciem Uchwały Nr LYIl447l14 głosowało 15 Radnych, głosów przeciwnych
i wstrzpnujących się nie było.
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Uchwała została p odj ęta.

Ad.14.
Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie nadania nazw ulicom w Dzielnicv
wóitowstwo w sanoku. z ewentualnym podieciem uchwały w tei sprawie,
Naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i PlanowaniaPrzestrzęnnego Pani Marta Kopacz
poinformowała, że zgodnie z art, 18 ust, 2 pkt. 13 ustawy o samorządzie gminnym,
podejmowanie uchwał w sprawach nazw ulic i placów będących drogami publicznymi, lub
nazw drog wewnętrznych w rozumieniu ustawy o drogach publicznychna|eży do wyłącznych
właściwości Rady Gminy. Gminy posiadają sporą dowolność w kwestii nadawania nazw ulic,
wyjątków od tej zasady jest niewiele. Jednym ztakich wyjątków jest art. 8 ust. la ustawy
o drogach publicznych, który mówi, ze podjęcie przęz Radę Gminę uchwały w sprawie
nadania nazw drodze wewnętrznej wymaga uzyskania pisemnej zgody właścicieli terenów,
na których ona jest zlokalizowana, co akurat w tym przypadku nie zachodzi. Nadanie nowych
nazw drogom w rejonie ul. Biała Góra wynika zkonieczność uporządkowania na tym terenie
nazewnictwa ulic, jak również uporządkowania numeracji porządkowej budyŃów w tym
rejonie miasta. Zachowanie prawidłowej numeracji porządkowej umożliwi właściwą
ijednoznaczną identyfikację nieruchomości m.in. dla skutecznego dojazdu pogotowia
ratunkowego, straży pożatnej, poczty itp. Propozycja nadania nowych nazw dla tych dróg
wynika z faktu, ze istniejące w chwili obecnej faktyczne dojazdy i dojścia do istniejących
budynków, jak rownież działek budowlanych są od dróg, które nie mają nazry. Proponuje się
nadanie następującej nazw trzęm ulicom będącym drogami wewnętrznymi:
- ulica Sosnowa - zlokalizowana od ulicy Biała Góra w kierunku północnym, na działce nr
688/8, stanowiącej własność Gminy Miasta Sanoka
- ulica Świerkowa - zlokalizowana od ulicy Biała Góra w kierunku północno - wschodnim,
na dzińce nr 688/6, stanowiącej własność Gminy Miasta Sanoka
- ulica Modrzewiowa - zlokalizowana od ulicy Biała Góra w kierunku południowym, na
działkach nr 702lI, 70212, 696, 70I, 73I11, 73213, stanowiących własność Gminy Miasta
Sanoka
Rada Dzielnicy Wojtowstwo pozytywnie zaopiniowała zaproponowane nazry ulic. Ze
względu na to, że w tym rejonie znajduje się juz ulica o nazwie Jodłowa, dlatego są
proponowane właśnie takie nazvły ulic. W związku z nadaniem nazw dla dróg, które
fuŃcjonowały pod jedną nazwą Biała Góra, zajdzie konieczność nadania nowej numeracji
porządkowej ok. 29 budyŃom połozonymprzy tych ulicach. Koszty ztym z.virązanę ponoszą
niestety mieszkańcy.

Komisja Ochrony Srodowiska i Porządku Publicznego pozl.tywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusję w tym punkcie.

Radny Pan Maciej Bluj poinformował, że naportalu lokalnym ukazał się otwańy list do Rady
Miasta, w związku z czym zwroclł się do Naczelnika Wydziału o ustosunkowanie się do tej

kwestii.

Radny Pan Jan Biega poinformował, że w projekcie uchwały jest zapis ,,dzielnica
Wójtowstwo", w związku z tymjak powinna poprawienie brzmieó nazwa,,Wójtostwo" czy

,,Wójtowstwo"?
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Zastępcą Burmistrza Pan Ziemowit Borowczak odpowiędział, że z tą nazwąjest cały czas

problem. Nazwa ,,Wójtowstwo" jest to poprawna nazwa obrębu geodezyjnego, jest to

zaszłośc z lat 70, gdzieś to zostało źle wpisane. Na pewno kiedyś zostanie to naprawione
inazwa zostanie poprawnie zapisana, tylko procedura tego jest bardzo karkołomna. Na dzień
dzisiejszy poprawna jest niestety niepoprawna wersja, czyli Wójtowstwo.

Naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i Planowania Przestrzennego Pani Marta Kopacz
poinformowała, że trudno jest jej się ustosuŃować do listu, bo jak dla niej jest nielogiczny
i taka naprawdę nie wie o co Pani Sidor chodzi w tym liście. Pani Sidor napisńa w pierwszym
od lazu zdaniu: ,jestem właścicielką części działki 734 wchodzącej w skład drogi
wewnętrznej, której Rada Miasta zamtęrza nadać nazwę ulica Modrzewiowa". Przedstawiona
radnym uchwała nie zawiera działkt o rlr 734, dotyczy tylko i vłyłącznte działek, które są

własnością miasta Sanoka i w zaden sposób uchwała nie nadaje nazw działce Pani Sidor,
więc nie wie w jaki sposob ta działka ma być zaliczona t tworzyc tą drogę wewnętrzną. Pani
Sidor porusza ar:t.8 ust. 1a, ze podjęcie przez Radę Gminy uchwały w sprawie nadania nazw
drodze wewnętrznej wymaga pisemnej zgody właścicieli, jednak nie nadaje się nazwy ulicy
na dzińkach prywatnych, uchwała dotyczy tylko i wyłącznie działek będących własnością
Gminy Miasta Sanoka. Gdybyśmy rueczywiście chcieli nadać nazwę ulicy na jakiś działkach
prywatnych to zawszę występujemy do właścicieli. Tutaj też występowaliśmy do właścicieli
działek, bo nie tylko te trzy nazvv1l chcieliśmy nadaó, alę takżę chcieliśmy nadac nazwę
prywatnej ulicy, która biegnie do kilkunastu budynków, ale właściciele nie vq,razlli zgody na

nadanie tej nazwy, więc projekt uchwały nie został przygotowany.

Radny Pan Andrzej Chrobak stwierdził, że z tego co widzi to ta droga składa się jakby
z dwóch części i ta jedna część jakby się urywa dochodząc do drogi dojazdowej Pani Sidor.
Zwroclł się z pytaniem, jaką szerokość ma dzlałka w tym przebiegu, do tego miejsca
i powyżej?

Naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i Planowania Przestrzęnnego Pani Marla Kopacz
poinformowńa, że ta działka się nie urywa, po prostu takie są granice działęk ewidencyjnych.
Ta część do działki Pani Sidor są to działki dosyć wąskie o szerokości 3,20 do 5 m, natomiast
kolejne działki zostńy wydzielone i szerokość tej drogi wynosi 8 m. Były próby wykupienia
gruntu naposzęrzęnie tej drogi, aby właśnię miałaprzynajmniej 6 m, ale niestety właściciele
nieruchomości sąsiednich nie wllrażajązgody i mówią że im 3 m wystarczy. Oczywtścte,
jeżeli będzie taka potrzeba można zastanowić się nad Wńaszczeniem, bo chyba jedyną
drogą do uzyskania tutaj parametrów drogi byłaby droga :xrywłaszczenia, ewentualnie projekt
drogi ze spec ustawy.

Radny Pan Adam Ryniak dodał, żę na tym odcinku drogi w 2012 roku była robiona
kanalizacj a dę szc zow a,

O zabranię głosu poprosiła Pani Wacława Sidor. Rada Miasta głosami II za, wytazlła zgodę
na udzielnie głosu,

Pani Wacława Sidor poinformował, że obecna jej działka wchodzi w skład obecnej drogi
wewnętrznej, a w tej sytuacji właściciele tych działęk powinni wyrazić zgodę czy chcą
zmiany nazw, bo tutaj nie chodzi o nadanie nowej nazw, gdyż ta droga nazywała się
wewnętrzna Biała Gora i Urząd Miasta w tej sprawie juz robi warunki zabudowy t też ją
nazywał ulica Biała Góra. Zgodnie z art. 8 ust. 1a ustawy o drogach publicznych, nalezałoby
się zapytać właścicieli działek czy wyrażąą zgodę. Następnie odczytała to co by chciała
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PowiedzieĆ: ,,Jestem właścicielką części działki ff 734 wchodzącej w skład drogi
wewnętrznej Biała Góra, której Rada Miasta zamietza nadać nazwę ulicy Modrzewiowej. Do
tej PorY bYła to droga wewnętrzn a, nazwana przez mieszkańców tej dzielnic y i przez lJrząd
Miasta Biała Góra, tak jak całe osiedleBińa Góra. Droga ta nie miała numeru, aniteznie
miała naZW nadanej Uchwałą Rady Miasta. O tym, że będzie ona zlokali zowana na mojej
działce, nie zostałam nawet powiadomiona, chociaż przepisy wskazują że wymagana jóst
Pisemna zgoda właścicieli terenów, na których jest ona zlokalizowana, chodzi Ó ustawę
odrogach publicznych art. 8 ust. 1a. Zgodnte ztym artykułem podjęcie przez Radę Gminy
UchwałY w sprawie nadania nazw na drodze wewnętrznej wymagane jest uzyskaniem
pisemnej zgody właścicieli terenów, na których ona jest zlokalizow ana. . ,"

RadnY Pan Maciej Bluj przerywając wypowiedź zwróclł się do Pani Wacławy Sidor
o wskazanie na mapie, w którym miejscu ta droga wewnętrzna jest na jej terenie.

WicePrzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn zwrocił się z pytaniem do pani
Wacławy Sidor, czy w jakiś sposob nadanię nazw tej ulicy Modrzewiowej narusza jej
własność? Dodał, żę nię mają w uchwale nr działki 734, gmina nadaje nazry na swoicń
dzińkach i w żaden sposób nie narusza niczyjej własności.

Pani Wacława Sidor wskazując przebieg drogi na mapie stwierdziła, że wystarczy v,ryobrazic
sobie sytuację, że w tym miejscu zostaje ustawiony jakiś samochód i ludzie nie dadząrady
przejechaĆ, bo tą drogą się nie da, bo tu jest brzeg, nie ma tam nawet 4 m takjak mówi Pani
Kopacz.

Radny Pan Józef Krynicki stwierdził, żeby Pant Sidor odsprzędała kawałek
poszerzenie drogi.

SWOJeJ działkl na

Pani Wacława Sidor stwierdziła, że może,jak najbardziej odsprzedać, tylko chodzi o to, żeby
nie tworzyć fikcji, bo jezeli postawi w tym miejscu samochód, a sąsiedzi zagrodząto ani straż
pożarna nie przejedzie, ari ludzie nie przejadą.

Wiceprzewodntczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn stwierdziŁ, żę jeżeli jest to droga
miejska to są odpowiednie słuzby do tego, żeby na takię rzęczy reagować. W żaden sposób
gmina nie natusza własności Pani Sidor.

Radny Pan Kazimierz Drwięga stwierdzlł, że na zakręcie tym co pokazuje Pani Sidor są
właściciele, ktorzy 15 lat temu przekazali na poszęrzenie drogi kilka arów za drobne
pieniądze, aby została poszilzona droga do samego końca, zeby mogła podjechaó straż
pożatna, śmieciarka itd. Natomiast w 2012 roku był Pan Wiceburmistrz, i Pani Sidor oraz
jeszcze jeden mieszkaniec nie wyrażalt zgody o poszerzęnie drogi o metr, Dziwi się dzisiaj,
żęPant Sidor coś proponuje, czemu wtenczas byłaprzeciwna i nie powinnazabierać głosu bo
to nie jest na jej dziaŁce Tam jest droga poszeTzona na wszystkie samochody cięzarowe
i dostawcze, a u Pani Sidor była blokada i do dzisiaj przęz to droga nie jest zrobiona. Ponadto
na drodze, którą pokazuje Pani Sidor, są właściciele którzy ztobili nawierzchnię utwardzoną
nawieźli tłuczeń i kamień, a Pani Sidor może ztego korzystać.

Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn zwrocił się do Naczelnika Wydziału,
aby wyjaśniła sprawę tej drogi. Dziś Pani Sidor mówi, ze chętnie odsprzeda, na Komisjach
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tyle razy byłą podejmowana opinia w tej sprawie, radni v,rytażalt zgodę, to dlaczego nie
doszło do kontraktu?

Radny Pan Łukasz Woźniczak zwroętł się z pytaniem, czy jeśli Pani Sidor faktycznte
w swojej granicy postawi jakieś ogrodzenie to czy wówczas nie będą ludzie mieli problemu
zprzejazdem?

Naczelnik Wydziału Geodezji, Architektury i Planowania Przestrzennego Pani Marta Kopacz
poinformowała, że rzeczywiście kilka m2 driuŁki Pani Sidor jest zajeżdżona, a|e gdybyśmy
chcieli te kilka metrów włączyć do drogi to najpierw trzęba wykonać podział geodezyjny, bo
ptzecież nie włączmy całej działki rt 734 do drogi wewnętrznej, potem trzęba by było
zaplĄaó się Pani Sidor czy vqlraża zgodę na to aby wydzieloną działkę włączyć do drogi
tnazwaó, i dopiero wtedy mogłoby się to pojawić w uchwale. Rzeczywiście toczyły się kilka
lat rozmowy zPanią Sidor w sprawie nabycia części działkt nr 734, gdzie jest to grunt przęz
który się dojeżdża, ale żeby nabyć cokolwiek to musi być wykonany podział geodezyjny.
Rada Miasta na swoich Komisjachv,yrazlła zgodę na nabycie części tego gruntu, bo zgodnie
z uchwałą która obowiązują w sprawie nabycia działek do zasobu gminnego, potrzebne są
dwie pozytywne opinie Komisji aby coś nabyć, i takie opinie były, ale niestety Pani Sidor nie
v,,ryr aża zgo dy na po dział.

Nie było więcej chętnych do zabranta głosu, w związku z czy prowadzący posiedzenie Pan
Tomasz Dańczyszyn zamkn$. dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projektu
uchwały w sprawie nadania nazw ulicom w Dzielnicy Wójtowstwo w Sanoku.

Do odczytanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzeżęń.

Za przyjęciem Uchwały Nr LVI/4481 14

3 Radnych wstrzymało się od głosu.

Uchwała została podjęta.

Ad.15.

głosowało 12 Radnych, głosów przeciwnych nie było,

Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie przyięcia programu opieki nad
zwierzetami bezdomnymi oraz zapobieganiu bezdomności zwierzat na terenie Gminv
Miasta Sanoka na rok 2014. z ewentualnvm podieciem uchwa.łv w tei sprawie.
Naczelnik Wydziału Gospodarki Komunalnej, Ochrony Srodowiska i Zarządzanta
Kryzysowego Jacek Gomułka poinformowń, że ustawa o ochronie zwierząt zobowięała
gminę jako zadante własne do zapewnienia opieki bezdomnym zwietzętom oIaz ich
wyłapywania. Wypełniając powyzszy obowiązek gmina określa w drodze uchwały corocznie
do 31 marca program opieki nad zwięrzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności
zwierząt, Pro gram z go dnie z vrry żej wym i eni oną ustawą p owinien obej mować :

- zapewnienie bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierz$,
- opiekę nad wolno żyjącymi kotami, w tym ich dokarmianie,
- odławianie bezdomny ch zwierzą|
- obligatoryjną sterylizację albo kastrację zwierząt w schronisku dla zwtetząt,
- po szukiwanie właścic i e li dla bezdomnych zwier ząt,
- usypiania ślepych miotów,
- wskazanie gospodarstwa rolnego w celu zapewnienia miejsca dla zwrcrząt gospodarskich,
- zapewnienie całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadku zdarzeń drogowych
zudziałęm zwrcrząt.
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OPracowany program przekazuje się do zaopiniowania właściwemu Powiatowemu
Weterynarzowi Weterynarii, organtzacjom społecznym, których statutowym celem działania
jest ochrona zwtetząt, działających na terenie gminy, dzierżawcom lub zarządcom obwodów
łowieckich działających na obszarze gminy.
Taki program, który zawięra wszystkie wyżęj wymienione założęnia został opracowany
iPrzedłożony Radzie Miasta z prośbą o jej uchwalenie. Dodać należy, że zgodnie z ustawą
został on przesyłany do zaopiniowana przęz Społeczne Towarzystwo Opieki nadZwierzętami
w Sanoku, a także przez Powiatowego WeterynaIza Weterynarii, którzy przedmiotowy
projekt zaopiniowali pozy,tywnie. Równiężtut.IJtządzwroclł się o opinię do Kół Łowieckich
tj. Sęp, Bieszczady, Żubr, Darz Bor i Jarząbek, od których to nie otrzymaliśmy żadnej
odpowiedzi. Zgodnie do zapisów cytowanej ustawy uchwalenie pruęz Radę Gminy
przedmiotowego programu nie jest uwarunkowane pozytywną opinią ww. instytucji.
Naczelnik Wydztału zgłoslł również autopoprawkę do projekt uchwały, mianowicie § 3
powinien brzmiec:,,Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia". Taki zapis jest uzgodniony
ze stanowiskiem Biura Prawnego w lJrzędzie Wojewódzkim. Do tej pory program był
Publikowany w Dzięnniku Urzędowym, a obecnie wg Biura Prawnego w lJrzędzie
Wojewodzkim, taka uchwała wchodzi z dniem podjęcia.

Komisja Ochrony Srodowiska i Potządku Publicznego pozl.tywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

Prowadzącv posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusję w tym puŃcie.

Radna Pani Teresa Lisowska zwróclł się z pytaniem, czy w budzecie miasta na rok 2014 są
zapisane środki finansowe w wysokości 58.000 zł. na realizację zadań objętych programem?

Naczelnik Wydziału Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Zarządzania
Kryzysowego Pan Jacek Gomułka odpowiedział,, że ta kwota zapisana jest na utrzymaniu
czystości i porządku w gminie m.in. w § 430, § 426, §421. Jest to uwzględnione razem
z innymi zadaniami.

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu w związku z czym prowadzącv posiedzenie Pan
Tomasz Dańczyszyn zamknfl dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projektu
uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oruz
zapobieganiu bezdomności zwierząt na terenie Gminy Miasta Sanoka na rok 2014.

Do odczltanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzężęń.

Za ptzyjęcięm Uchwały Nr LYIl449lI4 głosowało 15 Radnych, głosów przeciwnych
i wstrzymujących nie było,

Uchwała została p odj ęta.

Ad.16.
Rozpatrzenie proiektu uchwałv dot. zmianv uchwah w sprawie stref płatnego
parkowania. wysokości stawek opłat i opłat dodatkowvch oraz sposobu ich pobierania.
Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Danczyszyn poinformował, że wspólnie z rudnym
Adamem Ryniak proponują wprowadzió zmianę do Uchwały w sprawie stref płatnego
parkowania. Zmiana polega na wprowadzeniu pkt. 3 w brzmieniu: ,,3. Osobom
niepełnosprawnym kierującym oznakowanymi pojazdami na miejscach dla nich ustalonych",
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IJważają ze jest to troska Rady Miasta o tę grupę społeczną która powinna w ten sposób się

wyrażac, ze Rada Miasta da nieodpłatne parkowanie w strefie parkowania w miejscach
ustalonych, Tych miejsc jest 16, czyli ok. 1/10 tych miejsc,ktoraprzypada na całość stawki.
Dodał, ze ościenne miasta, czyli Jasło, Krosno, Dębica, Rzeszów, Jarosław, Przemyśl,
równiez maj ą takie zapisy .

Komisja Finansowo Gospodarcza pozytyłvnie zaopiniowała projekt przedmiotowej
uchwały.

Komisja Infrastruktury Miejskiej pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

Komisja Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego negatywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Danczyszyn otworzył dyskusję w tym punkcie.

Radny Pan Jan Biega zwroclł się z pytaniem, kiedy zostanąuruchomione parkometry?

Zastępca Burmistrza Pan Zięmowit Borowczak odpowtedział, że w tej chwili juz mamy
wszystkie procedury zrobione i jesteśmy przeddzień przed zamówienie parkometrów.
W przyszłym tygodniu powinny być już ustawiane, gdyż sąjuż gotowe do odbioru,

Radny Pan Andrzej Chrobak zwrócił się z pytaniem do Przewodniczącęgo Komisji Ochrony
Środowiska i Porządku Publicznego, z jakiego powodu Komisja zaopiniowała przedmiotowy
proj ekt uchwały ne gatywnie?

Przewodniczącęgo Komisji Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego Pan Kazimierz
Drwięga odpowiedziń, że 1 członek Komisji był za,2 było przeciw, ze względu na to, że na

miejscach wydzielonych dla osób niepełnosprawnych w mieście Sanoku od rana postawione
są samochody i 8 godzin stoją ci sami, inna osoba niepełnosprawna nie moze skorzystać.
W społdzielni mieszkaniowej gdzie jest Przewodniczącym Rady Nadzorczej, zrobili koło
bloków takie same stanowiska dla samochodów osób niepełnosprawnych, a stawiają osoby,
które nie powinny tam stawiać.

Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn poinformował, że w miesiącu grudniu
na sesji radny Adam Ryniak złożył wniosek o to, żeby wprowadzić czasowy 2-godzinny
nieodpłatny postoj dla osób niepełnosprawnych. Wniosek był u Naczelnika Wydziału Pana
Jacka Gomułki, był tez w ocenie prawników, ale okazało się, ze technicznie jest to
niemozliwe. W związku z tym złożyli przedmiotowy projekt, który umozliwi tej grupie
społecznej bezpłatne korzystanie z miejsc postojowych dla osób niepełnosprawnych. Jak to
będzie korzystanie to nie wie, ale nikt nie zatzvlcl, ze Rada Miasta nie myślą o osobach
niepełnosprawnych.

Radny Pan Adam Ryniak poinformował, żę wniosek jaki złożył wspólnie
zWtceptzewodniczącym Rady Tomaszem Dańczyszynem był podyktowany tym, ze nie było
akceptacji prawnej odnośnie ż godzinbezpłatnego postoju, a mieli bardzo duzo sygnałow od
osób niepełnosprawnych, czy będą mieli mozliwość parkowania bezpłatnie, stąd
przedmiotowy proj ekt uchwały.
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RadnY Pan Ryszard Bętkowski poinformował, że w powiecie sanockim osób
niePełnosprawnych jest ok. 3000, a mamy tylko 16 takich miejsc parkingowych, więc jak
ciągle będą te same osoby stawiały tam samochody, to inni przyjeżdżający z zewnątrz-nie
będą mieli mozliwości zaparkowanla I to m.in. skłoniło ich do zagłosowania tak, a nie
tnaczej. Szczególnie zwrócili uwagę na te miejsca i widać wyraźnie, żó poftafi cały dzieńten
Sam Samochod zajmować miejsce dla osób niepełnosprawnych. Ponadto p.rypornirram, że są
bezpłatne miejsca na ul. Wałowej i na ul. Piłsudskiego.

WicePrzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn stwierdził, ze skoro nie chcemy, żeby
inwalidzi płacili, to w innych miejscach muszą płacić, ci co nie załapiąsię na miejsca wohl
dla nich, mogą sobie stanąć obok i płacić, Powinniśmy na to popatrzeć ze strony Śpołecznej,
że wtdzimy tą grupę społeczną i chcemy im w jakiś sposób pomóc.

RadnY Pan Maciej Bluj poinformował, że przychyla się do tej propozycji, natomiast sugeruję,
abY zrobić klauzule w regulaminie, czy na znaku zakazu, zatrzymywania się cry parkoiaiii,
zepostój do2czy3 godz.

Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Dńczyszyn stwierdził, że to było właśnie ich
intencją ale skoro powiedziano, że tak się nie da, to została przygotowana właśnię taka
propozycje,

Radny Pan Andrzej Chrobak zvnT oclł się z pytaniem, czy ta propozycja będzie obejmowała
wszystkie grupy inwalidów?

Zastępca Burmistrza Pan Ziemowit Borowczak poinformował, ze wszystkie osoby, które
posiadają Kartę Inwalidy są uprawnione do korzystania z tych miejsc, tak stanowi kodeks
ruchu drogowego,

Radny Pan Jan Biega dodał, ze to nie jest tak, ze sobię można taką kartę parkingowązałatwió.
Wynika to wprost z otzęczenia lękarza orzęcznlka, przeważnie tego z Powiatowego Centrum
Pomocy Rodzinie. Jężęli są to schorzenia narządów ruchu i Iękarz wskaze, że karta
parkingowa przysługuje to wtedy taka osoba może sobie kartę wykupić w Starostwie. To nie
ma znaczęnta czy będzie miał stopień lekki, umiarkowany czy znaczny, warunek jest jeden,
żeby w tym orzeczeniu było zaznaazone, że ma prawo do korzystania zkarty parkingowej.

Nie było więcej chętnych do zabrania głosu, w związku z czym prowadzącv posiedzenie pan
Tomasz Dańczyszyn zamknfi dyskusję w tym puŃcie i przystąpił do odczytania projektu
uchwały dot. zmiany uchwały w sprawie stref płatnego parkowania, wysokości stawek opłat
i opłat dodatkowych oruz sposobu ich pobierania.

Do odczytanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzężeń,

Za przyjęciem Uchwały Nr LVIl450l14 głosowało 13 Radnych, 2 Radnych było przeciw,
głosów wstrzymujących się nie było.

Uchwała została podjęta.

Ad.17.
Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie zmian w podziale na stale obwodv
głosowania na terenie miasta sanoka. z ewentualnvm podieciem uchwałv w tei sprawie.
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Sekretarz Miasta Pan Waldemar Och poinformował, że 29 listopada ż012 roku Rada Miasta
dokonała podziału miasta Sanoka na stałe obwody do głosowania ustalając w ten sposob ich
numery, granice oruz siędziby obwodo!\ych komisji v,ryborczych. Od tego czasu dokonało się
kilka zmian w kwestii dotyczącej granic siedzib obwodowych komisji wyborczych, które są
opisane właśnie poprzęz ulice. Przybyło kilkanaście nowych ulic i w załączntku do Uchwały
dokonuje się zmian w ten sposób, ze dodaje się:

1) w Obwodzie Nr 2 - ul. ks. Prałata Adama Sudoła
2) w Obwodzie Nr 3 - ul. Polna (od nr 11 do nr 21)
3) w Obwodzie Nr 5 - ul. Gołębia i ul. Jastrzębia
4) w Obwodzie Nr 13 - ul. Modrzewiowa, ul. Sosnowa i ul. Świerkowa
5) w Obwodzie Nr 17 - ul. Bracka, ul. Deszczowa, ul. Hętmańska, ul. Kawalerska,

ul. Krótka, ul. Mała, ul. Olchowiecka, ul. Prosta, ul. Piękna, ul. Podmiejska, ul.
strazacka i ul. urocza

6) w Obwodzie Nr 18 - ul. Działkowa
7) w Obwodzie Nr 19 - ul. Karpacka, ul. Sudecka i ul. Ustrzycka

- ul. Strózowska (nr 4, nr 4Ą i od nr 15 do nr 40)
8) w Obwodzie Nr 21 * ul. MichałaDrzymały

W związku ze zbliżąący się wyborami do Parlamentu Europejskiego, a w konsekwencji
w ptzyszłości, również w tym roku z wyborami do samorządów, każdorazowo w przypadku
pojawienia się nowych ulic, niezaleznie od tego czy są zamteszkałę czy nie zamieszkałę,
Komisarz Wyborczy życzy sobie aktualizacji uchwał. W przypadku, jezeli przed wyborami
samorządowymi jeszcze będą dokonywane jakiekolwiek zmtany czy powstaną nowe ulice
będzie wymagana taka uchwała.

Komisja Ochrony Srodowiska i Porządku Publicznego pozytywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusję w tym puŃcie.

Radny Pan Maciej Drwięga zvłrócił się z pytaniem, czego dokładanie dotyczy zmiana ul.
StróZowskiej, bo nie jest to nowa ulica.

Sekretarz Miasta Pan Waldemar Och poinformował, że zmtana nie wynika z powstania nowej
ulicy, tylko doszedł nowy nr 4A. Poprzednio ul. Stróżowska zawierała się w numerach 4 i 5

do nr 40, a w tej chwili jest nr 4, nr 4A i od nr 15 do nr 40.

Nie było więcej chętnych do zabtania głosu, w związku z czym prowadzący posiedzenie Pan
Tomasz Dańczyszyn zamkn$ dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projektu
uchwały w sprawie zmian w podziale na stałę obwody głosowania na teręnie miasta Sanoka.

Do odczy.tanej uchwały Radni nie wnosili uwag i zastrzężęń.

Za przyjęciem Uchwały Nr LYI145I1I4 głosowało 15 Radnych, głosów przeciwnych
i wstrzymujących się nie było.

Uchwała została podj ęta.

Ad.18.
sprawozdanie komendanta straży Mieiskiei z działalności straży Mieiskiei za 2013
rok.
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Komendant Straży Miejskiej Pan Marek Przystasz przedstawił sprawozdanie z działalności
Straży Miejskiej za20l3 rok.
Straz Miejska w Sanoku została powołana z dniem 1 stycznia 2008 r. Uchwałą Rady Miasta
Sanoka Nr XVIIV123|0] z dnia 14 listopada 2007 r. jako organ ochrony porządku
Publicznego na terenie miasta realinljący zadania administracyjno - porządkowe w zakresie
ochrony porządku i spokoju w miejscach publicznych.
Realizując dziŃania Straz Miejska współdziała zwłaściwymi podmiotami odpowiedzialnymi
za ochronę tbezpieczeństwo publiczne tj. Policją StrażąPożarną Pogotowiem Ratunkowym
W celu ratowania życta i zdrowia obl.wateli, porządków komunikacji, pomocy
wzabezpieczeniu awarii technicznych, zabezpieczaniu miejsc przestępstw katastrof
i wypadkow.
W ustawie o strażach gminnych jako cel tworzenia struży określono ochronę porządku
Publicznego i pełnienie roli słuzebnej wobec społeczności lokalnej. Zgodnie z oczęktwaniami
sPołeczeństwa w 2013 kosztem działań represyjnych wobec winnych naruszeń porządku
Publicznego zwiększono liczbę działanprewencyjnych. Prewencja podejmowana pIzęz Sńraż
Miejską nie ograniczała się tylko do partoli, starali się podejmować ścisłą współpracę ze
szkołami prezentując zadanta gminy w dziędzinie utrzymania porządku publicznego
W 2013 roku dziaŁania Straży Miejskiej w Sanoku były skupione głównie w kierunku
utrzymanta porządku i zapewnienia poczuciabezpieczeństwa mieszkańców poprzęz:

o monitorowanie miejsc zagrożonych
. zapobiegante zanieczyszczanłu ulic, placów i terenów otwańych,
. prowadzenie kontroli właścicieli nieruchomości w zakresie utrzymania czystości

i porządku na terenie nieruchomości,
. zapobieganie popełnianiuwykroczeńdrogowych,
. zapobteganie popełnianiu wykroczeń przeciwko porządkowi oruz innym

wykroczeniom mającym wpływ na poczucie bezpieczeństwa mieszkańców,
Nalezy pamiętać, żę Straz Miejska nie zostaŁa powołana ani wyposażona do walki
zprzestępczoŚcią jej podstawowe zadania to przede wszystkim zadania porządkowe
i profilaktyczne.

Stan etatowy Strazy Miejskiej na dzień 31 grudnia 2013 to 1 etat komendanta, i2
etatów straźników oraz I etat pracownika administracyjnego.

Wyposazenie: Straz Miejska dysponuje obecnie 1 samochodem, 1 skuterem, środkami
radiowej łączności bezptzewodowej, niezbędnym sprzętem komputerowyffi, aparatem
fotograftcznym, podstawowym sprzętem do wyłapywania psów (klatka, chwytak). Każdy
straznik wyposazony jest w środki wyposazenia osobistego tj. pałka wielofunkcyjna typu
Tonfa, ręczny mtotacz gazu oraz kajdanki.

W roku 2013 patrole Strazy Miejskiej przeprowadzlły łącznię 3995 interwencji.
W wyniku prowadzonych dztałań nałożonych zostało 404 mandaty karne na Łączną kwotę
35 580 zł, wszczętych zostało 383 postępowania wyjaśniające w sprawach
o wykroczenia otaz sporządzono I33 wnioski o ukaranie do Sądu Rejonowego
w Sanoku. Dyzurny otrzymał w 2013 rcku 2II4 zgłoszeń od mieszkańców Sanoka.
Zgłoszenia były przekazywane zatówno telefonicznie jak i osobiście w Komendzie Straży
Miejskiej.
Najczęstsze zgłoszenia, które wpływały do Dyżurnego Straży Miejskiej w 2013 roku
dotyczyły:
- wykroczeń przeciwkobezpieczeństwu i porządkowi w komunikacji: 941
- wykroczeń przeciwko porządkowi i spokojowi publicznemu: 692
- wykroczeń wynikających z Ustawa o Wychowaniu w Trueźwości i Przeciwdziałaniu

Alkoholizmowi: 211
- wykroczeń z Ustawa oUtrzymaniu Czystości i Porządku w Gminach: I47
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- wykrocze ń związany ch z nięzachowaniem śro dkow o strozno śc i przy trzym aniu
zwierząt: 108

- Ustawie o Ochronie ZdrowiaPrzedNastępstwamiUZywanta Tytoniu i Wyrobow
Tytoniowych: 15

Wykonując nasze zadania nacisk połozony był przede wszystkim na oddziaływanie
wychowawcze i prewencyjne. Łącznte zastosowano środek oddziaływania wychowawczego
w postaci pouczenia w stosuŃu do 22]6 osób, stosowany był również często środek
wychowaw czy w postaci zwrocenia uwagi.

W dalszej części Komendant przedstawił sprawozdanie w rozbiciu na poszczęgolne

zagadnienia związane z p o dej m owanym i int erwe ncj am i.

I. Ekologia oraz ochrona środowiska
Jednym z priorl.teto!\ych zadan Straży Miejskiej w Sanoku, była kontrola terenów miasta

pod kątem czystości oraz estetyki. W okresie sprawozdawczym Straż Miejska zlokalizowała
5 ,,dzikich wysypisk" oraz kilkadziesiąt miejsc podrzucania śmieci, które zostały uprzątnięte
ptzez służby miejskie, czy też właścicieli zaśmieconych posesji. Przeprowadzonych zostało
109 kontroli posesji pod kątem utrzymania porządku i czystości przęz właścicieli oraz umów
na wywóz nieczystości ciekłych z teręnu nieruchomości. W wyniku przeprowadzonych
kontroli nałozono 1 mandat karny oraz sporządzono 2 wnioski o Ńaranie do Sądu. Ponadto
w 9 przypadkach sprawy przekazano Wydziałowi Gospodarki Komunalnej i Ochrony
Środowiska. W kilkunastu przypadkach zastosowano środek wychowawczy w postaci
pouczenia, po którym w odstępie kilku dni dokonano rekontroli,

Na podstawie imiennych upowaznień wydanych ptzez Burmistrza Miasta
funkcjonariusze Strazy Miejskiej dokonywali kontroli nieruchomości pod kątem wypalania
odpadow niedozwolonych w piecach centralnego ogrzewania. Kontrole odbywały się głównie
na podstawie zgłoszeń od zaniepokojonych mieszkańców, a także na podstawie obserwacji
strazników podczas rutynowych patroli. Łącznie przeprowadzono 11 takich kontroli.
W wyniku tych działań nałożony zostaŁ 1 mandat karny oraz zastosowano kilka pouczeń.
Wszelkie uchybienia były na miejscu wyjaśniane, a właściciele kontrolowanych posesji
pouczani o konsekwencjach t zagtożeniach związanych z wypalaniem materiałów takich jak
plastikowe butelki, guma itp.
W okresie wiosennych i jesiennych porządkow Dyzurny Strazy Miejskiej otrzymywał często
zgłoszenia dotyczące uciązliwoścl z.urrązanych z paleniem liści oraz gałęzi. Z uwagi na to,

że przepisy prawa dopuszczają palenie odpadów pochodzenia roślinnego mogliśmy jedynie

zwracaó uwagę właścicielom ogródków działkowych oraz nieruchomości o ograniczenie
ilości spalanych odpadow z uwagi za uciĘliwość związaną z nadmiernym zadymieniem.
W większości przypadków taktę działania spotykały się ze zrozumieniem, a właściciele
posesji byli informowani o mozliwościbezpłatnego przekazantatych odpadow do Gminnego
Punktu Odbioru Odpadów Segregowanych.

Dodatkowo przeprowadzano 154 kontrole posesji pod kątem ich ustawowego
oznakowania. Większość z kontrolowanych posesji posiada prawidłowe oznakowania,
zaledwie w kilku przypadkach zastosowano pouczenie zwtązane równiez
z rekontrolą tej posesji.

Zwierzęta w naszym mieście.
2013 roku Straż Miejska podjęła łącznle 198 interwencji

zwtązanych z utrzymantęm zwrcrząt. Były to sprawy zgłoszone do
osobiście oraz interwencje własne patroli słuzbowych. W
przeprowadzono akcje pod nazwą,,Posprzątaj po swoim psie", której
edukacja właścicieli czworonogów o obowiązkach wynikających

II.
W dotyczących spraw

nas telefonicznie lub
okresie wiosennym
głównym celem była
z nowo przyjętych
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przepisów dotyczących wyprowadzanla zwrcrząt na tereny publiczne. W trakcię trwania akcji
rozdawane były jednorazowe zestawy do sprzątania po psie. Wyżej wymienionę działania
były kontynuowane przęz cały rok ubiegły i będą prowadzane nadal. Na właścicieli
czworonogow,ktorzy pomimo upomnień nie stosowali się do zapisów uchwały Rady Miasta,
zostaŁo nałozonych 10 mandatów karnych oraz skierowano 2 wnioski o ukaranie do Sądu.
120 osób naruszających zapis uchwały Rady Miasta zostało wylegitymowanych i pouczonych
w zwlązku z akcjąwiosenną ,,Posprzątają po swoim psie" . Liczba ta uwzględnia tylko osoby
legitymowane, natomiast nie uwzględnia osób, którym zwTacano uwagę, czy też byli
informowani podczas patrolu.
W przypadkach ktorych właściciele psów nie zachowali środków ostrozności przy ich
ttzymantu tj. pies był puszczony luzem, funkcjonariusze interwęniowali 57 razy. W wyniku
podjętych działań zostało nałozonych 7 mandatów karnych oTaz spolządzono 2 wnioski
o ukaranie do Sądu,
Jak wynika z ilości podjętych interwencji do ilości nałożonych mandatów oraz skierowanych
wniosków straznicy głównie skupili się na uświadamianiu właścicieli psów
o obowiązkach jakie na nich spoczywają tj konieczności sprzątanta oraz dbania
o bezpteczeństwo osób postronnych.
Patrole Straży Miejskiej interweniowały rownież w ptzypadkach ,,bezpańskich psów", które
w miarę mozliwości były przekazywane do Społecznego Towarzystwa Opieki nad
Zwterzętamt w Sanoku, a następnie prowadzono czynności zmieruające do ustalenia
właściciela. W roku 2013 ptzekazano do Sanockiego Towarzystwa Opieki nad Zwierzętami
w Sanoku 21 psow.
Podczas przeprowadzanych czynności, zwracano równiez uwagę na ewentualne zaniedbania
w zakresie powszechnego obowiązku szczepienia psów oraz warunkow bytowychzwierzęcia.
Wszelkiego rodzalu nieprawidłowości zgłaszane były wolontariuszom Społecznego
Towarzystwa Opieki nad Z:więrzętami, ktorym udzielaliśmy również asysty podczas kontroli
na terenie sanockich posesji. Ponadto w roku 2013 Straż Miejska przekazńa 9 spraw
Powiatowemu Inspektoratowi Weterynarii w Sanoku.

III. Przeciwdziałanie alkoholizmowi.
W ramach swoich działań Straz Miejska prowadzi systematyczne kontrole przestrzegania

przepisów ustawy o wychowaniuw trzeźwości i przectwdziałanla alkoholizmowi.Działania
te obejmują kontrolę miejsc w których dochodzi do częstego spozywania alkoholu.
W związku z povłllższymi działaniami, udzielono 501 pouczeń, nałozono 183 mandaty karne
oraz skierowano 95 wniosków o ukaranie do Sądu. W przypadkach, gdy osoby swoim
zachowaniem dawały powod do zgorszenia w miejscu publicznym lub znajdowały się
w okolicznościach zagrażąących ich zyciu lub zdrowiu, a|bo zagrażały życiu lub zdrowiu
irrnych osob, były przewożone do KPP Sanok celem osadzenia do czasu wytrzeźwtenta.
Ogołem w 2013 roku odwieziono do miejsca zamtęszkania lub umieszczono
w Pomieszczeniu dla Osób Zattzymanych w KPP Sanok 24 osoby.

Znaczącą pomocą w zakresie profilaktyki rozwiązywania problemów alkoholowych
była współpraca z Pełnomocnikiem Burmistrza ds. problemów alkoholowych oraz Miejską
Komisja Rozwiązyłvania Problemów Alkoholowych, do której skierowano w 2013 r. 5

wniosków o objęcie przymusowym leczeniem osób nadużywających alkohol. Ponadto
kontrolowane były przez funkcjonariuszy Strazy Miejskiej punkty handlowe pod względem
sprzedaży alkoholu osobom nieletnim oraz znajóljącym się pod wpływem alkoholu.
W trakcie kontroli ujawniono 2 ptzypadki sprzedazy alkoholu osobie ntetrzeżwej oraz
7 przypadek sprzedaży alkoholu osobie niepełnoletniej, Sprawy te zostały ptzekazane na
KPP celem prowadzenia dalszych czynności,
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IV Pomoc osobom potrzebującym.
W okresach jesienno-zimowych Straż Miejska prowadzi działanta pod nazwą

,,Bezdomny". Straznicy podczas słuzby patrolowej kontrolowali miejsca grupowania się osób

bezdomnych na terenie naszego miasta (klatki schodowe budynków, piwnice, pustostany).

Każdę zgłoszenie o osobie bezdomnej traktowane było priorl,tetowo, gdyz są to sytuacje
bezpośrednio zagrażające życtu i zdrowiu tych osób. Działania te spowodowały umieszczenre
6 osób w domu opieki Towarzystwa Pomocy im. Sw. Brata Alberta w Sanoku. Straznicy
przeprowadzali równiez na wniosek MOPS w godzinach wieczornych i nocnych kontrole
u osób starszych, które mieszkają samotnię. Straznicy kilkakrotnie interweniowali na

zgłoszenia osób zaniepokojonych losem sąsiada, z ktorym nie mieli od jakiegoś czasu
kontaktu.
We wszystkich przypadkach udało się straznikom wyjaśnić sprawę, powiadamiając
pracowników MOP S -u, p o gotowi e ratunkowe b ądź najbliższą r o dzinę.

V Ochrona spokoju i porządku w miejscach publicznych.
Działania w tym zakresie są ręalizowanę poprzęz codzienne patrole piesze

t zmotoryzowane terenu całego miasta. Podczas patroli funkcjonariusze zwracają uwagę na
osoby zakłocające spokój i porządek publiczny, żebrzące czy też nlszczącę urządzenta
użyteczności publicznej, atakże kierowców dewastujących zieleń miejską przęz parkowanie
na niej pojazdów.

W ramach akcji ,,Bezpieczne targowisko" patrole zwracały szczegolną uwagę na
osoby handlujące w miejscach niedozwolonych oraz czy inkasent pobiera opłaty targowe.
Patrole w okolicach targowisk zwracały uwagę na bezpieczeństwo w ruchu pieszym
i kołowym, atakżę na potządek i spokój publiczny. Dodatkowo pełniona była również służba
w patrolach wspólnych z funkcjonariuszami KPP w Sanoku oraz Straży Granicznej. W roku
ż0I3 zrealizowano łącznie 54 wspólnych patroli. W okresie Nowego Roku funkcjonariusze
kontrolowali punkty sprzedaży materiałów pirotechnicznych, zarówno pod kątem
niezbędnych zezwoIeń jak teZ sprzedaży osobom niepełnoletnim. W miesiącu grudniu zostało
przeprowadzonych 14 takich kontroli, podczas których nie stwierdzono nieprawidłowości.

W sezonie zimowym patrole kontrolowały oraz reagowały na zgłoszenia mieszkańców
dotyczące prawidłowej realizacji zadań w zakresie usuwania skutków zimy. W kazdym
przypadku stwierdzenia pIzez straznika uchybień, podejmowano działanta celem
wyeliminowania istniejącego zagrożenia poptzęz ustalenie i zobowiązanie właściciela terenu
do usunięcia nieprawidłowości.

YI Zabezpieczenie miejsc niebezpiecznych.
Straż miejska jest zobowiązana do informowania kompetentnych słuzb

o stwierdzonych nieprawidłowościach, dlatego do właściwych instytucji, vnrydziałów Urzędu
Miasta oraz jednostek organizacyjnych przekazywane były informacje w sprawach
oznakowania dróg, uszkodzenia nawierzchni, zabezpieczenia studzienek kanalizacyjnych
i burzowych, awarii sygnalizacji świetlnej.

W roku 2013 Straż Miejska podjęła 23 interwencje polegające na zabezpteczeniu
miejsc zagrażających bezpieczeństwu w komunikacji. Trzykrotnie powiadamiani byliśmy
o znajdujących się na terenie miasta niewybuchach i wspólnie z policją zabezpieczano te
miejsca do czasu przyjazdu odpowiednich słuzb.

VII Bezpieczeństwo dzieci i młodzieży szkolnej.
Cyklicznie jak co roku patrole Strazy Miejskiej obejmowały nadzorem tereny szkół

oraz placówek oświatov\rych. Kontrole takie były prowadzone zarówno w godzinach przerw
międzylekcyjnych jak i w godzinach więczorno-nocnych,
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W okresie roku szkolnego prowadzone są działania profilaktyczne pod hasłem

,,Wagatowicz", podczas których patrole zwracały szczegolnąuwagę na osoby uchylające się
od obowiązku szkolnego tzw.,,wagarowiczów". W przypadku ujawnienia uczęń
odprowadzany był do placowki oświatowej lub w przypadku osoby pełnoletniej informacja
przekazywanabyła do sekretariatu szkoły. W przeciągu całego roku patrole Strazy Miejskiej
ujawniły 73 przypadki wagarowania uczniów szkół gimnazjalnych oruz ponadgimnaĄalnych.

W miesiącu wrześniu ze szczęgolnym naciskiem prowadzone są działania mające na

celu zapewnienie bezpiecznej drogi do i ze szkoły. Patrole Straży Miejskiej oraz patrole
pełnione wspólnie z Wydziałem Ruchu Drogowego Komendy Powiatowej Policji w Sanoku
w godzinach ząęć szkolnych, zwtacńy szczegóIną uwagę na okolice szkół pod kątem

bezpieczenstwa w ruchu pieszych.
Ponadto w okresie wakacyjnym Straz Miejska brała udziaŁ w zabezpieczeniu porządku

i spokoju publicznego podczas zajęc organizowanych w ramach programu ,,Wychowawca
Podwórkowy" oTaz prowadzonej przez Straz Miejską akcji ,,Bezpteczne Wakacje". W ramach
vyżej wymienionych zadań straznicy podejmowali dztałania zmierzĄące do zapewnienia
bezpteczenstwa dzieciom i młodzieży spędzającej czas na terenie miasta Sanoka poprzęz
patrolowanie terenów placówek oświatowych, boisk szkolnych, placów zabaw oraz terenów
rekreacyjnych.

VIII Profilaktyka dzieci i młodzieży szkolnej.
Wzorem lat poprzednich strńnicy prowadzili zajęcia profilaktyczne

w placowkach oświatowych. Dla młodzieży szkoł ponadgimnazjalnych prowadzono zalęcia
profilaktyczne dotyczące odpowiedzialności prawnej za przestępstwa i wykroczenia.
Prowadzący zajęcia fuŃcjonariusz, przybliZył młodzieży zagadnienia dotyczące
negatywnych skutków zażywania środków odlrzających, narkotyków, spozywania alkoholu
oraz palenia tytoniu. Natomiast dla dzieci szkoł podstawowych oraz oddziałow
przedszkolnych, przeprowadzono zajęcia podczas których przybliZono dzieciom zasady

bezptecznego uczestnictwa w ruchu drogowym oraz niębęzpieczeństwa jakie niosą za sobą

kontakty z osobami obcymi. Omówiono schematy dziŃania w przypadku zagubienia się oraz

zachowania w innych sl.tuacjach kryzysowych i niebezpiecznych, Straznicy Miejscy wspólnie

ze Strażnlkiem Parku Miejskiego, wzięli udział w spotkaniuzuczniami klas od 1 do 3, na

ktorym omawiano zasady bezplecznego zachowania się w lesie oraz zagadnienia ZwLąZanę

z ekologią.
Funkcjonariusze brali równiez udział. w rądzie,,Grodzisko 2013", zorganizowanym

przez GtmnaĄum nt 2 w Sanoku, podczas którego czuwalt nad bezpiecznym przebiegiem

rajdu, a podczas krótkiej pogadanki przybliżyli podstawowe zasady zachowania się w lesie

or az zasady b ezpte czeństwa p odczas wycie czki.
Funkcjonariusze Strazy Miejskiej wspólnie z fuŃcjonariuszami Wydziału Ruchu

Drogowego Komendy Powiatowej Policji w Sanoku brali ponadto udziń w zawodach

zorganlzowanych dla młodzteży szkoł glmnazjalnych oraz ponadgimnaĄalnych z zakresu

bezpieczeilstwa w ruchu drogowym.

IX Bezpieczeństwo w ruchu drogowym.
W minionym roku, w centrum miasta trwały prace remontowe, był to kolejny bardzo

trudny rok pod względem komunikacyjnym dla mieszkańców.
Straz Miejska przez cały ten okres współpracowała z wykonawcami prac, którym udzięlŃa
pomocy przy oTgantzacjt ruchu oraz zabezpieczaniu miejsc wykonywania robót. Mając na

uwadze utrudnienia w komunikacji jakie niosły za sobą powyższe prace remontowe, znaczna

częśc naszyclr interwencji w tym zakresie kończyła się pouczeniami. Ogołem w 2013 roku
przeprowadzonych zostało 1448 interwencji w tym zakresie. Udzielonych zostało 865
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pouczeń, nałozono 160 mandatów karnych, a 42 sprawy zakończyło się wnioskiem
o ukaranie do Sądu.

W zwtązku z remontem mostu na ul. Przemyskiej tzw. mostu Olchowieckiego,
funkcjonariusze kilkakrotnię całodobowo zabezpieczali ruch pojazdow w rejonie
ul. Rybickiego, gdzie zotganizowany był obiazd.

X Monitorowanie obrazu zdarzeń w miejscach publicznych.
Nagrywanię oraz obserwacja newralgicznych punktów miasta jest nieocenioną

pomocą w dziaŁaniach prewencyjnych. Sprawnie działąący monitoring wspiera patrole
podczas codziennej pracy oraz może przyczyniać się do zapobieżeniu niszczenia mienia oraz
być dowodem w sprawie. W ostatnim roku, w związku z ręwitalizacją centrum miasta Straz
Miejska wzbogactła się o 5 kamer umozliwiających monitoring ścisłego centrum (pl, św.
Michała oraz skrzyżowania ulic Mickięwicza i Piłsudskiego), są to kamery umozliwiające
nagrywanie obrazu zdatzeń w wysokiej jakości HD, co przełoży się na poprawę
bezpieczeństwa w rej onie Śródmieścia.

W roku 2013 dzięki monitoringowi ujawnionych zostało 198 wykroczeń, z czego 110
dotyczyło wykroczeń w ruchu drogowym, 36 wykroczeń w zwtązku z Ustawą
o Wychowaniu w Trzężwości i Przeciwdziałaniu Alkoholizmowi, a 37 dotyczyło między
innymi zakłocania porządku i spokoju publicznego oraz niszczenta mienia.

W przypadku ujawnienia przez operatora wykroczenia czy przestępstwa,
na miejsce niezwłocznie wysyłany był patrol, a materiał z monitoringu zabezpieczany.

XI Wspólpyacaz Komendą Powiatową Policji w Sanoku.
Realizując zadania wynikające z Porozumienia podpisanego pomiędzy Burmistrzem

Miasta Sanoka, a Komendantem KPP w Sanoku, w 2013 roku zrealizowano 133 wspólne
patrole, w tym 80 patroli z Wydzińem Prewencji oruz 53 patrole z Wydziałem Ruchu
Drogowego.

W 2013 roku z Wydziałem Prewencji realizowano patrole w soboty w godzinach
nocnych, natomiast w środy realizowane były patrole z Wydziałem Ruchu Drogowego
ukieruŃowane głównie na bezpieczeństwo ruchu pieszych w rejonie targowisk miejskich.
W ramach współpracy dyżurny Straży Miejskiej utrzymuje łącznośó z dyżurnym KPP
w Sanoku, co ma na celu wzajemną wymianę informacji dotyczącą podejmowanych
interwencji oraz zagrożen, a także pozwala skutecznie dyslokować patrole. W 2013 roku
przejętych i zrealizowanych zostało I78 zgłoszeń od dyzurnego KPP Sanok.

Wspólnie z funkcjonariuszami Wydziału Ruchu Drogowego prowadzona była akcja
,,Bezpteczna Taksówka", która mińa na celu wyeliminowanie osób prowadzących
dztńalność bez uprawnlęń oraz egzekwowania zapisów uchwał Rady Miasta dotyczących
przewozu osób.
Z uwagt na brak uprawnień do prowadzenia czynności 45 spraw zostało przekazanych do
Komendy Powiatowej w Sanoku,
Ponadto na mocy porozumienia z Placówka Strazy Granicznej realizowane były wspólne
patrole z fuŃcjonariuszami Strazy. Patrole te były kierowane głownie w rejony targowisk.
Wspólne działania prowadzono równiez w przypadku ujawnienia wykroczeń popełnianych
przez obcokrajowców na terenie naszego miasta.

XII Zabezpieczenie imprez organizowanych na terenie miasta.
Wbrew opinii kreowanej przęz ogólnopolskie media, Straz Miejska nie zajmuje się

tylko wypisywaniem mandatów za źIę zaparkowane samochody. Głównym celem jej dztałań
jest ochrona spokoju i porządku w miejscach publicznych, rownięż podczas zgromadzeń
i imprez masowych. Jak co roku wspólnie z fuŃcjonariuszami Policji
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i Strazy Granicznej, strażnicy brali aktywny udział w zabezpieczanil uroczystości
państwowych, ko ścieln y ch czy przykładowo o gólnopol skiej akcj i,,Znicz" .

Straz Miejska w minionym roku czuwńa nad porządkiem i spokojem publicznym,
podczas imprez sportowych, uroczystości kościelnych i państwowych oruz zgromadzeń
publicznych organizowanych na terenie miasta m,in,:

o Finał wielkiej orkiestry Świątecznej pomocy"
o Finał Druzynowych Mistrzostw Świata w wyścigach motocyklowych na lodzie"
o wtzsĄaprezydenta Rzeczpospolitej polskiej
. zgromadzęnia publiczne organizowane przęz Nszz solidarność czy oNR
o Sylwester 2013,

Podsumowując działalność Strazy Miejskiej w Sanoku należy v,ryznaczyó sobie cele
dzińania na rok następny, a będzie do nich nalężało przede wszystkim utrzymanie porządku
w mieście oraz dbanię o jego estetykę poprzez,.

. eliminowanie dzikich wysypisk związanych z nieprawidłowym gromadzeniem
i usuwanie odpadów,

. egzekwowanie od właścicieli nięruchomości utrzymywania czystości i porządku na

terenie nieruchomości,
kontrola posesji pod kątem wypalania materiałów niebezpiecznych w kotłowniach
przydomowych
dyscyplinowanie osób umieszczających plakaty i ogłoszenia w miejscach do tego nie
przeznaczonych

o kontrole przestrzegania przepisów dotyczących ograniczenia sprzedaży alkoholu
i papierosów nieletnim,

. zabęzpieczenie tmprez masowych organizowanych na terenie miasta,
o kontrole placówek oświatowych pod kątem ptzestrzegania przepisów ustawy

o ochronie zdrowia przed następstwami uzywania ty,toniu i wyrobów ty'toniowych,
o kontrola stanu nawierzchni ulic i chodników,
o kontrola terenów zielonych pod kątem utrzymania czystości oraz spożywania napojów

alkoholowych w miej scach public zny ch.
Cele te realizowane będą popTzęz doskonalenie metod dziaŁania oraz

równiez w opinie mieszkańców, czym na\eżałoby się jeszcze zapć,
wsłuchując się

Komendant dodał, ze jest przekonany , że w tych staraniach będziemy mogli ltczyc zawsze na

pomoc radnych, poparcie oraz wskazowki odnośnie lepszego wykorzystania strazników

miejskich w osiągnięctu zamierzonych celów.

Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn otworzył dyskusję w tym punkcie.

Radny Pan Jozęf Krynicki zgłoslł o interwencję u jednego z mieszkańców Alei Najświętszej
Marii Panny, gdzie koło domu znąduje się prywatne wysypisko śmieci.

Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego Pan Kazimterz
Drwięga poinformował, że praca Straży Miejskiej zasługuje na powazne traktowanie,
wzorowo wykonywali swoje obowiązki. Na pewno przy współptacy z Komisją podjęli
wspólne pracę z Policją Powiatową miasta Sanoka, wspólne patrole, wspÓlne wiąĄy na

osiedlach, jednak zdaniem Przewodniczącego jest ich za mńo, żeby monitoringiem,

obchodami objęli całe miasto Sanok. Podkreślił, żę sttaż miejska będzie monitorowac zasoby

mieszkaniowe_ społdzielni mieszkaniowej Śródmieście, czyli bloki wybudowane

w Śródmieściu i na Wójtowstwie. Sanocka Spółdzielnia Mięszkaniowa ,,SródmieŚcie"
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montuje 28 kamer. Miasto jak i Straz Miejska jest zainteresowana przyjęciem monitoringu,
co zabezpieczy ład,porządek, izmniejszenie wandaltzmuurządzeń, budynków i posesji.

Radny Pan Piotr Lewandowski poinformował, że dzińanta Straży Miejskiej są równiez
prewencyjne, gdyż 1 mandat za biegające psa, czy I mandat za spalante w kotłowniach
domowych niewłaściwy przedmiotów, rozchodzi się na całą okolicę. Ponadto bardzo sobie
ceni współpracę zę Strażą Miejską celem oczyszczęnia wszystkich, słupów,latarnt, drzew
zplakatow, czy naklejek, gdzie po 5 lata widać skutek pozytywny.

Radny Pan Adam Ryniak poinformował, że są sygnały od społeczeństwa miasta Sanoka, ze

Strazników nie widać, ale myśli, że przedstawiona ocena przęz Komendanta jest oceną dobrą.

Jest 12 strazników, akażde osiedle domaga się patrolu, dlatego jeżeli zostaną zwiększone
patrole to ta ocena będzie bardzo dobra. Komisja Ochrony Środowiska i Porządku
Publicznego teżbardzo wysoko ocenia prace Straży Miejskiej i co roku organizuje spotkania
z udziałęm Komendanta Straży Miejskiej, Komendanta Policji, również zapraszanl są
przewodniczący Zarządów i Rad Dzielnic, gdzie omawiane są problemy w celu poprawy
bezpieczeństwa.

Komendant Strazy Miejskiej Pan Marek Przystasz podziękował za ctepłe słorva ze strony
radnych. Oczywiście zapisują wszystkie uwagi i sugestie ze strony radnych i będą starali się
pomóc i tozwiązać te wszystkie problemy. Odnosząc się do wypowiedzi radnego Jozęfa
Krynickiego stwierdził, że ze strony Straży Miejskiej wszystkie mozliwości dotyczące tej

sprawy zostały wyczerpane i sprawa zostałaprzekazana do sądu.

Nie było więcej chętnych do zabtanta głosu, w związku z czym prowadzący posiedzenie Pan
Tomasz Dairczyszynzamknfl dyskusję w tym punkcie.

Ad.19.
Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta dot. zmiany uchwałv w sprawie trvbu
i rozliczania dotacii dla niepublicznych przedszkoli i innych form wvchowania
przedszkolnego oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich wvkorzystania.
z ewentualnym podieciem uchwały w tei sprawie.
Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury Fizycznej i Promocji Pani Irena Penar poinformowała,
ze Regiona|nalzba Obrachunkowa w Krośnie w trybie nadzoru zakwestionowała zapis w § 4

ust. 3 i 4 Uchwały Rady Miasta Sanoka Nr LVl439lI4 z dnta 18 lutego 2014 roku w sprawie
trybu i rozliczania dotacji dla niepublicznych przedszkoli i innych form wychowania
przedszkolnego oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania, sugerując
jednocześnie ich wykreślenie z treści uchwały. Kwestionowane zapisy uchwały stanowią
w ust. 3, że do czasu uchwalenia budzetu dotacja przekazywana będzie w wysokości
obowiązującej w roku poprzednim, a ust. 4 stanowił, że wytownanie dotacji nastąpi
wmiesiącu po uchwaleniu budzetu z wyrównaniem od miesiąca stycznia, Regionalna Izba
ObrachuŃowa kwestionując te zapisy wskazała, że zgodnie z art. 239 ustawy o finansach
publicznych, gmina ma obowiązek poĄąć uchwałę budzetową przed rozpoczęclem roku
budzetowego, a tylko w szczegolnie uzasadnionych przypadkach nie poźniej niż do dnia 31
styczniarokubudżetowego. Natomiast zapisy w § 4 ust.3 i 4 zgory zakładały,żębudżet
miasta nie zostanie przyjęty w tym pierwszym terminie, tylko w drugim, co jest niewłaściwe
i nie powinno mieć miejsca. W związku z czym Naczelnik Wydziału zulrociła się z prośbą
o przyjęcie uchwały zmieniającej, w ktorej to nastąpi wykreślenie w § 4 ust. 3 i 4
sugerowane go przez Regionalną Izbę Obrachunkową.
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Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dahczyszyn otworzył dyskusję w tym punkcie.

Nie było chętnych do zabranta głosu, w zwtązku z czym prowadzący posiedzenie zamknął
dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projektu uchwały dot. zmiany Uchwały
w sprawie trybu irozltczania dotacji dla niepublicznych przedszkoli i innych form
wychowaniaprzedszkolnego oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania.

Do odczytanej uchwały

Za przylęclem Uchwały l\r LYIl452l1,4 głosowało |4 Radnych, głosów przeciwnych
i wstrzymujących się nie było.

Uchwała zosta|a podjęta.

Ad.20.
Interpelacie.
Prowadzący posiedzenie Pan Tomasz Dańczyszyn odczytń interpelację złożonąprzezKIub
Radnych Prawo i Sprawiedliwość Rady Miasta Sanoka (interpelacja stanowi załącznik do
protokołu).

Ad.21.
wolne wnioski i zapytania.
Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Daiczyszyn przypomniał, że 30 kwietnia br. mija
termin składania oświadczeń majątkowych.

Radny Pan Jan Biega we własnym imieniu otaz w imieniu mieszkańców ul. Feliksa Gieli
i mieszkańców okolicznych miejscowości dojeżdżających do Sanoka, podziękował
Burmistrzowi Miasta za załatwienie tematu, który oczekiwał wielu lat, a mianowicie
wyremontowanie, wykonanie kawałka chodnika z zabezpieczeniem słupkowym.
Spowodowało to, żę w tej chwili górna częśc ulicy Feliksa Gieli przyzwoicie wygląda
i komunikacyjnie jest dla Iudzi kotzystających bezpieczna. a kłopoty z tymt czterema, czy
pięcioma samochodami, które zawsze utrudniały życie Straży Miejskiej i mieszkańców się juz

skończyły.

Radny Pan Piotr Lewandowski przypomniał,, że jedna z organizacji pożytku publicznego,

mianowicie Stowarzyszenie Na Rzecz Pomocy Dzieciom i Młodzieży Niepełnosprawnej
Ruchowo zwracała się do Rady Miasta o wsparcie finansowe, w związku z czymjest proŚba

o udzięlenie takiego wsparcia,

Randy Pan Maciej Drwięga zwroctł się z następującymi sprawami:
- W imieniu Dyrekcji I Liceum Ogolnokształcącego zwtocił się z py,taniem, czy jest mozliwe
wybudowanie chodnika na ul. Cichej od strony nasypu kolejowego, tam gdzie jest teraz

realtzowana HaIa? Droga jest tam bardzo zniszczona t szkoła chciałaby sama tam chodnik
wybudować, tylko jest kwestia tego czy w ogole można.
- Dot, uporządkowania niewielkiego terenu przy ul. Topolowej, obok boiska Orlik przy ZS Nr
2 - sątam pojedyncze dtzewa, krzewy ale jak to się rozrośnie to będzie to bardzo brzydko
wyglądać, poza tym robi się tam niebęzpiecznte, moze to jest najlepszy moment, żeby to
wyczyścić. Jest to prośba od mieszkańców ul. Topolowej i ul. Strozowskiej,
- Dot. uporządkowania brzegów potoku Dworzysko przy Szkole Podstawowej Nr 3 przy
budowanych boiskach - jakby udało się te brzegi wyczyścić i wyrównać, może przez ftmę,
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która buduj ę tęraz boiska, to tęż podniosłoby bardzo widocznie estetykę osiedla Robotnicza
w tym miejscu.

Radny PanŁukaszWoźniczak zwroclł się z następującymi sprawami:
- Przy ostatnim przystaŃu w Gminie Miasta Sanoka po lewej stronie jadąc do Zagorza stało 6
worków niebieskich ze śmieciami, W związku z czym zv"roc,ił się z pytaniem, czy jest to
jakaś akcja zorganizowaną czy ktoś podrzucił?
- Dot. wynajmowania lokali uzl,tkowych w centrum miasta. Radny zwroctł się z prośbą
o wgląd do umów dotyczących głównie lokali gastronomicznych, żeby zobaczyc przetatgt,
jak to wyglądało, kiedy to było, czy jakieś ewentualne nakłady były ponoszone przez tych
najemców, czy odmieszkiwali. Moze Burmistrz przygotuje mńeriał z dokumentami lub radny
może przyjść i na miejscu to obejrzeć.

Radny Pan Roman Babiak poinformował, że w dalszym ciągu oczekuje odpowiedzi pisemnej
na pytania, którę zadał na ostatniej sesji.
Poruszył równiez sprawę dot. ul. Kasztelańskiej informując, że ostatnie wrydarzenta na tej

ulicy pokazały, że pewne inwestycje wymagają wykonania w trybie pilności m.in. ul.
Kasztelańska, ul. Królowej Jadwigi, te sygnały od mieszkańców są już częste t życle
pokazało, ze powinno to być wykonane w trybie pilności.

Radna Pani Teresa Lisowska zwroc7ła się następującymi sprawami:
- Dot. drogi krajowej ul. Królowej Bony - czy miasto interweniuj e do zarządcy drogi
w sprawie ogrodzeń zkwatęr siatkowych, są odciŃ| zl7lszczonę ptzęz wykonawców zarówno
przy skrzyzowaniu, jak i przy światłach koło Areny, brakuje tych elementów, ponadto są
w opłakanym stanie, zniszczone, farba zniknęłajuz dawno z tych ogrodzeń.
- Dot. sprawy bezpieczeństwa i nierówności na chodniku w dzielnicy Posada przy ul.
Lipińskiego - ponieważ wiedzą że nie doczekają się remontu kapitalnego tego chodnika,
chodzi zwłaszcza o ten ciąg chodnika wykonany z płytek, Radna zadeklarowŃa zę strony
swojej jako wykonawcy, żę dla tej dzielnicy wykona te naprawy w miejscach najgorszych,
tam gdzie studnia bardzo wysoko jest wyniestona, czy duże zapadnięcia na chodnikach gdzie
nie wymagane się materiały dodatkowe. Jako firma wykona to, ale żeby ktoś nie oczekiwał,
ze wykona remont całego chodnika, tylko te niebezpteczne miejsca, potrzebuje tylko zgody
na wejście na ten chodnik.
- Radna zwróclła się z propozycjąopracowania projektu zieleni na rondzie Beksińskiego -
jest to miejsce ważnę dla wizerunku miasta, nazwa ronda Beksińskiego zobowiązuje do
wykonania tam zieleni szczególnej, może nawet nawlązującej do niesamowitej twórczości
Beksińskiego. Dotychczasowe skojarzenia są bardzo złe, więdnące i usychające kwiaty na
tym rondzie. Jest pomysłodawca, który ma koncepcje co by możnabyło zorganizowac w tym
miejscu, więc trzeba mu pomóc, gdyby nawet trzęba było powołaó grupę znawców, artystów,
ktorzy ocenili by jego pomysł to byłoby to wskazane w tym miejscu.

Radny Pan Andrzej Chrobak zu,roclł się z następującymi sprawami:
- W imięniu mieszkańców dzielnicy Dąbrowka zwrocił się z py.taniem, czy są jakieś plany
dalszych scaleń, bo były wnioski w tej sprawie zgłaszane, a jeżell tak to kiedy będą miały
miejsce?
- Dot. chodnika na ul. Rymanowskiej od ronda w kierunku Dąbrowki - chodnik jest
w bardzo złyn stanie, jest wiele nierówności i mieszkańcy się na to skarzą.
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Radny Pan Adam Ryniak w imieniu mieszkańców zwrócił się z pytaniem, jakie jest
przeznaczenie budyŃu i terenu po byłej kotłowni przy ul. Poprzecznej oraz jakie jest
przeznaczenie budynku i terenu po byłym Młynie ptzy ul. Szopena?

Radna Pani Henryka Tymoczko zwróciła się z następującymi sprawami:
- Odnosząc się do kwestii Potoku Dworzysko stwierdziła, że cŃy potok powinno się oczyścić.
- Podziękowała równiez Radnej Teresie Lisowskiej za przychylność odnośnie remontu
chodnika przy u,1. Lipińskiego oraz Komendantowi Strazy Miejskiej za wysiłek, za pracę
strazników, ktorzy troszczą się o bezpieczeństwo mieszkańców. Jednocześnie zwróciła się
z prośbą do Komendanta aby patrol Straży Miejskiej częściej przejeżdżał obok dworca PKS
gdzte przemieszczają się ludzie z całej Polski, a wracają często osoby z zakładow karnych
jrcżnię się zachowują.
- W imieniu mieszkańcy dzielnicy Posada zwróciła się z prośbą o scalenie dzińek
(paseczków) przy ul. Robotniczej, w stronę Strozów.

Radny Pan Maciej Bluj zwrócił się z następującymi sprawami:
- Czy w przyszłości jest planowany generalny remont ul. Krakowskiej?
- Dot. ulic w dzielnicy Wójtowstwo. Na ul. Młynarskiej wystająbardzo wysoko studzienki,
natomiast na ul. Kwiatowej studzienki z kolei sąpozapadane, w związkuztym Radny zvłroclł
się z prośbą o remont tych ulic.

Przewodnic zący Zarządu Dzielnicy Zatorzę Pan Franciszek Podulka ponownie zwrócił się ze

sprawą dot. konieczności zamontowania ławki na przystaŃu przy ul. 800-1ecia. Ponadto

wymagane jest uzupełnienie szyb na wiatach przystaŃolvych na ul. 800 -lecia i ul.

Warzywnej.
Zwtocił się również z prośbą o wczyszczenię iudroznienie studzienkikanalizacyjnej przy ul,

Stawiska, gdzie jest wjazd do ogródków działkowych.

O zabranie głosu poprosił pełnomocnik Komitetu Obywatelskiej Inicjatywy Uchwńodawczej
miasta Sanoka Pan Albert Pleśniak. Poinformowń, że chctńby na przedmiotowej sesji złożyĆ

projekt uchwały w celu rozwiązania struktur Straży Miejskiej w Sanoku. Na samym wstęPie

zwrocił się do Komendanta Straży Miejskiej serdecznie mu dziękując za tą prace, którą

wykonują ale równiez dotzuca, że tęn projekt uchwały obywatelskiej nie jest spowodowanY

ty:m, że chcieliby struktury Straży Miejskiej rozwiązac, tylko dlate go, żeby pokazaĆ Radzie
Miasta t przy okaĄi władzom miasta pewne problemy. Otóz w Sanoku są tak naprawdę

problemy finansowe, o których się nie mówi. Miasto nie stać w tym momencie na

utrzymywanie Strazy Miejskiej. Młodzi ludzie tak naprawdę wyjezdżają stąd i to widaĆ,

v"ryjezdiają za chlebem bo nie ma tutaj perspektyw zawodowych, czylt tym samym spada

przestępczość, bo najczęściej zdarzaląsię wśrod młodych ludzi takie ekscesy, więc czy jest

sens, Przy okazjt należy pamiętać, żę Strażnlk Miejski ma mniejsze kompetencje niz
policjant. W 2007 roku była debata na temat powołania Strazy Miejskiej i chciałby
ustosunkować się do paru wypowiedziposzczególnych radnych i niektórych osób.

Pan Sekretarz Waldemar Och wówczas mówił: ,,Oczywiście później są biezące koszty
funkcjonowania związanę z pokryciem kosztów Sttaży Miejskiej i to wówczas mogłoby się
zamknąc w granicach 530 tyś. zł. lub 550 tyś zł.". Pan Albert Pleśniak stwierdził, ze w tym

roku koszt utrzymania Strazy Miejskiej wynosi ponad 600 tyś. zł. Przypomniał, że padńa
wówczas deklaracja, że Straż Miejska przez pierwszy rok tylko ma być w takiej puli
finansowej utrzymywana.
W kolejnej wypowiedzi Sekretarz Waldemar Och mówił: ,, funkcjonowanie Straży to nie

tylko sankcje, to nie tylko represje w postaci upomnień, mandatów, ale to przede wszystkim
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prewencja, to przede wszystkim profilaktyka, przede wszystkim zapobieganie powstaniu
negatywnym zjawiskom z jakimi mamy do czynienia na co dzięn na terenie miasta Sanoka".
Pan Albert Pleśniak stwierdził, że z tą wypowiedzią się zgadza, tylko nalezy pamtętac, że

Straz Miejska ma mniejsze dalej kompetencje i przychodzi tutaj nie tylko w swoim imieniu,
ale w imieniu |udzi, ktorzy się podpisali pod tym projektem uchwały, po prostu nie
dostrzegają działalności Strazników Miejskich na terenie miasta Sanoka, można to określić
jako danie Straznikom czerwonej kartki.
Proponują jako Komitet Inicjatlmy Uchwałodawczej, rozwiązanie struktur Straży Miejskiej
i zagospodarowanie tych pieniędzy na lffię Izęczy, które są bardziej ważnę i pilniejsze
w naszym mieście. Pierwszą propozycją jest dofinansowanie przez Burmistrza Miasta opłat
do wody i ścieków. W tym roku takie dofinansowanie wynosi ok. 600 tyś. zł., tyle samo

wynosi utrzymanie 12 Strażników Miejskich, a mieszkańców jest więcej, przyuważyc należy
ze jest teżkryzys. Jest taka sy.tuacja, żę mieszkańcy są ponoć wazniejsi, powinno się zacząc
robić oszczędności od własnej kieszeni, a nie w podvłyższaniu podatków.

Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn poinformował, że na rok 2014 Rada
Miasta nie podno s iła żadny ch podatków obywatelom.

Pan Albert Pleśniak kontynuując przypomniał, że w Sanoku są najdrozsze opłaty za wodę
i ścieki, więc mozna rownteż ulzyć mieszkańcom Sanoka. Mozna tez również wesprzeó
Muzeum Historyczne w Sanoku, które boryka się z problemami finansowymi. Zdajemy sobie
sprawę, że to nie leży w gestii urzędników miasta Sanoka, tylko Starostwa, ale nie
powinniśmy się oszukiwać, bo duzo turystow przyjeżdZa do miasta Sanoka i warto by było
wesprzeć Muzeum. Kolejną propozycją jest wydanie tych pieniędzy na wsparcie dla policji -
każdy wle, że w tym roku władze miasta przęznaczą 200 tyś zł. na wsparcie dla policji,
amożna dać więcej pieniędzy, bo akurat policja ma większe kompetencje niz Straznik
Miejski, gdyż Straznik Miejski nie może przeprowadzac dochodzeń w razie jakiś
brutalniejszych sy.tuacji, nie moze podjąó konsekwencji prawnych.
Pan Albert Pleśniak złoĘł na ręce Wiceprzewodniczącego Rady projekt uchwały w sprawie
likwidacji Strazy Miejskiej w Sanoku. Dodał, ze jest to pierwszy postulat oszczędnościowy,
na następne Sesje Miasta będą przynosili kolejne, bo zależy im na finansach miasta Sanoka.

Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn poinformował, żę zostanię nadany tej

sprawie tryb, który jest ustalony w Statucie Rady Miasta i w tych wszystkich terminach będą
procedować nad tym projektem uchwały.

ZastępcaBurmistrza PanZięmowit BorowczakudzięIił odpowiedzinapytania radnych.
Odnośnie chodnika na ul. Cichej, to zdĄe się, ze tam doszli do działkt kolejowej, więc
chodnik będzie niemozliwy z drugiej strony, jedynie od strony Liceum ale zostanie to
dokładnie sprawdzone, oczekujemy tylko symbolicznego wniosku od Pana Dyrektora
i zajmiemy się tą sprawą.
Odnośnie nieuporządkowanego terenu na ul. Topolowej to porozumieliśmy się zę
Społdzielnią Mieszkaniową Autosan, która będzie ten teren sprzątac, uzytkować i stanie się
on przedmiotem zamiany zę Spółdzielnią Mieszkaniową będzie tam parking dla
mieszkańców.
Odnośnie potoku Dworzysko to jest własnością Wojewódzkiego Zarządu Melioracji
Wodnych. Miasto wystąpiło z pismem o uporządkowanie tego potoku i dostało odpowiedź od
Dyrektora Regionalne go, że nie posiada żadnych środków na czyszazenie potoku, w związku
ztym nie będzie zadnego czyszczenia.
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Odnośnie lokali uzytkowych to prosiłby aby przynĄmniej na tych materiałach, które radni
dostali zaznaczyć o które konkretnie lokale chodzi i wówczas przygotujemy dokumenty.
Odnośnie worków postawionych przy przestanku na ul. Lipińskiego to prawdopodobnie
odbyło się sprzątanie przystankow i stąd te worki.
Odnośnie odpowiedzi na pytania z poplzedniej sesji radnego Romana Babiak to faktycznie
odpowiedź jeszcze nię została przygotowana, ponieważ jedna z pracownic, która się tym
zajmowałajest na zwolnieniu od bardzo długiego czasu i po prostu obowiązki przyjęła tnna
pracownica, więc odpowiedź będzie udzielona w najbliższych dniach.
Odnośnie ul. Kasztelańskiej to jest problem z odprowadzeniem kanalizacjt deszczowej,
poniewaz jakbyśmy nie próbowali tej kanalizacji przeprowadzió będziemy musieli przejśó
przez prywatne działki i nie sądzę żeby była zgoda i konsensus, więc będzie to długo trwało
i zachęcam wszystkich radnych, ktorzy mieszkają w tym rejonie, zeby próbować rozmawtać,
negocjować, bo gdzieś tę kanaltzację musimy przeprowadztć. Prawdopodobnie będzie
musiała schodzić do ul. JagtełŁy, bo inaczej musielibyśmy kopać zbl,t głęboko.
Odnośnie ogrodzenia wzdłuż ul. Królowej Bony to był dzisiaj Zastępca Kierownika Rejonu
Dróg w Lesku między innymi w tej sprawie i w sprawie koszy. Kasa Dyrekcji jest pusta,

w tym tygodniu rozpoczęło się sprzątanie ulic, ale ogrodzenia na pewno nie wyremontują bo

ich na to nie staó.

Odnośnie chodnika na ul. Lipińskiego to prosiłby o chwilę cierpliwości, dlatego że

w przyszłym tygodniu, najdalej w pierwszym tygodniu kwietnia, będziemy ogłaszać przetarg
na budowę oświetlenia na ul. Lipińskiego, które będzie przenoszone z lewej strony na prawą

stronę, tam gdzie właśnie ten chodnik jest w stanie fatalnym, więc będzie to rozkop}ryvane

i postaramy ą się w tym czasie te najgorsze miejsca poprawić.
Odnośnie ronda Beksińskiego to mamy projekt zieleni i jest to wykonane zgodnie z projektem

tylko trzeba zadbac o to, żeby były odpowiednie kwiaty. W tym roku przetarg wygrała Pani
Kruczkiewtcz tbędziemy pilnowaó aby było to zadbane.

Odnośnie scaleń w dzielnicy Dąbrówka to jest prośba o uzupełnienie ulic, na jakich ma byĆ

scalenie.
Odnośnie ul. Krakowskie.j i chodnika na ul. Rymanowskiej to razem z Burmistrzem Miasta
byliśmy w Gęneralnej Dyrekcji Dróg Krajo!\ych i Autostrad, gdzie Pan Dyrektor Kaczor po

prostu rozłożył ręce i powiedział, że nie ma pieniędzy i nie będzie żadnych prac

remontowych. Na ul. Krakowskiej będą jedynie prace interwencyjne przy zapadającym się

kanale deszczowym, natomiast na chodnikach przy ul. Rymanowskiej nic nie będzie robione.

Uprosiliśmy jedynie, że 1ak skończą się łatania dróg krajo!\ych i jeszcze zostaną jakieŚ

pieniądze to Generalna Dyrekcja zobowiązała się w pierwszej kolejności naprawiĆ te

na.jbardziej zniszczone chodniki w Sanoku, przede wszystkim typujemy ul. Dworcową.
odnośnie budynku po byłej kotłowni to został, użyczony dla Związku Harcerstwa Polskiego
gdzie chcą ztealizować projekt centrum sportów ekstremalnych. Natomiast budynek przy ul.

Szopena to jest własność prywatna, monitowaliśmy w tej sprawie, ale właściciel na razie ma

kłopoty, jak się znimi upora to na pewno ten budynek zagospodaruje.
Odnośnie scaleń na ul. Robotniczej to równiez prosiłbym o doprecyzowanie o jakie dziŃki
konkretnie chodzi.
Odnośnie ulic gminnych, ul. Młynarskiej, ul. Kwiatowej to remonty drog zaczną się dopiero

kiedy będziemy mieli masę, a masa będzie ok. 10 kwietnia. Wiosna w tym roku przyszła dużo

szybciej, więc wszyscy by chcieli, żeby to już było remontowane, ale masy nie ma. Całę
miasto mamy zinwentaryzowane i na ul. Kwiatowej oraz uI. Młynarskiej jest bardzo duzo

roboty, wszystkie studnie będą regulowane.
Odnośnie wiat przystankowych i ławek to sukcesywnie są remontowane i robione, więc
w dzielnicy Zatorze rownteż zostaną zrobione. W pierwszej kolejności będą zakupione nowe
wiaty, a te które są w dobrym stanie z centrum miasta będą przenoszone na przedmieŚcia.
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Ad.22.
zamkniecie obrad.

Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn zamkn$ LYI zwczajną Sesję Rady
Miasta Sanoka.

protokołowała :

08&
Joanna Szylak ,'ffi'^*
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